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PORSCHE 

PANAMERA
SUMMER 

DREAMS

• Opel Astra 1.0T

• Νέα Mercedes GLC Coupé

• Volvo V40 Cross Country T3

Δεύτερη φωτό κάτω δεξιά:

ΝΕΑ 

ΝΕΟ MITSUBISHI 

SPACE STAR 
ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΗ!

Peugeot 208 

BlueHDI 100 

στη Λακωνία 

››  Τα  πάντα για την αυτόνοµη 

οδήγηση

››  Τα σκάνδαλα του µήνα 

››   Σούπερ αµόλυβδη. 

Αξίζει; 
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AUTO

• Μείνατε από µπαταρία; Και τώρα τι; • Θα απαγορευθούν (πάλι) τα diesel στην Αθήνα;
• Η ηλεκτροκίνηση φέρνει και ανεργία στην αυτοκινητοβιοµηχανία; 
• Όσο έγιναν φέτος και όσα θα γίνουν του χρόνου στη Φόρµουλα 1

• DS5
• Audi Q2
• Skoda Kodiaq

issuu.com/autosunday 

PEUGEOT 3008

SUZUKI 
IGNIS

SUVοµάνια...
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AUTO
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ΠΟΛΥΤΕΛΕΙΑ 
& ΥΨΗΛΗ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ

Δεύτερη φωτό κάτω δεξιά:

issuu.com/auto sunday 

VOLVO S90

• Πατέντες Made in USA

• 70 χρόνια Ferrari  µε 5 σπέσιαλ µοντέλα&
Skoda: ∆υναµικό παρόν µε πλήρη γκάµα››  Ford Ka+ ››  Seat Ateca  ››   Porsche 718 Boxster ››   Volvo V40 Cross Country T3 Auto

ΠΟΛΥΤΕΛΕΙΑ 
& ΥΨΗΛΗ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ
& ΥΨΗΛΗ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ
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Πατέντες
70 χρόνια Ferrari  µε 5 σπέσιαλ µοντέλα

∆υναµικό παρόν µε πλήρη γκάµα
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 Seat Ateca  Seat Ateca  Seat Ateca ››››››  Porsche 718 Boxster 
  Porsche 718 Boxster 
  Porsche 718 Boxster 
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Δεύτερη φωτό κάτω δεξιά:

Είναι το Ford Focus RS, o βασιλιάς των hot hatches;
Τα πιο γρήγορα αυτοκίνητατου κόσµου

Citroen C3
Opel Ampera-e

Honda Civic

Skoda Kodiaq

Smart Electric

Nissan Micra

ΓΙΑ ΤΟ ΣΑΛΟΝΙ ΣΤΟ ΠΑΡΙΣΙ 
ΤΑ ΠΑΝΤΑ 

•  Volvo V60 Cross Country•   Mercedes E-Class Estate
•    Με Citroen C1 στο Πήλιο
•  VW Crast er: Van of the Year 2017

ΝΕΟ MITSUBISHI 
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• DS5
• Audi Q2
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IGNIS
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La vie est belle!

issuu.com/auto sunday 

• Βλέπετε καλά όταν οδηγείτε;

• Τα πιο ακριβά αυτοκίνητα είναι κλασικά

•  H πολυπρωταθλήτρι α VW αποχωρεί από το WRC

•  Έρχεται χειµώνας, πώς να φροντίσετε 

το αυτοκίνητό σας Βλέπετε καλά όταν οδηγείτε;&
Opel Mokka-X››  Toyota CH-R ››  Skoda Octavia 1.0 TSI ››  Opel Adam 1.4 Easytronic ››  Renault Kadjar 1.2 TCe 130

ΝΕΟ 
CITROEN C3

18 // ΑΠΟΨΗ ∆. ΓΑΛΛΗΣ ∆άση και δασικοί 
χάρτες
19 // BUSINESS Τα σηµαντικότερα νέα 
του κόσµου των επιχειρήσεων

ΑΦΙΕΡΩΜΑ 

ΕΚΕ σηµαίνει οικονοµική 
ανάπτυξη, βιωσιµότητα 
και κοινωνική συνοχή

σελ. 20-27
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πολιτική

Με την άµµο στην κλεψύδρα να τρέχει αµείλικτη προς 
το Eurogroup της 15ης Ιουνίου, η κυβέρνηση ανα-
ζητά τρόπο να αποφευχθεί άλλο ένα ναυάγιο, όπως 
αυτό της 22ας Μαΐου. Ωστόσο, κατά τα φαινόµενα, η 

κατάσταση παραµένει ρευστή, µε τον Βόλφγκανγκ Σόιµπλε να µην 
υποχωρεί αλλά, αντιθέτως, να «πυροβολεί» από τα… αριστερά την 
κυβέρνηση και τους δανειστές να αποδέχονται µεν ότι η Ελλάδα 
έκανε ό,τι της ζητήθηκε, αλλά να µην µπορούν (ή θέλουν) να σπρώ-
ξουν τα πράγµατα προς οριστική λύση.

«Εκπληρώσαµε τις δεσµεύσεις µας»
Η βασική κυβερνητική γραµµή, όσον αφορά το Eurogroup της 15ης 
Ιουνίου, είναι σαφής και σε µεγάλο βαθµό αποδεκτή και από τους 
δανειστές. Εκφράστηκε, δε, από τον ίδιο τον πρωθυπουργό Αλέξη 
Τσίπρα, ο οποίος από το βήµα της Γ.Σ. του ΣΕΒ υπογράµµισε ότι η 
Ελλάδα εκπλήρωσε το σύνολο των δεσµεύσεών της έναντι των δα-
νειστών και ότι πλέον καθήκον τους είναι και οι ίδιοι να αναλάβουν 
τις ευθύνες τους και να υλοποιήσουν τις δεσµεύσεις τους για ελά-
φρυνση του ελληνικού χρέους. Μάλιστα, περιέγραψε και τους στό-
χους της Ελλάδας, λέγοντας ότι η ελληνική κυβέρνηση θα αποδε-
χτεί µόνο µια λύση που θα εγγυάται την έξοδο στις αγορές και θα 
σέβεται τις θυσίες του ελληνικού λαού.

Σε αντίστοιχη γραµµή κινήθηκε και ο υπουργός Οικονοµικών 
Ευκλείδης Τσακαλώτος, ο οποίος από το βήµα του συνεδρίου του 
«Economist» στη Φρανκφούρτη –όπου, σύµφωνα µε πληροφο-
ρίες, συναντήθηκε και µε τον πρόεδρο της ΕΚΤ Μάριο Ντράγκι– 
υπογράµµισε ότι η Ελλάδα έχει ανάγκη από τους δανειστές «ένα 
µήνυµα ότι οι µεταρρυθµίσεις έχουν πραγµατοποιηθεί και ότι τα 
βραχυπρόθεσµα µέτρα για το χρέος εφαρµόζονται, καθώς και ικα-
νοποιητική σαφήνεια για τα µεσοπρόθεσµα µέτρα για το χρέος, 
προκειµένου να µπει η Ελλάδα σε έναν δρόµο βιωσιµότητας του 
χρέους».

Και η ΕΚΤ στο «παιχνίδι»
Πάντως, αξίζει να σηµειωθεί ότι στο «παιχνίδι» για το ζήτηµα της 
βιωσιµότητας του χρέους, ζήτηµα το οποίο, µεταξύ άλλων, θα κα-
θορίσει και την ένταξη της χώρας στο πρόγραµµα ποσοτικής χαλά-
ρωσης, φαίνεται ότι µπαίνει δυναµικά και η ΕΚΤ, το µέλος του ∆.Σ. 
της οποίας Μπενουά Κερέ ξεκαθάρισε χωρίς περιστροφές στο συ-
νέδριο του «Economist» ότι η ένταξη της Ελλάδας στο QE περνά α-
πευθείας από την απόφαση του Eurogroup για το χρέος. Μάλιστα, 
σηµείωσε ότι η ΕΚΤ «λυπάται» που δεν υπήρξε καθαρός ορισµός 

  ∆ΗΜΗΤΡΗΣ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟΣ

Οι πληροφορίες αναφέρουν 
ότι η κυβέρνηση εξετάζει το ενδεχόµενο, 
αν το Eurogroup δεν καταλήξει 
σε απόφαση που θα ικανοποιεί όλα τα µέρη 
και πρωτίστως την Αθήνα, 
να φέρει το ζήτηµα στη σύνοδο κορυφής 
της 22ας Ιουνίου.

ΑΝΑΖΗΤΩΝΤΑΣ 
ΚΑΘΑΡΗ ΛΥΣΗ

των µέτρων ελάφρυνσης στο προηγούµενο Eurogroup και τόνισε 
ότι είναι σηµαντικό η συµφωνία να επιτευχθεί στις 15 Ιουνίου, προ-
σθέτοντας ότι, αν και τα µεσοπρόθεσµα µέτρα για το χρέος θα εφαρ-
µοστούν µετά το τέλος του προγράµµατος, η «καθαρότητα» (clarity) 
στα µέτρα είναι απαραίτητος όρος για να ενταχθεί η Ελλάδα στο QE.

Η νέα αυτή εξέλιξη προκάλεσε την έκρηξη του κ. Τσακαλώτου, 
ο οποίος περιέγραψε εαυτόν ως… προπονητή ποδοσφαίρου που δεν 
γνωρίζει πού βρίσκεται το τέρµα και κάλεσε την ΕΚΤ να είναι επί-
σης ξεκάθαρη µε την Ελλάδα.

Σενάρια κορυφής
Μ’ αυτά και µ’ εκείνα (Ευρωπαίος αξιωµατούχος φέρεται να προ-
έβλεψε ότι το QE χάνεται και ότι δεν θα υπάρξει νέα πρόταση στο 
Eurogroup, πλην αυτής που θέλει το ∆ΝΤ «παρατηρητή» έως το 
2018), η κυβέρνηση πλέον ανησυχεί ανοιχτά ότι το Eurogroup της 
15ης Ιουνίου δεν θα «γεννήσει» απόφαση η οποία θα ικανοποιεί τα 
ελληνικά αιτήµατα και εξετάζει εναλλακτικές. Οι πληροφορίες ανα-
φέρουν ότι κατά τη συνεδρίαση του Πολιτικού Συµβουλίου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ την περασµένη Πέµπτη ο κ. Τσίπρας επανέλαβε ότι στις 15 Ι-
ουνίου η Αθήνα αναµένει καθαρή λύση για το χρέος, ώστε να προ-
χωρήσει η ένταξη στο πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης, και ότι η 
Ελλάδα αποκλείει λύση µε «αστερίσκους», η οποία απλώς θα παρα-
τείνει την αβεβαιότητα.

Οι ίδιες πληροφορίες αναφέρουν ότι η κυβέρνηση εξετάζει το 
ενδεχόµενο, αν το Eurogroup δεν καταλήξει σε απόφαση που θα ι-
κανοποιεί όλα τα µέρη και πρωτίστως την Αθήνα, να φέρει το ζήτηµα 
στη σύνοδο κορυφής της 22ας Ιουνίου. Κυβερνητικές πηγές υπο-
γράµµιζαν ότι «τέτοιες διαρροές από Ευρωπαίους αξιωµατούχους 
–αν και δεν είναι στην πρόθεσή τους– µας βοηθάνε τα µάλα. ∆ιότι 
µας βγάζουν από το δίληµµα αν θα δεχτούµε ή θα απορρίψουµε εκ 
νέου τις προτεινόµενες λύσεις στο Eurogroup, που αποτελεί εξάλ-
λου και µη θεσµικό όργανο, ώστε να πάµε στη σύνοδο κορυφής».

«Αριστερό» καρφί από Σόιµπλε
Την ίδια στιγµή ο Γερµανός υπουργός Οικονοµικών Βόλφγκανγκ 
Σόιµπλε ξαναχτύπησε, ασκώντας δριµεία κριτική στην οικονοµική 
πολιτική της κυβέρνησης. Ο κ. Σόιµπλε, σε ρόλο… τρολ, σηµείωσε, 
µιλώντας σε φόρουµ του δικτύου WDR, ότι ο κ. Τσίπρας εξελέγη 
µε την υπόσχεση να καταργήσει τα φορολογικά προνόµια των εφο-
πλιστών, αλλά «τίποτα δεν έγινε». Πρόσθεσε, δε, ότι το ίδιο το ∆ΝΤ 
διαπίστωσε πως στο Ταµείο Αποκρατικοποιήσεων τοποθετήθηκαν 
κοµµατικά στελέχη και είπε πως η κατάσταση στο θέµα της κοµµα-

τικοποίησης έγινε «χειρότερη, όχι καλύτερη». Κατά τον Γερµανό υ-
πουργό Οικονοµικών, «έγιναν πολλά, όχι αρκετά, αλλά η πολιτική 
ηγεσία επιµένει να φορτώνει το βάρος στους αδύναµους» και µί-
λησε γενικότερα για την αποτυχία του ελληνικού πολιτικού συστή-
µατος να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του.

Από την Αθήνα, κυβερνητικοί κύκλοι σηµείωσαν αµέσως ότι 
«οι ευθύνες του κ. Σόιµπλε για τη διαχείριση της ελληνικής κρί-
σης έχουν καταγραφεί ιστορικά. ∆εν έχει κανένα νόηµα να προσπα-
θεί να τις επιρρίψει σε άλλους», ενώ και ο κυβερνητικός εκπρόσω-
πος ∆ηµήτρης Τζανακόπουλος, µιλώντας στον ρ/σ «Πρακτορείο», 
τόνισε ότι «θα ήταν καλύτερο και για τον ίδιο να σταµατήσει να ε-
πιρρίπτει ευθύνες στην ελληνική πλευρά, ούτως ή άλλως έχει κα-
ταγραφεί ποιος φέρει την ευθύνη για τη µη ύπαρξη συµφωνίας στο 
προηγούµενο Eurogroup, και να δουλέψει και ο ίδιος προς την κα-
τεύθυνση µιας εποικοδοµητικής συζήτησης, ούτως ώστε να µπορέ-
σουµε να βρούµε λύση».

Οι Ευρωπαίοι αναµένεται το επόµενο διάστηµα να έχουν να αντιµετωπί-
σουν µεγαλύτερους πονοκεφάλους από τη λύση για το ελληνικό χρέος, 
καθώς ο Πρόεδρος των ΗΠΑ µε τον γνωστό τρόπο του, δηλαδή χωρίς 

καµία προσυνεννόηση, ανακοίνωσε ότι αποσύρει τη χώρα του από τη Συµ-
φωνία του Παρισιού για την Κλιµατική Αλλαγή, προκαλώντας τεράστια ανα-
ταραχή στη διεθνή κοινότητα. Ο Τραµπ, λέγοντας ότι εκλέχθηκε για να εκπρο-
σωπεί «τους πολίτες του Πίτσµπουργκ, όχι του Παρισιού», ανακοίνωσε ότι οι 
ΗΠΑ θα τερµατίσουν τη συνδροµή τους στο Πράσινο Ταµείο για το Κλίµα, υ-
ποστηρίζοντας ότι η Συµφωνία του Παρισιού φέρνει σε µειονεκτική θέση τις 
ΗΠΑ προς όφελος άλλων χωρών και λέγοντας ότι θα επαναδιαπραγµατευ-
τεί τη συνθήκη ή θα επιδιώξει νέα συµφωνία µε δίκαιους όρους για τις ΗΠΑ.

Όπως είναι φυσικό, η απόφαση του Τραµπ προκάλεσε διεθνή κατα-
κραυγή, µε τον προκάτοχό του στον Λευκό Οίκο Μπαράκ Οµπάµα να επιτίθε-
ται µε σκληρότητα στον Πρόεδρο των ΗΠΑ, λέγοντας ότι «ακόµη και µε την α-
πουσία της αµερικανικής ηγεσίας, ακόµη και όταν αυτή η κυβέρνηση εντάσ-
σει τη χώρα σε µια µικρή χούφτα κρατών που απορρίπτουν το µέλλον, είµαι 
βέβαιος ότι οι αµερικανικές Πολιτείες, οι πόλεις και οι επιχειρήσεις µας θα ε-
ντείνουν τις προσπάθειές τους και θα κάνουν περισσότερα για να ηγηθούν 
της πορείας και να βοηθήσουν στην προστασία του πλανήτη µας για τις µελ-
λοντικές γενιές».

Από πλευράς Ευρωπαίων, ο Ιταλός πρωθυπουργός Πάολο Τζεντιλόνι, η 
Γερµανίδα καγκελάριος Άνγκελα Μέρκελ και ο Γάλλος Πρόεδρος Εµανουέλ 
Μακρόν κάλεσαν όλους τους συµµάχους τους να εντείνουν τις προσπάθειές 
τους για να καταπολεµήσουν την κλιµατική αλλαγή, υπογραµµίζοντας ότι θα 
ενισχύσουν τη στήριξή τους στις αναπτυσσόµενες χώρες για να τις βοηθή-
σουν να πετύχουν τους στόχους που θέτει η συνθήκη, έπειτα από την από-
φαση της αµερικανικής κυβέρνησης. Επίσης, ο πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Ε-
πιτροπής Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ τόνισε ότι «ο πλανήτης µπορεί να βασιστεί στην 
Ευρώπη» µετά την απόσυρση των ΗΠΑ από τη Συνθήκη του Παρισιού, χαρα-
κτηρίζοντας «µοιραίο λάθος» την απόφαση Τραµπ.

Ο Τραµπ τινάζει στον αέρα 
τη Συµφωνία του Παρισιού
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∆
εν βλέπει οριστική λύση για το ελ-
ληνικό χρέος στο Eurogroup της 
15ης Ιουνίου ο ευρωβουλευτής 
του ΣΥΡΙΖΑ Κώστας Χρυσόγονος. 
Ωστόσο, υπογραµµίζει ότι κάθε 
πρόοδος προς αυτή την κατεύ-

θυνση θα ήταν ευπρόσδεκτη και τονίζει ότι η κυ-
βέρνηση πρέπει να διεκδικήσει τα κέρδη από τα 
ελληνικά οµόλογα που έχει στα χέρια της η ΕΚΤ 
και οι άλλες κεντρικές τράπεζες της Ευρωζώνης.

Παρά την αισιοδοξία που εκφράστηκε ακόµα 
και από τον ίδιο τον πρωθυπουργό, το 
Eurogroup της 22ας Μαΐου δεν κατέληξε σε 
συµφωνία για την Ελλάδα. Μπορούµε να εξη-
γήσουµε γιατί συνέβη αυτό;
Είναι γνωστό ότι δεν επιτεύχθηκε συµφωνία για 
µια γενναία ελάφρυνση του ελληνικού χρέους, 
όπως ζητούσε το ∆ΝΤ προκειµένου να συµµε-
τάσχει στο πρόγραµµα. Και τούτο διότι ακριβώς 
η χώρα που απαιτεί τη συµµετοχή αυτή ως προ-
ϋπόθεση για τη δική της συµµετοχή, δηλαδή η 
Γερµανία, αρνείται να ικανοποιήσει τις απαιτή-
σεις του ∆ΝΤ για ριζική αναδιάρθρωση χρέους.

Γιατί, κατά τη γνώµη σας, ο κ. Σόιµπλε µπλό-
καρε για άλλη µια φορά µια λύση για το ελλη-
νικό πρόβληµα;
Η γερµανική κυβέρνηση βρίσκεται αυτή τη στιγµή 
εγκλωβισµένη στις αντιφατικές προϋποθέσεις που 
η ίδια θέτει στον εαυτό της, αλλά και στις εσωτερι-
κές αντιθέσεις µεταξύ Χριστιανοδηµοκρατών και 
Σοσιαλδηµοκρατών, που οξύνονται όσο πλησιά-
ζει ο εκλογικός Σεπτέµβριος. Η στάση του εκπρο-
σώπου της στο Eurogroup µπορεί να τοποθετηθεί 
µέσα στο πλαίσιο αυτό. Αργά ή γρήγορα, πάντως, 
πιστεύω ότι όλοι οι δανειστές θα κατανοήσουν την 
ανάγκη να δοθεί στην Ελλάδα µια πραγµατική ευ-
καιρία για ένα νέο ξεκίνηµα.

Τι αναµένετε από το Eurogroup της 15ης Ιου-
νίου; Θεωρείτε ότι υπάρχει χρόνος για µια ο-
λοκληρωµένη λύση ή πάλι θα καταλήξουµε σε 
άλλη µια… κλοτσιά στο τενεκεδάκι;
Στο επόµενο Eurogroup πρέπει να ληφθεί έγκαιρα 
η αναµενόµενη απόφαση για την εκταµίευση της 
δόσης των (τουλάχιστον) 6 δισ. ευρώ, ώστε να 
µην υπάρξει κανένα πρόβληµα όσον αφορά την 
ανταπόκριση του ελληνικού ∆ηµοσίου στις το-
κοχρεολυτικές υποχρεώσεις του τον Ιούλιο. Με 
δεδοµένο το εύρος (περίπου 5 δισ. ευρώ) και το 
χρονικό βάθος (έως το 2020!) των νέων µέτρων 
λιτότητας, τα οποία µας επιβλήθηκαν από τους 
δανειστές ως προϋπόθεση για την ολοκλήρωση 
της τελευταίας «τεχνικής συµφωνίας» και συµπε-
ριλήφθηκαν στο πρόσφατα ψηφισµένο πολυνο-
µοσχέδιο, θέλω να ελπίζω πως µπορεί, ως ελά-
χιστη ένδειξη καλής πίστης εκ µέρους τους, να 
αυξηθεί το ποσό της δόσης αυτής σε ύψος τέτοιο 
(π.χ. επιπλέον 4 έως 5 δισ. ευρώ) ώστε να κα-
λυφθούν προκαταβολικά οι δανειακές µας ανά-
γκες για ολόκληρο το 2017. Τα αλλεπάλληλα ψυ-
χοδράµατα για αξιολόγηση και δόση επιδρούν 
δυσµενέστατα στην εθνική µας οικονοµία και αν 
θέλουµε να επιτύχουµε ανάπτυξη εντός του τρέ-
χοντος έτους δεν αντέχουµε να υποστούµε άλλο 
ένα στο δεύτερο εξάµηνο, έως και τις αρχές του 
2018. ∆εν φαίνεται προς το παρόν πιθανό να επι-
τευχθεί στο Eurogroup οριστική λύση στο πρό-
βληµα της ελάφρυνσης του ελληνικού χρέους, 

Ζητούµενο είναι να πέσουν 
οι αποδόσεις των ελληνικών 
οµολόγων στη δευτερογενή 
αγορά σε επίπεδα τέτοια ώστε 
να προετοιµαστεί σταδιακά 
το έδαφος για µια λελογισµένη 
επάνοδο του ελληνικού 
∆ηµοσίου για δανεισµό 
στις κεφαλαιαγορές από 
το φθινόπωρο του 2018 και µετά.

 ΣΤΟΝ ∆ΗΜΗΤΡΗ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟ

Κώστας Χρυσόγονος, ευρωβουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ

αλλά κάθε πρόοδος προς την κατεύθυνση αυτή 
θα ήταν ευπρόσδεκτη.

Στην περίπτωση που η Αθήνα δεν λάβει αυτά 
που ζητάει, τι πιστεύετε ότι θα πρέπει να κάνει 
η κυβέρνηση;
Ας εκταµιευτεί η δόση και για τα υπόλοιπα υπάρ-
χει χρόνος για διεκδίκηση και διαπραγµάτευση. 
Ζητούµενο εξάλλου είναι να πέσουν οι αποδό-
σεις των ελληνικών οµολόγων στη δευτερογενή 
αγορά σε επίπεδα τέτοια ώστε να προετοιµαστεί 
σταδιακά το έδαφος για µια λελογισµένη επάνοδο 
του ελληνικού ∆ηµοσίου για δανεισµό στις κεφα-
λαιαγορές από το φθινόπωρο του 2018 και µετά. 
Αυτό θα µπορούσε να συµβεί είτε µε την είσοδό 
µας στο πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης της 
ΕΚΤ είτε, ακόµη καλύτερα, µε την επιστροφή των 
κερδών της ΕΚΤ και των άλλων κεντρικών τρα-
πεζών από τα ελληνικά οµόλογα και τη διάθεσή 
τους για επαναγορά των κυκλοφορούντων οµο-
λόγων. Θα ήταν αισχροκέρδεια από την πλευρά 

δων των Σοσιαλιστών και ∆ηµοκρατών, καθώς και 
των Πρασίνων, στο ελληνικό ζήτηµα είναι σαφώς 
πιο ευνοϊκή απ’ ό,τι πριν από περίπου δύο χρόνια. 
Οι τόνοι, πάντως, έχουν πέσει αισθητά ακόµη και 
από το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα και τον επικεφα-
λής της οµάδας του, Μάνφρεντ Βέµπερ, παραδοσι-
ακό επικριτή της σηµερινής ελληνικής κυβέρνησης.

Πώς σχολιάζετε τη δήλωση της Γερµανίδας 
καγκελαρίου ότι η Ευρώπη δεν πρέπει να βα-
σίζεται πλέον στους άλλους, υπονοώντας εµ-
µέσως πλην σαφώς τις ΗΠΑ;
Είναι προφανές ότι η νέα αµερικανική κυβέρνηση 
προσεγγίζει µε πιο απαιτητικό τρόπο τις ευρωαµε-
ρικανικές σχέσεις, αξιώνοντας από τους εταίρους 
της στο ΝΑΤΟ να αυξήσουν τις αµυντικές τους δα-
πάνες και να µειώσουν τα εµπορικά τους πλεο-
νάσµατα. Το κατά πόσο όλα αυτά θα γίνουν πράξη 
αποτελεί προς το παρόν ανοιχτό ερώτηµα, αλλά 
οπωσδήποτε προκαλεί από τώρα ισχυρές τριβές.

Πιστεύετε ότι βαίνουµε προς οικονοµικό/πολι-
τικό «πόλεµο» Ευρώπης-ΗΠΑ;
Υπάρχουν αντιθέσεις, αλλά και κοινά συµφέροντα 
των πολιτικών και οικονοµικών «ελίτ» στις δύο 
όχθες του Ατλαντικού. Εξάλλου και στο εσωτε-
ρικό των ΗΠΑ η νέα κυβέρνηση αντιµετωπίζει 
ισχυρό κύµα αµφισβήτησης. Συνεπώς δεν δια-
φαίνεται ως πολύ πιθανό το ενδεχόµενο να οδη-
γηθούν τα πράγµατα στα άκρα, µεταξύ των άλλων 
και επειδή η υφεσιακή επίπτωση για Ευρωπαί-
ους και Αµερικανούς θα ήταν ιδιαίτερα αισθητή.

Τέλος, για να γυρίσουµε στα στενά ελληνικά, 
θα ήθελα το σχόλιό σας για την απώλεια του 
Κωνσταντίνου Μητσοτάκη.
Ήταν αναµφισβήτητα ένας από τους σηµαντικότε-
ρους Έλληνες πολιτικούς του 20ού αιώνα. Γενικά, 
όµως, δεν πρέπει να υπερβάλλουµε σε ό,τι αφορά 
την επίδραση µεµονωµένων ατόµων στην ιστορική 
εξέλιξη. Όλοι οι «ηγέτες» είναι κατά βάθος, άλλος 
λιγότερο και άλλος περισσότερο, οπαδοί των οπα-
δών τους. Την Ιστορία τη γράφουν οι µάζες, µόνο 
που οι κοινωνικές επιστήµες βρίσκονται αρκετά 
πίσω από τις φυσικές κι έτσι δυσκολευόµαστε να 
εξηγήσουµε επιστηµονικά τις νοµοτέλειες των α-
θέατων αυτών κινήσεων.

«Τα αλλεπάλληλα ψυχοδράµατα 
επιδρούν δυσµενέστατα 

στην εθνική µας οικονοµία»

των δανειστών να επιχειρήσουν να ενθυλακώ-
σουν οριστικά τα κέρδη από τα ελληνικά οµόλογα, 
πλουτίζοντας έτσι οι ίδιοι σε βάρος της δυστυχίας 
του ελληνικού λαού. Η κυβέρνηση πρέπει να δι-
εκδικήσει σθεναρά την επιστροφή αυτή.

Θεωρείτε ότι µια ηµιτελής λύση στο Eurogroup 
της 15ης Ιουνίου θα µπορούσε να προκαλέσει 
πολιτικές εξελίξεις στην Ελλάδα;
∆εν διαβλέπω αυτή τη στιγµή τέτοια προοπτική. Η 
κυβέρνηση φαίνεται αποφασισµένη να προχωρή-
σει και η κοινοβουλευτική πλειοψηφία έχει µείνει 
αλώβητη σε όλες τις κρίσιµες ψηφοφορίες από 
τον Νοέµβριο του 2015 και µετά. Αυτό το τελευ-
ταίο, δηλαδή, ενάµισι έτος χωρίς την παραµικρή 
ρωγµή στην πλειοψηφία δεν έχει ιστορικό προ-
ηγούµενο στην εποχή των µνηµονίων.

Ποιο είναι το κλίµα που εσείς προσλαµβάνετε 
από την Ευρωβουλή για την Ελλάδα;
Η προσέγγιση ιδίως των Κοινοβουλευτικών Οµά-
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Ε
ξαιρετικά δυσάρεστες είναι οι εξελί-
ξεις για την κυβέρνηση και τον πρωθυ-
πουργό κ. Τσίπρα τις τελευταίες εβδο-
µάδες και, όπως συνήθως συµβαίνει σε 
αυτές τις περιπτώσεις, τον λογαριασµό 
θα πληρώσουν η κοινωνία και η οικο-
νοµία.

∆ιαπραγµατευτικό φιάσκο
Το Μαξίµου έχει φτάσει στο σηµείο να αλλάζει πολιτικό α-
φήγηµα κάθε µήνα, σε µια προσπάθεια να διαχειριστεί τη 
δηµοσκοπική και πολιτική φθορά του ΣΥΡΙΖΑ.

Η κυβέρνηση δεν επρόκειτο να προγραµµατίσει νέα 
µέτρα, αλλά τελικά φόρτωσε κυρίως τους µη προνοµιού-
χους συµπολίτες µας µε πρόσθετες περικοπές και επιπλέον 
φόρους 3,8 δισ. ευρώ, που θα παρατείνουν τη µνηµονιακή 
λιτότητα το 2019 και το 2020. Στη συνέχεια είχαµε το πα-
ραµύθι των αντίµετρων, το οποίο υποτίθεται ότι θα εξου-
δετέρωνε τα µέτρα, όπως ακριβώς «εξουδετέρωσε» το επί-
σης ανύπαρκτο παράλληλο πρόγραµµα τα µέτρα του τρίτου 
προγράµµατος-µνηµονίου. Μετά ο κ. Τσίπρας διαβεβαίωσε 
τους βουλευτές και τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ ότι οι νέες θυ-
σίες ανοίγουν τον δρόµο στην επιτάχυνση της αναδιάρθρω-
σης του δηµόσιου χρέους, η οποία µε την υπογραφή που 
έβαλε ο ίδιος το καλοκαίρι του 2015 ετεροχρονίστηκε 
για µετά το τέλος του τρίτου προγράµµατος-µνηµονίου, 
τον Αύγουστο του 2018. Σε µια τελευταία προσπά-
θεια να δείξει ότι η κυβέρνηση µπορεί να διαπραγ-
µατευτεί κάποιες θετικές εξελίξεις, συνέδεσε τα 
νέα µέτρα µε τη γρήγορη ένταξη της Ελλάδας στο 
πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης της Ευρωπα-
ϊκής Κεντρικής Τράπεζας. Μόλις διαπιστώθηκε 
ότι ούτε αυτό πρόκειται να συµβεί, υποστήριξε 
την αναγκαιότητα µιας συµφωνίας που θα επι-
τρέψει τη δοκιµαστική έξοδο του ελληνικού ∆η-
µοσίου στις διεθνείς αγορές.

Για το τελευταίο µπορεί να είναι βέβαιος, ε-
φόσον το διαπραγµατεύτηκε ο ίδιος σε συνθήκες 
πλήρους αδιαφάνειας µε τον Όµιλο Ρότσιλντ στην 
πολυσυζητηµένη επίσκεψη-αστραπή που έκανε στη 
Γαλλία χρησιµοποιώντας το πρωθυπουργικό αερο-
σκάφος.

Ο ελληνικός λαός απορρίπτει πλέον όλα τα πολιτικά 
αφηγήµατα που του παρουσιάζει το Μαξίµου. Μόνο 12% 
των ερωτηθέντων θεωρούν ότι τα νέα µέτρα δεν αποτελούν 
τέταρτο µνηµόνιο, 10% πιστεύουν ότι τα αντίµετρα µπο-
ρούν να εφαρµοστούν, ενώ το ποσοστό ανεβαίνει στο 19% 
σε ό,τι αφορά την «αποτελεσµατική» διαπραγµάτευση για 
την αναδιάρθρωση του χρέους.

Τα ποσοστά απόρριψης της κυβερνητικής πολιτικής στα 
ζητήµατα που αναφέραµε κυµαίνονται από 75% έως 85%, 
ενώ πλέον ο κ. Τσίπρας έχει κατακτήσει και τον διόλου επί-
ζηλο τίτλο του πρωθυπουργού που επέβαλε το πιο επώδυνο 
µνηµόνιο µε ποσοστό της τάξης του 40%, τη στιγµή που ο 
δεύτερος χειρότερος µνηµονιακός πρωθυπουργός, ο Γιώρ-
γος Παπανδρέου, κινείται αρκετά κάτω από το 20%.

Η κυβέρνηση δεν µπορεί να φέρει οικονοµικό αποτέλε-
σµα, ούτε µπορεί να πείσει την ευρύτερη κοινή γνώµη για 
τις βασικές επιλογές της.

Εξαίρεση Τσίπρα
Η επικοινωνιακή προσπάθεια της κυβέρνησης να πείσει ότι 
έχει δηµιουργήσει ισχυρές συµµαχίες στην Ε.Ε. και πως 
έχει καταφέρει να αποµονώσει τους επικριτές της µόνο ει-
ρωνικά σχόλια προκαλεί. Ζούµε την εξαίρεση Τσίπρα, µε 
την έννοια ότι ολόκληρη η Ευρωζώνη προοδεύει, µε βασική 
εξαίρεση την Ελλάδα, η οποία παραµένει βυθισµένη στην 
κρίση εξαιτίας των ιδεολογικών, πολιτικών επιλογών της 
κυβέρνησης και της διοικητικής, διαχειριστικής ανικανό-
τητας των περισσότερων στελεχών της. Ο πρωθυπουργός κ. 

ΗΤΤΕΣ  
ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ-ΤΣΙΠΡΑ  
ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΜΕΤΩΠΑ

  ΤΟΥ ΕΥΡΩΒΟΥΛΕΥΤΗ ΤΗΣ Ν∆ 
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΥΡΤΣΟΥ

Η Ευρωζώνη προοδεύει  
κι εµείς µένουµε στάσιµοι.

Τσίπρας, ο οποίος εναλλάσσει τις γραβάτες µε τα φέσια, και 
ο υπουργός Οικονοµικών κ. Τσακαλώτος, ο οποίος ακόµη 
ψάχνει το τέρµα για να παίξει οικονοµική µπάλα, θα ήταν 
διασκεδαστικοί αν δεν κόστιζε τόσο πολύ η συµπεριφορά 
τους στην οικονοµία και στην κοινωνία.

Η Ευρωζώνη αναπτύσσεται µε ετήσιο ρυθµό 1,8% και 
η Ελλάδα παραµένει µε την οικονοµία σε ύφεση. Η Γερ-
µανία διανύει τον ένατο χρόνο συνεχούς οικονοµικής ανά-

Θα έβγαζαν γέλιο οι κινήσεις του κ. Τσίπρα 
και του κ. Τσακαλώτου αν δεν είχαν τόσο 
µεγάλο οικονοµικό και κοινωνικό κόστος.

Ο εναγκαλισµός του πρωθυπουργού µε τον 
κ. Σαββίδη είχε µεγάλο πολιτικό κόστος 
χωρίς να φέρει επικοινωνιακά οφέλη.

πτυξης και καταγράφει ιστορικό χαµηλό σε ό,τι αφορά το 
ποσοστό ανεργίας. Η Γαλλία πραγµατοποιεί µε πρωτοβου-
λία του Προέδρου Μακρόν φιλελεύθερη στροφή στην οι-
κονοµική πολιτική της για να ενισχύσει την ανταγωνιστι-
κότητα της οικονοµίας της και να συνεργαστεί καλύτερα µε 
τη Γερµανία. Στην Ιρλανδία, η οποία µπήκε σε µνηµόνιο 
λόγω της κατάρρευσης του τραπεζικού συστήµατος αλλά το 
άφησε οριστικά πίσω της το 2013 και αναπτύσσεται µε ε-
τήσιο ρυθµό της τάξης του 4% έως 5%, το ∆ηµόσιο που-
λάει τη συµµετοχή του στις προβληµατικές τράπεζες που 
χρηµατοδότησε για να µην καταρρεύσουν και παίρνει πίσω 
τα λεφτά του. Στην Ελλάδα το πείραµα Τσίπρα-Βαρουφάκη 
εκµηδένισε την αξία της συµµετοχής του ∆ηµοσίου, ύψους 
40 δισ. ευρώ, στις προηγούµενες ανακεφαλαιοποιήσεις των 
τραπεζών και προκάλεσε την αλλαγή της µετοχικής σύνθε-
σης υπέρ ξένων επενδυτών. Μέχρι και στην Πορτογαλία, η 
οποία δεν έχει τον οικονοµικό δυναµισµό της Ιρλανδίας ή 
της Ισπανίας, τα πράγµατα πηγαίνουν πολύ καλύτερα. Ανα-
φέρω ενδεικτικά ότι το επιτόκιο για το δεκαετές οµόλογο 
της Πορτογαλίας, η οποία έχει βγει από το µνηµόνιο και 
καλύπτει τις ανάγκες χρηµατοδότησής της από τις διεθνείς 
αγορές, υποχώρησε σε διάστηµα µερικών εβδοµάδων από 
το 4,2% στο 3%. Όλοι έχουν να επιδείξουν σηµαντική πρό-
οδο, µε εξαίρεση την Ιταλία, που είναι πιθανό να πάει σε 
βουλευτικές εκλογές τον Σεπτέµβριο σε ιδιαίτερα δύσκο-
λες πολιτικές συνθήκες, και την Ελλάδα, η οποία εξακολου-
θεί να βρίσκεται βυθισµένη στην κρίση. Η κυβερνητική ε-

πιχειρηµατολογία σύµφωνα µε την οποία η κυβέρνηση 
έχει εκπληρώσει όλες τις υποχρεώσεις της και έφτασε 
η ώρα να ανταποκριθούν οι Ευρωπαίοι εταίροι και οι 
πιστωτές ελάχιστους επηρεάζει και δεν δεσµεύει την 
πολιτική όσων συµµετέχουν στη διαχείριση της ελ-
ληνικής κρίσης.

Αγκαλιά µε τον Ιβάν
Η διαπραγµατευτική τακτική της κυβέρνησης δεν α-
πέδωσε τίποτα και προκάλεσε νέα κρίση αξιοπιστίας 

σε βάρος της οικονοµίας λόγω της µεγάλης καθυστέρη-
σης στο κλείσιµο της δεύτερης αξιολόγησης του τρίτου 

προγράµµατος-µνηµονίου. Στην Ευρωζώνη έχουµε περι-
έλθει, µε ευθύνη της κυβέρνησης, σε κατάσταση οικονο-

µικής αποµόνωσης και αδυνατούµε, προς το παρόν, να αξι-
οποιήσουµε τη σηµαντική πρόοδο που παρατηρείται. Και 
στο εσωτερικό µέτωπο η κυβερνητική ηγεσία γνωρίζει µε-
γάλες απογοητεύσεις.

Η προσπάθειά της να δηµιουργήσει µια νέα διαπλοκή 
συνεργαζόµενη και µε την παλιά διαπλοκή την εκθέτει πο-
λιτικά, χωρίς να φέρνει σηµαντικά κέρδη στον χώρο των 
ΜΜΕ. Ο κ. Τσίπρας πέρασε µε προκλητική ευκολία από τη 
συνεργασία µε τον κ. Καλογρίτσα στη συνεργασία µε τον κ. 
Σαββίδη. Ο τελευταίος, ο οποίος έχει αποκτήσει την κακή 
συνήθεια να δίνει πολιτικές «εντολές» σε πρωταγωνιστές 
της ελληνικής πολιτικής ζωής σε άπταιστα… ρωσικά, δεν 
φαίνεται να έχει τις οικονοµικές προϋποθέσεις για να φέρει 
σε πέρας τη φιλοκυβερνητική αποστολή του. Η συνεργα-
σία του µε τον κ. Μπόµπολα, από τον οποίο απέκτησε κάτω 
από αξιοπερίεργες συνθήκες κάτι λιγότερο από το 20% του 
Mega, δεν είχε καλή συνέχεια, εφόσον ο κ. Σαββίδης δεν 
µπόρεσε να πάρει τον έλεγχο του ∆ΟΛ και του 22% των µε-
τοχών του Mega που ελέγχει. Στον σχετικό διαγωνισµό επι-
κράτησε ο γνωστός εφοπλιστής και ιδιοκτήτης του Ολυµπι-
ακού κ. Μαρινάκης. Αυτό σηµαίνει ότι ο κ. Τσίπρας εκτέ-
θηκε ανεπανόρθωτα µε τις διευκολύνσεις που έκανε στον 
κ. Σαββίδη, χωρίς τελικά να µπορέσει να αλλάξει τον χάρτη 
των ΜΜΕ σε όφελός του. Ο πρόεδρος της Ν∆ κ. Μητσοτά-
κης βγήκε ενισχυµένος και από αυτή τη δοκιµασία, εφόσον 
κατήγγειλε τη σχέση Τσίπρα-Σαββίδη, βάζοντας σε εξαιρε-
τικά δύσκολη θέση τον πρωθυπουργό, ενώ τελικά δεν δια-
µορφώθηκε το τοπίο των ΜΜΕ µε βάση τον επικοινωνιακό, 
πολιτικό σχεδιασµό του Μαξίµου.
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Στην αποδόµηση της συµφωνίας κυβέρνη-
σης-δανειστών για τα εργασιακά προχω-
ρεί ο πρόεδρος της ΓΣΕΕ Γιάννης Παναγό-
πουλος. Ο κ. Παναγόπουλος, µάλιστα, ενη-

µέρωσε το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο για τον βαθµό 
απορρύθµισης της αγοράς εργασίας στην Ελλάδα.

Αυτές τις µέρες βρεθήκατε στο Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο, για ενηµέρωση των ευρωβουλευτών 
σχετικά µε τις εξελίξεις στα εργασιακά στην Ελ-
λάδα. Μιλήστε µας γι’ αυτή σας την παρουσία.
Ήµουν προσκεκληµένος της Επιτροπής Κοινωνι-
κών Υποθέσεων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
µαζί µε τον επικεφαλής της τρόικας από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή, τον κ. Κοστέλο, τον κ. Στάγκο 
από το Συµβούλιο της Ευρώπης και τον κ. Κόλερ, 
τον αντιπρόεδρο του ∆ιεθνούς Γραφείου Εργασίας 
(ILO). Παρουσιάσαµε τις απόψεις µας στους ευρω-
βουλευτές για την αγορά εργασίας στην Ελλάδα µετά 
τις µεγάλες δήθεν µεταρρυθµίσεις τις οποίες έχουν 
εφαρµόσει κατ’ εντολή του µνηµονίου και η παρούσα 
και η προηγούµενη κυβέρνηση.

Ποιες ήταν οι βασικές θέσεις που αναπτύξατε;
Εξήγησα τις τεράστιες αλλαγές που έχουν επιφέρει 
στην εργατική νοµοθεσία και η πράξη του Υπουργι-
κού Συµβουλίου το 2012 και η νέα συµφωνία που 
υπέγραψε η κυβέρνηση και ψευδεπίγραφα προ-
σπαθεί να παρουσιάσει ότι αντιµετώπισε ζητήµατα, 
ενώ έχει απορρυθµιστεί πλήρως η αγορά εργασίας. 
Πέραν αυτού, όµως, εξήγησα τη δική µας προσέγ-
γιση για το πώς η αγορά εργασίας, όταν απορρυθµί-
ζεται, δηµιουργεί τεράστιο πρόβληµα στην πραγµα-
τική οικονοµία, όχι µόνο ως αποτέλεσµα ενός ιδιό-
µορφου ανταγωνισµού όταν δεν υπάρχει εργατικό 
δίκαιο ανάµεσα στους εργοδότες που συµπιέζουν 
µε ανίερες µεθόδους το κόστος εργασίας και τις 
µορφές απασχόλησης, αλλά κυρίως γιατί αφαιρείται 
µέσω αυτού εισόδηµα από την οικονοµία, µε απο-
τέλεσµα να επιτείνεται η ύφεση και να µην υπάρχει 
µια προοπτική ανάπτυξης στην ελληνική οικονοµία.

Όλα αυτά όµως είναι πολιτικές που έχουν εφαρ-
µοστεί από το µνηµόνιο και µε τις ευλογίες των 
Ευρωπαίων…
Αυτό είναι αλήθεια και αυτό είναι το τεράστιο πρό-
βληµα της αρχιτεκτονικής της Ευρώπης και γι’ αυτό 
το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο προσπαθεί να πραγµα-
τοποιήσει κάποιον έλεγχο –είχαµε κάνει το 2012 µια 
κατεπείγουσα έκκληση να ασχοληθεί µε τις επιπτώ-
σεις των µνηµονίων στην κοινωνία–, αλλά το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο δεν παίρνει αποφάσεις – η 
Κοµισιόν και οι κυβερνήσεις τις παίρνουν. Το πιο 
τραγικό όµως είναι ότι και η ίδια η δυνατότητα πα-
ρέµβασης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής είναι περιο-
ρισµένη, διότι ακόµα κι αν εµφανίζεται δεκτική στις 
θέσεις, στις πιέσεις, στις απόψεις που θέλουν να δι-
ατηρηθούν κάποια πράγµατα ή να αλλάξουν προς 
το καλύτερο, έρχεται το Eurogroup, όπου και λαµ-
βάνονται οι αποφάσεις, και είναι γνωστό ποιοι και 
πώς αποφασίζουν εκεί. Παρ’ όλα αυτά, κάθε προ-
σπάθεια να λυθεί το θέµα της Ελλάδας είναι απα-
ραίτητη και αυτό είναι που κάνουµε κι εµείς µε συ-
νέπεια και ζήλο.

Χαρακτηρίσατε «ψευδεπίγραφη» την τελευταία 
συµφωνία της κυβέρνησης µε τους δανειστές. 
Γιατί;
Αποκαλύψαµε γιατί ακριβώς είναι ψευδεπίγραφη. 
Ποια ήταν τα κεντρικά ζητήµατα που έθετε η κυβέρ-

Οι «εχθροί» είναι τα 
συνδικάτα. Γιατί η τάση είναι 
να δηµιουργούµε πάντα έναν 
«εχθρό», να δηµιουργούµε 
συνενόχους. Τα συνδικάτα 
πάλεψαν όσο και όπως 
µπορούσαν. Αυτοί υπέγραψαν 
και αυτοί είναι και οι υπεύθυνοι.

 ΣΤΟΝ ∆ΗΜΗΤΡΗ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟ

Γιάννης Παναγόπουλος, πρόεδρος της ΓΣΕΕ

νηση πριν από την υπογραφή της συµφωνίας; Πρώ-
τον, η αρχή της εύνοιας και η αρχή της επεκτασιµό-
τητας της σύµβασης εργασίας. Επί της ουσίας, όµως, 
επανανοµοθέτησε αυτό ακριβώς το οποίο είχε νο-
µοθετήσει η κυβέρνηση Παπανδρέου το 2011, ότι θα 
επανέλθουν αυτές οι αρχές, η λειτουργία των συλ-
λογικών συµβάσεων, µετά το τέλος του προγράµ-
µατος. Και από τα πρακτικά που αποκαλύφθηκαν 
δεν τόλµησαν ούτε αυτή τη διατύπωση, ήταν σε ε-
ντελώς αντίθετη κατεύθυνση.

Το δεύτερο ήταν ότι είχε πει ότι θα επανέλθουν 
οι συλλογικές συµβάσεις και η εθνική γενική συλ-
λογική σύµβαση εργασίας, η οποία θα προσδιορί-
ζει τον κατώτερο µισθό. Αυτό όχι µόνο δεν έγινε 
αλλά διεγράφη ρητώς και πλέον µόνο διά νόµου 
θα ορίζεται ο κατώτερος µισθός. Και εδώ υπάρχει 
µια πρόκληση προς την κυβέρνηση, που έλεγε ότι 
θα επανέφερε τον κατώτερο µισθό στα 751 ευρώ, 
όπως είχε υπογράψει η ΓΣΕΕ το 2008. Ας τον επα-
ναφέρει, λοιπόν, αφού ο νόµος είναι στα χέρια της 
και όχι στους κοινωνικούς εταίρους.

Το τρίτο ήταν το πολύ ευρηµατικό σύστηµα των 
οµαδικών απολύσεων. Ξέρετε ότι η απόφαση που 
ελήφθη και νοµοθετήθηκε είναι ότι πλέον όχι µόνο 
καταργείται ο διοικητικός έλεγχος από το υπουργό 
αλλά ακόµα και η υποχρέωση που υπήρχε στον ερ-
γοδότη από τον προηγούµενο νόµο να παρουσιάζει 
ένα κοινωνικό πλάνο, δηλαδή τι θα γίνονται οι άν-
θρωποι που απολύονται και ποια θα είναι η συνει-
σφορά του εργοδότη στη βοήθεια και στην αποκα-
τάσταση αυτών των ανθρώπων. Τώρα η λέξη «υ-
ποχρεούται» αντικαθίσταται από τη λέξη «δύναται», 
δηλαδή ούτε καν αυτό δεν θα έχουν υποχρέωση να 
κάνουν οι εργοδότες.

Το άλλο µεγάλο ζήτηµα είναι ότι καταργήθηκε 
η απαγόρευση του βέτο. Και εδώ υπάρχει µεγάλη 
αντίφαση. Στον νόµο 1264 το σχετικό άρθρο που 
λέει ότι απαγορεύεται ρητώς η ανταπεργία από την 

παρουσία του κ. Κόλερ του ILO ότι εµείς είµαστε 
οι πρώτοι που κάναµε τις προσφυγές στο ∆ιεθνές 
Γραφείο Εργασίας µε εκθέσεις-καταπέλτη για το τι 
έχει συµβεί στην Ελλάδα και κανένας από την ελ-
ληνική κυβέρνηση και από τις προηγούµενες δεν 
συµµορφώνεται στις υποδείξεις του διεθνούς αυτού 
οργανισµού. ∆εν έφτανε ότι ο πρωθυπουργός είπε 
ότι φταίνε τα συνδικάτα και το ∆ΝΤ, ενώ αυτός υ-
πογράφει. Το ίδιο έκανε και µε το µήνυµά του την 
Πρωτοµαγιά. Οι «εχθροί» είναι τα συνδικάτα. Γιατί 
η τάση είναι να δηµιουργούµε πάντα έναν «εχθρό», 
να δηµιουργούµε συνενόχους. Τα συνδικάτα πάλε-
ψαν όσο και όπως µπορούσαν. Αυτοί υπέγραψαν 
και αυτοί είναι και οι υπεύθυνοι.

Από δω και πέρα, τι αναµένετε να συµβεί;
Πρέπει να σας αποκαλύψω ότι υπάρχει απόφαση 
για την προσφυγή µας στην Επιτροπή Κοινωνικών 
∆ικαιωµάτων του Συµβουλίου της Ευρώπης, η οποία 
µας κοινοποιήθηκε, αλλά διά νόµου δεν µπορούµε 
να αποκαλύψουµε το περιεχόµενό της ως τις 18 Αυ-
γούστου, οπότε θα συνέλθει το Συµβούλιο Υπουρ-
γών και θα αποφασίσει επί της πρότασης του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης. Επειδή ξέρουµε ότι εκεί γί-
νονται… περίεργα πράγµατα, ζητήσαµε από τους 
ευρωβουλευτές όλων των χωρών και όλων των 
κοµµάτων να πιέσουν ώστε να εισαχθεί σύντοµα η 
απόφαση-πρόταση του Συµβουλίου της Ευρώπης 
στο Συµβούλιο Υπουργών, ώστε αυτό να βοηθήσει 
και εµάς και την ελληνική κυβέρνηση, να υπάρχει 
ένα ανάχωµα και να σώσουµε οτιδήποτε µπορεί να 
περισωθεί γύρω από τα εργασιακά θέµατα. Συνά-
ντησα σχεδόν όλους τους Έλληνες ευρωβουλευτές 
όλων των κοµµάτων και τους έκανα ακόµα πιο ε-
πεξηγηµατικές παρατηρήσεις πάνω στο τι ζητούµε 
και τι βοήθεια θέλουµε.

Βρήκατε ευήκοα ώτα στο Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο;
Η αλήθεια είναι ότι όταν µιλάς, όλοι σου λένε «δεν τα 
γνωρίζαµε, δεν περιµέναµε αυτή την έκταση». Μά-
λιστα, Έλληνες ευρωβουλευτές πρότειναν, αν γίνε-
ται, να συναντηθούµε και να κάνουµε ενηµέρωση 
και κατά οµάδα του Ευρωκοινοβουλίου, εννοώ µε 
τους Σοσιαλιστές, τους Πράσινους, τους Φιλελεύ-
θερους κ.λπ., γιατί υπάρχει πολύ µεγάλο κενό. Τα 
ακούν και δεν τα πιστεύουν, γνωρίζουν µόνο τα βα-
σικά, όχι τις προεκτάσεις. Και θα το επιδιώξουµε και 
αυτό, σε µια καµπάνια να ενηµερώσουµε όλους 
τους ευρωβουλευτές.

«Ψευδεπίγραφη η συµφωνία  
της κυβέρνησης για τα εργασιακά»

πλευρά των εργοδοτών δεν καταργήθηκε. Όµως 
νοµοθέτησαν τώρα ότι όταν γίνονται προσφυγές στη 
∆ικαιοσύνη περί βλάβης της επιχείρησης, θα εκδι-
κάζονται όπως δικάζονται τα ασφαλιστικά µέτρα. 
∆ηλαδή αυθηµερόν. Αυτό σηµαίνει ότι αµέσως δί-
νεται εντολή δικαστική κι έτσι έχουµε µια επιθετική 
ανταπεργία, ενώ η πρόνοια στο αστικό δίκαιο ήταν, 
όταν υπήρχε µια µακρά απεργία, να κρίνεται εξ α-
ποτελέσµατος, να είναι ένα αµυντικό µέσο για τον 
εργοδότη, ενώ τώρα όλη η ευθύνη µετατίθεται α-
πευθείας στους εργαζόµενους.

Και, πέραν αυτών, αποκαλύψαµε µέσα στο Κοι-
νοβούλιο κάτι το οποίο όλοι είχαν διαβάσει αλλά 
κανένας δεν ήξερε τις προεκτάσεις, και είχε συ-
νοµολογηθεί µε το µνηµόνιο που διέρρευσε στη 
«Handelsblatt», καθώς, όπως είναι γνωστό, δεν έχει 
παρουσιαστεί ακόµα το νέο µνηµόνιο στο σύνολό 
του στη Βουλή και γνωρίζουµε µόνο αυτά που ψη-
φίστηκαν. Στα προαπαιτούµενα, λοιπόν, της επό-
µενης αξιολόγησης είναι αφενός να δυσκολέψει 
η κήρυξη των απεργιών και αφετέρου να αλλάξει 
και πάλι ο νόµος για τον Οργανισµό Μεσολάβησης 
και ∆ιαιτησίας (ΟΜΕ∆), παρά τη δικαίωση της ΓΣΕΕ 
στο ΣτΕ και επαναφοράς της δυνατότητας µονοµε-
ρούς προσφυγής στη διαιτησία. Αυτό δεν το δέχε-
ται η τρόικα και η κυβέρνησή µας συνοµολόγησε ότι 
στην επόµενη αξιολόγηση θα αλλάξει τη λειτουργία 
και τις δυνατότητες του ΟΜΕ∆.

Πάντως, η κυβέρνηση έκανε λόγο για «νίκη» έ-
ναντι των απαιτήσεων, ιδίως του ∆ΝΤ. Πώς το ε-
ξηγείτε αυτό;
Η στάση της κυβέρνησης απέναντι στα συνδικάτα 
µάς προβληµατίζει. Όλοι είδαµε ότι στη σύνοδο της 
Ρώµης για τα 60 χρόνια της Ε.Ε. οι «εχθροί» ήταν το 
∆ΝΤ και τα… συνδικάτα για τα εργασιακά. Λες και 
τα συνδικάτα διαπραγµατεύονται, λες και τα συνδι-
κάτα δεν έκαναν παντού προσφυγές – το θυµίσαµε 
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Σ
το 3%, σύµφωνα µε την ε-
ταιρεία δηµοσκοπήσεων 
που ήταν η µόνη που 
είχε προβλέψει την επι-
κράτηση του Brexit, είχε 
συρρικνωθεί την Πέµπτη 
1 Ιουνίου το προβάδισµα 

της πρωθυπουργού της Βρετανίας Τερέζα Μέι 
και του Συντηρητικού Κόµµατος επί του Κόρ-
µπιν και του Εργατικού Κόµµατος.

∆ηµοσκοπική φούσκα
Μια δηµοσκοπική κατρακύλα που τίποτα δεν 
την προµήνυε όταν η πρώτη µέτρηση µετά 
την προκήρυξη πρόωρων εκλογών στις 18 Α-
πριλίου από τη Μέι έδινε στους Συντηρητι-
κούς προβάδισµα της τάξης του 23%, µια δι-
αφορά που παρέπεµπε στη θριαµβευτική ε-
πανεκλογή της Θάτσερ το 1987 αλλά και στη 
σαρωτική πρώτη νίκη του Τόνι Μπλερ το 1997.

Αν συνεχιστεί η δηµοσκοπική πτώση τις ε-
πόµενες µέρες, τότε όλα τα ενδεχόµενα είναι 
ανοιχτά ως προς το αποτέλεσµα που θα δια-
µορφωθεί την Πέµπτη 8 Ιουνίου, όταν κλεί-
σουν οι κάλπες. Τα παραπάνω, αν οδηγήσουν 
στην απώλεια κοινοβουλευτικής αυτοδυνα-
µίας ή, ακόµη χειρότερα, σε εκλογική ήττα, θα 
καταστήσουν την Τερέζα Μέι τη δεύτερη δη-
µοσκοπική φούσκα που θα σκάσει το πρώτο 
εξάµηνο του 2017, µε πρώτη την εντυπωσιακή 
δηµοσκοπική εκτόξευση και σύντοµη στην 
συνέχεια αποσάθρωση του υποψηφίου των 
Γερµανών Σοσιαλδηµοκρατών για την καγκε-
λαρία Μάρτιν Σουλτς, ξεφούσκωµα που δεν 
προκύπτει µόνο στις µετρήσεις αλλά και στα 
οδυνηρά εκλογικά αποτελέσµατα στο Σάαρ, 
στο Σλέσβιχ-Χόλσταϊν και στη Βόρεια Ρηνα-
νία - Βεστφαλία.

Λάθος εκτίµηση
Αν η Μέι καταγράψει απώλεια αυτοδυναµίας 
και, πολύ περισσότερο, αν ηττηθεί στις εκλο-
γές, τότε θα ανήκει στην ολιγοµελή λέσχη των 
πολιτικών ηγετών που έκαναν λάθος εκτίµηση 
και προκήρυξαν πρόωρες εκλογές ώστε να ε-
νισχύσουν τη θέση τους, για να ηττηθούν στη 
συνέχεια…

Το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι 
η απόφαση του τότε Προέδρου Σιράκ και του 
τότε πρωθυπουργού Ζιπέ να προκηρύξουν 
πρόωρες βουλευτικές εκλογές στη Γαλλία την 
άνοιξη του 1997, για να µπορέσουν να προχω-
ρήσουν σε µεταρρυθµίσεις υψηλού κοινω-
νικού και πολιτικού κόστους, για τις οποίες 
πίεζε η Γερµανία στο πλαίσιο της τελικής δι-
απραγµάτευσης για την ΟΝΕ. Αντί της ενι-
σχυµένης λαϊκής εντολής, η ∆εξιά των Σιράκ-
Ζιπέ έχασε και ο Πρόεδρος αναγκάστηκε να 
συγκατοικήσει µε την κυβέρνηση της Αριστε-
ράς υπό τον Ζοσπέν για µία πενταετία.

Στους αντίποδες της φυγής προς τα ε-
µπρός των Σιράκ-Ζιπέ, ο Σρέντερ, ο οποίος, 
όταν οι δηµοσκοπήσεις την άνοιξη του 2005 
µετά τη βαριά ήττα των Σοσιαλδηµοκρατών 
στη Βόρεια Ρηνανία - Βεστφαλία έδιναν προ-
βάδισµα της τάξης του 20% στη Μέρκελ και 
στους Χριστιανοδηµοκράτες, προκήρυξε πρό-
ωρες εκλογές και κατάφερε να συρρικνώσει το 
προβάδισµα της ∆εξιάς σε ποσοστό λίγο πιο 
πάνω από µία ποσοστιαία µονάδα.

θωτικό ρόλο του κράτους στην απάλυνση των 
κοινωνικών ανισοτήτων. Στην πορεία η δέ-
σµευση ξεχάστηκε, καθώς προφανώς η πρω-
θυπουργός εκτίµησε ότι µπορεί να διευρύνει 
την εκλογική της βάση µε σκληρή εθνικιστική 
γραµµή διαπραγµάτευσης του Brexit, µε ανοι-
χτή ακόµη και την απειλή µετωπικής ρήξης 
χωρίς συµφωνία.

Το λάθος, απ’ ό,τι φαίνεται, υπήρξε ολέ-
θριο, καθώς η Μέι φάνηκε να θυµάται την κοι-

Ρήξη µε την κληρονοµιά της Θάτσερ
Κατά τα άλλα, η απότοµη δηµοσκοπική άνο-
δος και πτώση της Μέι και των Συντηρητικών 
είναι η πιο πρόσφατη πράξη, το τελευταίο ε-
πεισόδιο, ενός πολιτικού θρίλερ που ξεδιπλώ-
νεται στη Βρετανία από τις ευρωεκλογές της 
άνοιξης του 2014, το δηµοψήφισµα για την α-
νεξαρτησία της Σκοτίας τον Σεπτέµβριο της 
ίδιας χρονιάς, τις βουλευτικές εκλογές της ά-
νοιξης του 2015 και το δηµοψήφισµα για το 
Brexit πριν από έναν ακριβώς χρόνο, τον Ιού-
νιο του 2016.

Κοινός παρονοµαστής των παραπάνω ε-
κλογικών αναµετρήσεων είναι η αδυναµία 
των δηµοσκοπήσεων να αποτυπώσουν το α-
ποτέλεσµα και ο φόβος τους να προβάλουν το 
αυτονόητο συµπέρασµα ότι το Ηνωµένο Βα-
σίλειο διέρχεται µια συνολική πολιτική και 
κοινωνική κρίση, µε µια µεγάλη µερίδα της 
κοινωνίας να επιθυµεί ρήξη µε την κληρο-
νοµιά της Θάτσερ, την οποία διαχειρίστηκαν 
χωρίς ουσιαστικές αλλαγές οι διάδοχοί της 
Μέιτζορ, Μπλερ, Γκόρντον Μπράουν και Κά-
µερον.

Το µήνυµα του Brexit προφανώς δεν δια-
βάστηκε σωστά από τους Συντηρητικούς και 
τη Μέι, καθώς την εποµένη του δηµοψηφί-
σµατος συνέβη κάτι πρωτοφανές στην παγκό-
σµια πολιτική ιστορία, η ηγεσία του στρατοπέ-
δου που νίκησε στις κάλπες ετράπη σε φυγή, 
σε µια έµµεση αλλά σαφέστατη οµολογία ότι 
συνειδητά επένδυσε στον ευρωσκεπτικισµό 
για να αξιοποιήσει µια έντονη αλλά ιδεολο-
γικά και πολιτικά ετερόκλητη πλειοψηφική 
κοινωνική δυσαρέσκεια για τις ανοιχτές πλη-
γές που άφησε η περίοδος διακυβέρνησης της 
χώρας από τη Σιδηρά Κυρία.

Επιπλέον, υποτιµήθηκε ως περιχαράκωση 
και αναπαλαίωση η ανάδειξη του Κόρµπιν 
στην ηγεσία των Εργατικών µετά τις εκλογές 
της άνοιξης του 2015, ενώ έπρεπε να καταγρα-
φεί σαν µια ακόµη πίεση για ρήξη µε τη θα-
τσερική κληρονοµιά.

Ολέθρια αλλαγή προτεραιοτήτων
Όταν πριν από έναν χρόνο η Μέι διαδεχόταν 
τον Kάµερον στην Ντάουνινγκ Στριτ, δεσµεύ-
τηκε ότι θα αναδείξει ως προτεραιότητα στην 
κυβερνητική πολιτική τον παρεµβατικό-διορ-

νωνική συνοχή όταν οι Συντηρητικοί ήταν δι-
χασµένοι και αµήχανοι την επόµενη µέρα του 
Brexit και να την ξεχνά όταν απέκτησε την αί-
σθηση ή την ψευδαίσθηση ενός θηριώδους 
δηµοσκοπικού προβαδίσµατος.

Οι µέρες που αποµένουν µέχρι τις κάλ-
πες είναι ελάχιστες ώστε να µπορέσει η Μέι 
να αποφύγει την τ ύχη του Σουλτς, τη συνεχή 
πτώση, και να προλάβει να αντεπιτεθεί όπως ο 
Σρέντερ το 2005.

ΘΡΙΛΕΡ 
ΣΤΟΝ 
ΤΑΜΕΣΗ

  ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΠΟΠΟΥΛΟΣ
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  ΑΦΡΟ∆ΙΤΗ ΠΑΠΑΚΑΛΟΥ

ΤΟ ΥΣΤΑΤΟ ΧΑΙΡΕ 
ΣΤΟΝ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ 

ΜΗΤΣΟΤΑΚΗ
Στο µικρό νεκροταφείο του Αργουλιδέ Χανίων, σε έναν 

λιτό τάφο δίπλα στην πολυαγαπηµένη του Μαρίκα, 
αναπαύεται από το απόγευµα της περασµένης Πέ-
µπτης ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης, ο οποίος έφυγε 

από τη ζωή στα 99 του χρόνια τα ξηµερώµατα της περασµένης 
∆ευτέρας. Η οικογένεια του µεγάλου πολιτικού γνωστοποίησε 
το θλιβερό γεγονός µε µια λιτή ανακοίνωση: «Σήµερα στη 01:00 
ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης έφυγε από τη ζωή, περιστοιχισµέ-
νος από τους ανθρώπους που αγαπούσε και τον αγαπούσαν».

Συγκίνηση και πολιτικός πολιτισµός
Η απώλεια του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη σηµατοδοτεί το 
τέλος µιας πολιτικής εποχής στη χώρα, κάτι που αναγνωρίστηκε 
απ’ όλο τον πολιτικό κόσµο, ο οποίος σύσσωµος απέτισε το ύ-
στατο χαίρε στον πρώην πρωθυπουργό και επίτιµο πρόεδρο της 
Ν∆ κατά την εξόδιο ακολουθία στη Μητρόπολη Αθηνών. Εκεί, 
φίλοι και πολιτικοί αντίπαλοι αποχαιρέτησαν µε σεβασµό και 
συγκίνηση έναν πολιτικό που µε την παρουσία του σφράγισε 
την Ιστορία της χώρας για διάστηµα 50 χρόνων και που ακόµα 
και µετά την αποχώρησή του από την ενεργό πολιτική, το 2004, 
οι παρεµβάσεις του είχαν βαρύνουσα σηµασία. Άλλωστε ο ίδιος 
µέχρι την τελευταία στιγµή παρακολουθούσε µε έντονο ενδι-
αφέρον τις εξελίξεις και παρά τις δυσκολίες, όπως αποκάλυψε 
συντετριµµένη η κόρη του και βουλευτής της Ν∆ Ντόρα Μπα-
κογιάννη στον συγκινησιακά φορτισµένο επικήδειο λόγο που 
εκφώνησε στον ναό της Αγίας Μαγδαληνής στα Χανιά, ήταν αι-
σιόδοξος για την Ελλάδα και τους Έλληνες. 

Η παρακαταθήκη 
Μπορεί εν ζωή ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης να είχε δεχτεί κρι-

τική για κάποιες πολιτικές επιλογές του, ωστόσο, όπως υπο-
γράµµισε και ο Πρόεδρος της ∆ηµοκρατίας Προκόπης Παυ-
λόπουλος αποτίνοντας φόρο τιµής στον φίλο του, η πολιτική 
παρακαταθήκη που αφήνει είναι µεγάλη και σηµαντική. Συγκε-
κριµένα, ο κ. Παυλόπουλος αναφέρθηκε σε τέσσερα σηµεία της 
πολιτικής κληρονοµιάς του µεγάλου εκλιπόντος:
• Η υπεράσπιση της δηµοκρατίας. Αντίθετος σε κάθε είδους δυ-
νάστη, ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης πίστευε ότι η στήριξή της 
είναι στάση ζωής.
• Η αφοσίωση που ο πρώην πρωθυπουργός επέδειξε στην κοι-
νοβουλευτική δηµοκρατία. «Ίσως ο τελευταίος κορυφαίος κοι-
νοβουλευτικός άνθρωπος» είπε για τον Κωνσταντίνο Μητσο-
τάκη ο Προκόπης Παυλόπουλος. Και θυµήθηκε τότε που αγό-
ρευε στο Κοινοβούλιο, πάντα χωρίς στόµφο.
• Η πίστη στο ευρωπαϊκό ιδεώδες. Ιδίως µετά τη Μεταπολί-
τευση, ο πρώην πρωθυπουργός δραστηριοποιήθηκε ώστε η πο-
ρεία της Ελλάδας µέσα στην Ευρώπη να είναι νοµοτελειακή και 
για τον σκοπό αυτόν συνεργάστηκε µε τον Κωνσταντίνο Καρα-
µανλή.

• Τέταρτη παρακαταθήκη, πιο σηµαντική και κρίσιµη σήµερα, 
σύµφωνα µε την αξιολόγηση του Προέδρου της ∆ηµοκρατίας, 
η ενότητα και η οµόνοια. «Ήξερε, καλύτερα από τον καθέναν, 
το τίµηµα του διχασµού» είπε ο κ. Παυλόπουλος.

«Να λέµε την αλήθεια»
Από την πλευρά του, ο γιος του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη και 
πρόεδρος της Ν∆ Κυριάκος Μητσοτάκης επιχείρησε στον ε-
πικήδειό του να «συµπυκνώσει» την ιδεολογική και πολιτική 
πυξίδα του πατέρα του, λέγοντας ότι «η πολιτική σου παρα-
καταθήκη είναι αειθαλής, όπως, εξάλλου, αειθαλής υπήρξες κι 
εσύ. Και το παράδειγµά σου είναι οδηγός για όλους µας. Να 
λέµε την αλήθεια και να µην κολακεύουµε τον λαό. Να σεβό-
µαστε τη δηµοκρατία και τους κανόνες της. Και ειδικά το Κοι-
νοβούλιο, το οποίο τόσο πολύ αγάπησες. Να επιδιώκουµε την 
ενότητα και όχι τον διχασµό. Να µην ξεχνάµε ποτέ ότι το µέλ-
λον της Ελλάδας είναι στο κέντρο της Ευρώπης. Απλές κουβέ-
ντες που ενσταλάχθηκαν µέσα σου στη διάρκεια µιας ολόκλη-
ρης ζωής, µιας ζωής πολυκύµαντης και συναρπαστικής». Τό-
νισε, δε, σε έναν συγκινησιακά φορτισµένο επικήδειο, ότι «σε 
ικανοποιούσε και σε στενοχωρούσε ταυτόχρονα που ήσουν 
µπροστά από την εποχή σου και που δικαιώθηκες εν ζωή. Σε 
ικανοποιούσε, αλλά δεν σου αρκούσε. Και δεν σου αρκούσε 
όχι γιατί ήσουν µαταιόδοξος, το αντίθετο. Αλλά γιατί ήξερες 
ότι το κακό, το οποίο πάλεψες µια ζωή, είναι πάντα ζωντανό. 
Ο λαϊκισµός, ο φθόνος, η µισαλλοδοξία, ο διχασµός, παραµέ-
νουν, δυστυχώς, θλιβεροί συνοδοιπόροι της ιστορικής µας δια-
δροµής. Και τώρα, στη δική µας γενιά περνά το χρέος να αντι-
µετωπίσουµε τον λαϊκισµό, τον φθόνο, τη µισαλλοδοξία, τον 
διχασµό».
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συνέντευξη

Το µεγάλο πολιτικό µέγεθος του Κωνσταντίνου Μητσο-
τάκη υπογραµµίζει ο καθηγητής στο Πάντειο Πανεπιστή-
µιο Θανάσης ∆ιαµαντόπουλος, τονίζοντας µάλιστα ότι ο 
εκλιπών πολιτικός έχει υποτιµηθεί ιστορικά.

Κατ’ αρχάς θα ήθελα ένα σχόλιό σας για τον θάνατο του Κων-
σταντίνου Μητσοτάκη.
Ο Μητσοτάκης προφανώς δεν υπήρξε πολιτικά άγιος και θα ήταν 
υπερβολή µια µεταθανάτια εξιδανίκευση. Ήταν παραδοσιακός πο-
λιτικός, µε τα ρουσφέτια του και τους τοπικούς µηχανισµούς του. 
Αλλά νοµίζω ότι και µόνο η ένταση και η έκταση των χυδαίων 
επιθέσεων που του έγιναν, κορύφωση των οποίων ήταν η χαλ-
κευµένη φωτογραφία µε τους ναζί, δείχνουν ότι ήταν ένα µεγάλο 
πολιτικό µέγεθος. Και επειδή στην Ελλάδα λέµε µόνο τα στραβά, 
νοµίζω ότι ο Μητσοτάκης είχε ιστορικά υποτιµηθεί, υπό την έν-
νοια ότι δεν αναδείχθηκαν τα καλά του. ∆εν θα πω πολλά, παρά 
µόνο τούτο: όταν και ο Ανδρέας Παπανδρέου και οι περισσότεροι 
πολιτικοί, βλέποντας ότι χάνουν τις εκλογές, ψήφιζαν την απλή 
αναλογική, όπως και ο Τσίπρας σήµερα, ο Μητσοτάκης είχε το 
θάρρος, το 1993, να σεβαστεί τους κανόνες του παιχνιδιού και µε 
όρους µπέσας και πολιτικής δεοντολογίας, αλλά και µε όρους κυ-
βερνησιµότητας του τόπου. Αν το 1993, µε το κλίµα των σχέσεων 
που υπήρχαν τότε, ψηφιζόταν η απλή αναλογική, η ακυβερνησία 
και η διάλυση του συστήµατος θα ήταν δεδοµένες και θα είχαµε 
γίνει «Αλβανία» νωρίτερα απ’ ό,τι το καταφέραµε στη συνέχεια.

Αν περιγράφατε την πολιτική παρακαταθήκη του Κωνσταντί-
νου Μητσοτάκη, τι θα λέγατε συνοπτικά;
Αντικρατισµός, πολιτικός και οικονοµικός φιλελευθερισµός, σε-
βασµός της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας και του κοινοβου-
λευτικού ήθους και από κει και πέρα, βέβαια, οι αναπόφευκτοι 
συµβιβασµοί που γίνονται στο παιχνίδι της δηµοκρατίας.

Μιλώντας περί δηµοκρατίας, θα ήθελα το σχόλιό σας για την 
τροµοκρατική επίθεση εις βάρος του πρώην πρωθυπουργού 
Λουκά Παπαδήµου.
Η παθολογία της τροµοκρατίας είναι καθολικό φαινόµενο. Αυτό 
που σοκάρει είναι οι απολογητές της τροµοκρατίας, είναι το βάθος 
του µίσους. Το µίσος έχει, πλέον, αυτονοµηθεί από κάθε ορθο-
λογισµό, από κάθε οικονοµικό, πολιτικό, κοινωνικό ή πολιτιστικό 
υπόστρωµα, και έχει γίνει η κινητήρια δύναµη ενός τµήµατος της 

Ο Μητσοτάκης 
είχε το θάρρος, 
το 1993, να σεβαστεί 
τους κανόνες 
του παιχνιδιού 
και µε όρους 
µπέσας και πολιτικής 
δεοντολογίας, αλλά και µε όρους 
κυβερνησιµότητας του τόπου. Αν το 1993, 
µε το κλίµα των σχέσεων που υπήρχαν τότε, 
ψηφιζόταν η απλή αναλογική, 
η ακυβερνησία και η διάλυση 
του συστήµατος θα ήταν δεδοµένες.

 ΣΤΟΝ ∆ΗΜΗΤΡΗ ΧΡΥΣΙΚΟΠΟΥΛΟ

«Ο Μητσοτάκης 
είχε ιστορικά υποτιµηθεί, 
υπό την έννοια 
ότι δεν αναδείχθηκαν 
τα καλά του»

Θανάσης ∆ιαµαντόπουλος, 
καθηγητής στο Πάντειο 
Πανεπιστήµιο

ελληνικής κοινωνίας. Και αυτό είναι ό,τι πιο νοσηρό, ό,τι πιο απε-
χθές, ό,τι πιο φρικαλέο έχει παραγάγει ο δηµόσιος βίος εδώ και 
πολλές δεκαετίες. Ακόµη και την εποχή του Ελευθερίου Βενιζέ-
λου το µίσος ήταν στραµµένο εναντίον ενός ανθρώπου ο οποίος, 
εν πάση περιπτώσει, ειδικά την περίοδο 1917-1920, είχε ασκήσει, 
αν όχι τυραννική, τουλάχιστον έντονα διωκτική πολιτική έναντι 
των αντιπάλων του. Εδώ έχουµε µίσος προς έναν πολιτικό προ-
σανατολισµό, προς αξίες, προς το υπόστρωµα της πλουραλιστι-
κής δηµοκρατίας, κι αυτό είναι το φρικαλέο και το σοκαριστικό.

Θεωρείτε ότι υπάρχει «γιατρειά» για την κατάσταση που πε-
ριγράφετε;
Φοβάµαι ότι τα νοσηρά φαινόµενα που παρατηρούµε είναι η επί-
στεψη µιας πολιτικής λογικής που κυριάρχησε στον Μεσοπόλεµο 
και είναι η ισοπέδωση, η αναξιοκρατία, η άνευ µόχθου εξέλιξη. 
Και όλα αυτά τα στοιχεία δηµιούργησαν πικρίες σε όλους όσοι δεν 
βρήκαν την ατοµική και κοινωνική πρόοδο που προσδοκούσαν, 
χωρίς βεβαίως να έχουν καταβάλει τον αντίστοιχο µόχθο, και σε 
τελική ανάλυση αυτή η ρητορική αµετροέπεια είναι η έκφραση 
των ανθρώπων που έµαθαν να θεωρούν ότι δικαιούνται πράγ-
µατα που, βάσει της προσπάθειάς τους, δεν δικαιούνται. Είναι 
πολύ δύσκολο, λοιπόν, να εκριζωθεί. Είναι, θα µπορούσαµε να 
πούµε, η άλλη εκδοχή της καταγγελίας της αξιοκρατίας και της 
αξιοκρατικής ιεραρχίας µιας κοινωνίας. ∆εν βλέπω φως. Χρει-
άζεται πολύ µεγάλη προσπάθεια στην παιδεία, η οποία δεν έχει 
καν αρχίσει και χρειάζεται δεκαετίες για να αποδώσει.

Μιλώντας για τις αντιθέσεις µέσα στην κοινωνία, ακόµα και 
στην ακραία µορφή τους, αυτή της τροµοκρατίας, θα ήθελα 
να µας πείτε δυο λόγια για το φιλόδοξο έργο σας σχετικά µε 
τους διχασµούς στην Ελλάδα κατά τον τελευταίο αιώνα. Πού 
βρίσκεται;
Το έργο µου αφορά κυρίως τις πολιτικές διαιρέσεις, κάτι που 
συνδέεται µε τα φαινόµενα που αναφέραµε πιο πάνω. Από το 
1910 και εντεύθεν ο δηµόσιος βίος της Ελλάδας χαρακτηρίζε-
ται από ακρότατα πάθη, συχνά αυτονοµηµένα από το ορθολο-
γικό, κοινωνικό ή ιδεολογικό τους υπόστρωµα, που σφράγισαν 
τη δηµόσια ζωή και κάποιες φορές οδήγησαν και σε εκτροπές. 
Ο πρώτος τόµος, που αφορά τον Εθνικό ∆ιχασµό, και ο δεύτε-
ρος, που αφορά τη δεκαετία του 1920 µε τα άπειρα πραξικοπή-
µατα και την –αµφισβητούµενη– αβασίλευτο δηµοκρατία, ήδη 

είναι στα βιβλιοπωλεία. Την επόµενη εβδοµάδα κυκλοφορεί ο 
τρίτος τόµος, της κατάρρευσης της δηµοκρατίας του Μεσοπολέ-
µου και της δικτατορίας του Μεταξά, και µετά το καλοκαίρι θα α-
κολουθήσουν οι τόµοι που αφορούν τον Εµφύλιο της δεκαετίας 
του ’40, την προσπάθεια ανασυγκρότησης της δεκαετίας του ’50 
και τον Ανένδοτο και την Αποστασία της δεκαετίας του ’60. Όλα 
αυτά όµως µέσα από την προσπάθεια ανάλυσης του κοινωνι-
κού, ιδεολογικού, πολιτιστικού, οικονοµικού, ακόµα και ψυχο-
λογικού υποστρώµατος των βαθύτατων διαιρέσεων που πάντα 
σφράγισαν τον δηµόσιο βίο της χώρας.

Οργανώνοντας την ύλη για τη σειρά των βιβλίων αυτών, υ-
πάρχει κάποιο κεντρικό συµπέρασµα το οποίο έχετε εξαγά-
γει;
Υπάρχει µια σειρά από συµπεράσµατα. Πρώτον, ότι συνεχώς α-
ναπαράγεται, µε διάφορες εκφάνσεις, η σύγκρουση δυτικόφι-
λων, ανοιχτών στον κόσµο δυνάµεων και εσωστρεφών. Υπό 
µία έννοια, αυτό είναι το υπόστρωµα του Εθνικού ∆ιχασµού της 
δεκαετίας του 1910, αυτό είναι το νόηµα της πολιτικής του Μαρ-
κεζίνη τη δεκαετία του 1950 µε τη σταθεροποίηση της δραχµής 
και την προσπάθεια προσέλκυσης ξένων κεφαλαίων, αυτό είναι 
το νόηµα του ανοίγµατος του Κωνσταντίνου Καραµανλή µετά τη 
Μεταπολίτευση. Η µία διαίρεση, λοιπόν, που οι ρίζες της φτάνουν 
στο Βυζάντιο, είναι µεταξύ δυτικόφιλων και αντιδυτικών Ελλή-
νων και µε αφορµή τον θάνατο του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη 
επιτρέψτε µου να τον εντάξω στους κατεξοχήν ανθρώπους των 
ανοιχτών οριζόντων. Το δεύτερο υπόστρωµα είναι η πάγια και 
αναπαραγόµενη σύγκρουση ανάµεσα στη ρητορεία των κυβερ-
νώντων και στη ρητορεία των αντιπολιτευόµενων. Είναι εκπλη-
κτική, είναι ασύλληπτη –δεν συµβαίνει σε καµία άλλη χώρα σε 
τέτοιον βαθµό– η ευκολία µε την οποία οι εκάστοτε κυβερνώντες 
υιοθετούν τη ρητορεία που είχαν οι αντίπαλοί τους όταν εκείνοι 
ήταν κυβέρνηση και πώς οι εκάστοτε αντιπολιτευόµενοι, αγνο-
ώντας όλα αυτά που έλεγαν και την κουλτούρα ευθύνης του δη-
µιουργεί η διαχείριση των δηµοσίων πραγµάτων, προσχωρούν 
στη ρητορική αµετροέπεια του αντιπολιτευτικού λόγου. Επίσης, 
σε διάφορες περιόδους των 110 χρόνων που φιλοδοξώ να µε-
λετήσω βλέπουµε την εντονότατη αντιπαράθεση του στρατιωτι-
κού παράγοντα και του πολιτικού συστήµατος, µε τον πρώτο κά-
ποιες φορές να αυτονοµείται και κάποιες άλλες να προσπαθεί να 
επιβάλει στο πολιτικό σύστηµα τη βούλησή του.
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ρεπορτάζ

Ανοίγει την Τετάρτη η αυλαία των πανελλαδικών εξε-
τάσεων, µε τους υποψηφίους να µετρούν πλέον αντί-
στροφα. Η αρχή θα γίνει παραδοσιακά µε το µάθηµα 
της Νεοελληνικής Γλώσσας Γενικής Παιδείας, στο 

οποίο περιλαµβάνεται και η έκθεση. Πριν από λίγες ηµέρες ολο-
κληρώθηκαν και οι απολυτήριες εξετάσεις για τους µαθητές της 
Γ΄ Λυκείου.

Σύµφωνα µε το πρόγραµµα των εξετάσεων, µετά τη Νεοελ-
ληνική Γλώσσα θα λάβει χώρα η εξέταση µαθηµάτων προσανα-
τολισµού. Οι πανελλαδικές εξετάσεις θα ολοκληρωθούν τη ∆ευ-
τέρα 19 Ιουνίου. Οι βαθµολογίες αναµένονται στα τέλη Ιουνίου 
και η ανακοίνωση των βάσεων εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκ-
παίδευση στα τέλη Αυγούστου.

Αναλυτικά το πρόγραµµα
Στις 7 Ιουνίου οι απόφοιτοι των ΓΕΛ, οι οποίοι αποτελούν τη µε-
γαλύτερη κατηγορία υποψηφίων για εισαγωγή στην τριτοβάθµια 
εκπαίδευση, θα εξεταστούν στο µάθηµα της Νεοελληνικής Γλώσ-
σας. Οι επόµενες τρεις ηµέρες εξετάσεων (9-14/6), αφορούν µα-
θήµατα Προσανατολισµού. Συγκεκριµένα και ανάλογα µε την κα-
τεύθυνση που έχει επιλέξει κάθε υποψήφιος, τα εξεταζόµενα µα-
θήµατα είναι τα Αρχαία Ελληνικά, τα Μαθηµατικά, η Ιστορία, η 
Φυσική, η Ανάπτυξη Εφαρµογών σε Προγραµµατιστικό Περι-
βάλλον, τα Λατινικά, η Χηµεία και οι Αρχές Οικονοµικής Θεω-
ρίας. Τις δύο τελευταίες ηµέρες των εξετάσεων οι υποψήφιοι θα 
εξεταστούν στο µάθηµα της Βιολογίας (16/6, Γενικής Παιδείας 
και Προσανατολισµού),στα Μαθηµατικά και στην Ιστορία (19/6).

Νέο σύστηµα εξέτασης
Οι Πανελλαδικές µετά από χρόνια διεξάγονται τον Ιούνιο, µε τις 
ενδοσχολικές εξετάσεις να έχουν προηγηθεί. Οι µαθητές που ε-
πιθυµούν να είναι υποψήφιοι σε ένα µόνο Επιστηµονικό Πεδίο 
θα εξεταστούν σε τέσσερα µαθήµατα, ενώ όσοι επιθυµούν να 
είναι υποψήφιοι σε δύο Πεδία θα εξεταστούν και σε ένα πέµπτο 
µάθηµα, το οποίο µπορεί να είναι Γενικής Παιδείας ή Οµάδας 
Προσανατολισµού. Για την εισαγωγή στα τµήµατα κάθε Επιστη-
µονικού Πεδίου θα υπολογίζονται τα τέσσερα µαθήµατα και οι 
συντελεστές βαρύτητας που προβλέπονται στην Οµάδα Προσα-
νατολισµού στην οποία ανήκει ο υποψήφιος για το συγκεκριµένο 
Επιστηµονικό Πεδίο. Επιπλέον, από φέτος διευρύνονται οι επι-
λογές των υποψηφίων, καθώς κάποια τµήµατα συµπεριλαµβάνο-
νται σε πάνω από ένα Επιστηµονικό Πεδίο.

  ΑΦΡΟ∆ΙΤΗ ΠΑΠΑΚΑΛΟΥ

ΕΝΑΡΞΗ ΠΑΝΕΛΛΑ∆ΙΚΩΝ 
ΜΕ ΦΟΝΤΟ ΤΗΝ… ΚΑΤΑΡΓΗΣΗ ΤΟΥΣ

Νωρίτερα η έναρξη για τους αποφοίτους των 
ΕΠΑΛ
Την Τρίτη 6 Ιουνίου, µε τη Νεοελληνική Γλώσσα, θα αρχί-
σουν οι πανελλαδικές εξετάσεις για τους αποφοίτους των Ε-
παγγελµατικών Λυκείων (ΕΠΑΛ). Στις 8 Ιουνίου θα εξετα-
στούν στα Μαθηµατικά και από τις 10 έως τις 21 Ιουνίου θα 
εξεταστούν στα µαθήµατα ειδικότητας. Στα ειδικά µαθήµατα 
οι εξετάσεις αρχίζουν στις 22 Ιουνίου µε τα Αγγλικά και α-
κολουθούν Αρµονία (23/6), Έλεγχος Μουσικών Ακουστικών 
Ικανοτήτων και Ισπανικά (24/6), Ελεύθερο και Γραµµικό 
Σχέδιο (26-27/6). Στη συνέχεια θα εξεταστούν τα Γερµανικά 
(28/6), τα Γαλλικά (29/6) και τα Ιταλικά (30/6).

Το διάστηµα µέσα στο οποίο οι ενδιαφερόµενοι υποψή-
φιοι (ΓΕΛ και ΕΠΑΛ) για εισαγωγή στα τµήµατα Επιστήµης 
Φυσικής Αγωγής και Αθλητισµού (ΤΕΦΑΑ) θα πρέπει να 
προχωρήσουν στην υγειονοµική εξέταση και πρακτική δο-
κιµασία έχει οριστεί από την Τρίτη 20 Ιουνίου µέχρι και την 
Παρασκευή 30 Ιουνίου.

Χρήσιµες πληροφορίες
Σηµειώνεται ότι η ώρα έναρξης των εξετάσεων έχει οριστεί 
στις 08:30 και οι υποψήφιοι για τις Πανελλήνιες 2017 θα 
πρέπει να έχουν προσέλθει στις αίθουσες εξέτασης µέχρι 
τις 08:00. Η διάρκεια εξέτασης κάθε µαθήµατος είναι τρεις 
ώρες. Όσον αφορά τα ΕΠΑΛ, για το µάθηµα ειδικότητας Αρ-
χιτεκτονικό Σχέδιο η διάρκεια εξέτασης είναι τέσσερις ώρες.

Σχετικά µε τα ειδικά µαθήµατα, οι υποψήφιοι πρέπει 
να έχουν προσέλθει στις αίθουσες εξέτασης µέχρι τις 08:00 
για τα µαθήµατα µε ώρα εξέτασης 08:30 και µέχρι τις 14:30 

Από το 2020 η εισαγωγή στα ΑΕΙ θα γίνεται µε 
το απολυτήριο του λυκείου, το οποίο οι µαθητές 
θα αποκτούν µε εξετάσεις πανελλαδικού τύπου 
σε τουλάχιστον τέσσερα µαθήµατα.

Τ
ην παρέµβαση της εισαγγελέως του Αρείου Πάγου προ-
κάλεσε η απόφαση του ∆ικαστηρίου Ανηλίκων να επιβά-
λει κοινωνική εργασία σε τρεις µαθητές του 1ου Γυµνα-
σίου Ρεθύµνου επειδή συµµετείχαν στη συντονιστική επι-

τροπή κατάληψης.
Οι τρεις ανήλικοι καταδικάστηκαν από το ∆ικαστήριο Ανηλίκων 

σε κοινωνική εργασία 80 ωρών στον τοπικό δήµο λόγω της συµµε-
τοχής τους στις καταλήψεις που είχαν γίνει στο Γυµνάσιο του Ρεθύ-
µνου τον περασµένο Σεπτέµβριο.

Η εισαγγελέας του Αρείου Πάγου έδωσε παραγγελία στον ει-
σαγγελέα Πρωτοδικών Ρεθύµνου να αιτηθεί στο ∆ικαστήριο Ανη-
λίκων να αρθεί ή να µετατραπεί το εν λόγω αναµορφωτικό µέτρο.

Η καταδικαστική απόφαση προκάλεσε και την έντονη αντίδραση 
της ηγεσίας του υπουργείου Παιδείας. «Τέτοια θέµατα πρέπει να ε-
πιλύονται µε ευθύνη των ∆ιευθυντών Σχολείων, των Συλλόγων ∆ι-
δασκόντων και των Συλλόγων Γονέων και Κηδεµόνων, εντός της 
σχολικής µονάδας και όχι µε προσφυγή στις δικαστικές αρχές» α-
ναφέρεται στην ανακοίνωση του υπουργείου. Μάλιστα, χαρακτηρί-

ζει απαράδεκτη την αντιµετώπιση των µαθητών από τον διευθυντή 
του σχολείου, που προκάλεσε την εισαγγελική παρέµβαση χωρίς να 
έχουν διαπιστωθεί φθορές εντός του σχολείου.

Υπενθυµίζεται ότι το υπουργείο Παιδείας νοµοθέτησε πέρυσι 
την κατάργηση του «µαθητικού ιδιώνυµου» που είχε θεσπιστεί µε 
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου από τον ∆εκέµβριο του 1999 και 
είχε αποκτήσει ισχύ νόµου µε τον νόµο 2811 του 2000. Με τη διάταξη 
αυτή είχε καταργηθεί η προβλεπόµενη ποινή φυλάκισης των µαθη-
τών που συµµετείχαν σε καταλήψεις.

για το µάθηµα µε ώρα εξέτασης 15:00. Η διάρκεια εξέτασης 
για τα µαθήµατα των ξένων γλωσσών και της Αρµονίας είναι 
τρεις ώρες, των Σχεδίων (Ελεύθερο και Γραµµικό) έξι ώρες 
και για το ειδικό µάθηµα Έλεγχος Μουσικών Ακουστικών Ι-
κανοτήτων περίπου είκοσι λεπτά.

Εκτιµήσεις για τις βάσεις
Σύµφωνα µε εκπαιδευτικούς ερευνητές µε τους οποίους ε-
πικοινώνησε η FS, στο 1ο Επιστηµονικό Πεδίο (των Ανθρω-
πιστικών Σπουδών) οι βάσεις αναµένεται να κινηθούν στα 
ίδια επίπεδα µε πέρυσι. Στο 2ο Πεδίο (των Θετικών και Τε-
χνολογικών Επιστηµών) εκτιµάται ότι θα σηµειωθεί άνοδος 
στις αρχιτεκτονικές σχολές, όπως και στους Ηλεκτρολόγους 
και Μηχανολόγους Μηχανικούς του ΕΜΠ. Άνοδος των βά-
σεων αναµένεται και στο Μαθηµατικό του Πανεπιστηµίου 
Αθηνών, καθώς µειώθηκαν οι θέσεις.

Αυξητική τάση θα έχουν οι βάσεις στο 3ο Επιστηµονικό 
Πεδίο, τόσο σε ιατρικές όσο και σε φαρµακευτικές σχολές, 
ενώ σε υψηλά επίπεδα θα παραµείνουν οι βάσεις στις γεω-
πονικές σχολές.

Σχετικά µε τα παιδαγωγικά τµήµατα του 4ου Επιστηµο-
νικού Πεδίου, ίσως υπάρξει µικρή αύξηση των βάσεων, κυ-
ρίως στα κεντρικά ιδρύµατα. Ανοδική τάση φαίνεται ότι θα 
παρατηρηθεί και στο Οικονοµικό Πανεπιστήµιο Αθηνών του 
5ου Επιστηµονικού Πεδίου, καθώς µειώθηκαν οι θέσεις των 
εισακτέων σε όλες τις σχολές του. Ίδια εικόνα αναµένεται 
και στις σχολές Πληροφορικής, καθώς υπάρχει µικρή µεί-
ωση στους εισακτέους στα κεντρικά ιδρύµατα.

Νέο σύστηµα εισαγωγής
Στο τέλος Ιουνίου και εφόσον θα έχουν ολοκληρωθεί οι πα-
νελλαδικές εξετάσεις θα ανακοινωθούν οι αλλαγές που προ-
ωθούνται στο λύκειο. Στόχος είναι από το 2020 η εισαγωγή 
στα ΑΕΙ να γίνεται µε το απολυτήριο του λυκείου, το οποίο 
οι µαθητές θα αποκτούν µε εξετάσεις πανελλαδικού τύπου 
σε τουλάχιστον τέσσερα µαθήµατα.

Επίσης, σχεδιάζεται η δηµιουργία ενός πιο ευέλικτου 
πρώτου έτους στα ΑΕΙ, καθώς και η δηµιουργία διετών 
δοµών οι οποίες θα δίνουν επαγγελµατικές πιστοποιήσεις 
ευρωπαϊκών προδιαγραφών υπό τη σκέπη των ΑΕΙ και στις 
οποίες θα έχουν προνοµιακή πρόσβαση οι απόφοιτοι των 
ΕΠΑΛ.

Παρέµβαση εισαγγελέως για την καταδίκη των µαθητών



www.freesunday.gr 1304.06.2017

ρεπορτάζ

Αλλάζει χέρια ο µεγαλύτερος και πιο ιστορικός ό-
µιλος ΜΜΕ της χώρας, καθώς ο ∆ηµοσιογραφι-
κός Οργανισµός Λαµπράκη (∆ΟΛ), εκτός τερα-
στίου απροόπτου, περνά στα χέρια της εταιρείας 

Alter Ego, συµφερόντων Βαγγέλη Μαρινάκη. Κάπως έτσι, 
µοιάζει να ολοκληρώνεται η περιπέτεια στην οποία έχει 
µπει ο ∆ΟΛ εδώ και µεγάλο χρονικό διάστηµα, η οποία παρά 
τρίχα να τον εξαφανίσει ολοκληρωτικά.

Οι προσφορές
Την Τετάρτη 31 Μαΐου ολοκληρώθηκε η διαδικασία της δη-
µοπρασίας του Οργανισµού από τις πιστώτριες τράπεζες και 
πλειοδότης αναδείχθηκε η εταιρεία Alter Ego, η οποία πρό-
σφερε 22,89 εκατ. ευρώ για την αγορά 353 σηµάτων-τίτλων 
του ∆ΟΛ, τις συµµετοχές του σε άλλες εταιρείες, το ιστορικό 
αρχείο και τον εξοπλισµό του. Σηµειώνεται ότι εκτός από την 
Alter Ego προσφορές κατέθεσαν η εταιρεία Vegata Holdings 
Co. Limited (µε έδρα τη Λευκωσία), ύψους 21 εκατ. ευρώ, 
αλλά και η Dimera Media Investments του Ιβάν Σαββίδη, η 
προσφορά της οποίας ανήλθε στα 11,92 εκατ. ευρώ. Προσφο-
ρές συµβολικού τιµήµατος κατατέθηκαν και από τους εργα-
ζόµενους του ∆ΟΛ, προκειµένου να είναι παρόντες στη δια-
δικασία της δηµοπρασίας. Η ολοκλήρωση της διαδικασίας 
σηµαίνει ότι στα χέρια του κ. Μαρινάκη περνούν το 22,11% 
των µετοχών του Mega, οι εφηµερίδες «Βήµα» και «Νέα» 

ΑΛΛΑΓΗ ΣΚΥΤΑΛΗΣ 
ΣΤΟΝ ∆ΟΛ

Η ολοκλήρωση της διαδικασίας σηµαίνει 
ότι στα χέρια του κ. Μαρινάκη περνούν 
το 22,11% των µετοχών του Mega, 
οι εφηµερίδες «Βήµα» και «Νέα» και όλα 
τα υπόλοιπα ΜΜΕ του Οργανισµού.

#1 εφαρμογή στην Ελλάδα για
τις δημόσιες συγκοινωνίες

Κατεβάστε τώρα δωρεάν

και όλα τα υπόλοιπα ΜΜΕ του Οργανισµού, καθώς και οι 
συµµετοχές του.

Το παζλ του Mega
Ειδικά για το Mega, τα πράγµατα αποκτούν ιδιαίτερο ενδια-
φέρον, καθώς µε την επικύρωση της δηµοπράτησης των πε-
ριουσιακών στοιχείων του ∆ΟΛ από το αρµόδιο δικαστήριο 
η µετοχική σύνθεση του τηλεοπτικού σταθµού θα έχει ως 
εξής: Όµιλος Βαρδινογιάννη 35%, ∆ΟΛ 22,11%, Dimera (ο κ. 
Σαββίδης απέκτησε εξωχρηµατιστηριακά το σχετικό ποσο-
στό από τον Πήγασο, συµφερόντων Φώτη Μπόµπολα) 19,6% 
και Πήγασος 13%. Το 13% των µετοχών του Mega που ακόµη 
ανήκει στον Πήγασο αλλά είναι ενεχυριασµένο στις τράπε-
ζες θεωρείται το «κλειδί» για τις όποιες εξελίξεις στο «µε-
γάλο κανάλι», καθώς αν αποκτηθεί από τον Όµιλο Βαρδινο-
γιάννη το ποσοστό του θα αγγίξει το 50%, αν το πάρει ο κ. 
Μαρινάκης θα φτάσει συνολικά το 35%, ενώ αν το αποκτήσει 
ο κ. Σαββίδης το συνολικό ποσοστό του επιχειρηµατία θα 
φτάσει το 33%. Αξίζει να σηµειωθεί ότι ο ίδιος ο κ. Σαββίδης 
δήλωσε ότι ο όµιλος που εκπροσωπεί τα συµφέροντά του 
είναι έτοιµος να αγοράσει το σύνολο των χρεών και να αφαι-
ρέσει όλα τα βάρη από το Mega. Παράλληλα, επανέλαβε την 
πρότασή του να συµµετάσχει µε 25 εκατ. ευρώ σε αύξηση 
µετοχικού κεφαλαίου υπό όρους και πρόσθεσε µε νόηµα ότι 
«για να µπορέσεις να διαχειριστείς την εταιρεία πρέπει να 

είσαι απόλυτος ιδιοκτήτης της».

Σε δρόµο εκκαθάρισης και ο Πήγασος
Εν τω µεταξύ, τον δρόµο του ∆ΟΛ παίρνει και ο έτερος µεγά-
λος εκδοτικός όµιλος της χώρας, ο Πήγασος, συµφερόντων 
Φώτη Μπόµπολα, ο οποίος, όπως και ο ∆ΟΛ, αντιµετωπίζει 
σοβαρά οικονοµικά προβλήµατα τα τελευταία χρόνια. Σύµ-
φωνα µε τις τελευταίες πληροφορίες, οι πιστώτριες τράπεζες 
επέδωσαν στον οργανισµό εξώδικο µε το οποίο αναγγέλλε-
ται η πρόθεσή τους να προχωρήσουν σε καταγγελία της δα-
νειακής σύµβασης κοινού οµολογιακού δανείου, ύψους 80 
εκατ. ευρώ, η οποία και αναµένεται να λάβει χώρα µέσα στο 
αµέσως επόµενο διάστηµα.

Η κίνηση αυτή των τραπεζών εκτιµάται ότι θα οδηγήσει 
νοµοτελειακά σε διαδικασία ειδικής εκκαθάρισης του Πή-
γασου, όπως συνέβη και µε το ∆ΟΛ. Μετά την καταγγελία 
της σύµβασης και αν µέσα σε διάστηµα 30 ηµερών δεν απο-
πληρωθούν τα οφειλόµενα, τα δάνεια γίνονται αµέσως απαι-
τητά και εν συνεχεία θα οριστεί ειδικός εκκαθαριστής και η 
Πήγασος θα οδηγηθεί σε πλειστηριασµό των περιουσιακών 
της στοιχείων.

Ο όµιλος εκδίδει τις εφηµερίδες «Έθνος», «Έθνος της 
Κυριακής», «Ηµερησία» και «Goal News», πολλά περιοδικά 
και διαθέτει 13 ιστοσελίδες, ενώ τον ∆εκέµβριο του 2016 α-
πασχολούσε περισσότερους από 700 εργαζόµενους, οι ο-
ποίοι είναι ανάστατοι από τις τελευταίες εξελίξεις και σύµ-
φωνα µε πληροφορίες ζήτησαν να ενηµερωθούν αρµοδίως 
από τη διοίκηση της επιχείρησης, ενώ και τα συνδικαλιστικά 
όργανα των δηµοσιογράφων και των άλλων εργαζοµένων πα-
ρακολουθούν από κοντά.

Τι µέλλει γενέσθαι
Για την ώρα, τα σενάρια σχετικά µε την τύχη του Πήγασου α-
φορούν την αναζωπύρωση του ενδιαφέροντος του Ιβάν Σαβ-
βίδη, ο οποίος, όπως προαναφέρθηκε, απέκτησε το 19,6% 
του Mega µέσω εξωχρηµατιστηριακής συναλλαγής. Ερωτη-
µατικό αποτελεί το αν ο επιχειρηµατίας θα θελήσει να µπει 
στη διαδικασία απόκτησης και του Πήγασου ή αν θα ενδια-
φερθεί άλλος επενδυτής. Εκτιµάται, πάντως, ότι και για τον 
Πήγασο θα ακολουθηθεί η ίδια διαδικασία που ακολουθή-
θηκε για τον ∆ΟΛ και ότι τα ΜΜΕ του δεν θα πάψουν να λει-
τουργούν. ∆.Χρ.
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∆ραµατικές συνθήκες διαβίωσης για τους περί-
που 1,5 εκατοµµύρια χρήστες των αστικών συ-
γκοινωνιών της Θεσσαλονίκης επιφυλάσσει η α-
διέξοδη σύγκρουση ανάµεσα στην κυβέρνηση 
και στον Οργανισµό Αστικών Συγκοινωνιών 

Θεσσαλονίκης (ΟΑΣΘ), η οποία καλά κρατεί εδώ και δύο χρό-
νια µε αντικείµενο τον έλεγχο των συγκοινωνιών της πόλης.

Το ουσιαστικό διακύβευµα της σύγκρουσης είναι ο έλεγ-
χος των περίπου 2.500 θέσεων εργασίας στον οργανισµό και 
τα περίπου 200 εκατ. ευρώ τα οποία διακινούνται µέσω αυτού 
ετησίως και αποτελούν ένα εξαιρετικά σηµαντικό κοµµάτι του 
ΑΕΠ της πόλης.

Η τελευταία, αλλά όχι ύστατη, φάση αυτής της σύγκρου-
σης ξεκίνησε τη ∆ευτέρα 15 Μαΐου, µε τους εργαζόµενους 
στον οργανισµό, µεγάλο µέρος των οποίων είναι και απευ-
θείας µέτοχοι ή συγγενείς τους, να προβαίνουν σε επίσχεση 
εργασίας µε αίτηµα να τους καταβληθούν τα περίπου 6,3 εκατ. 
ευρώ τα οποία τους οφείλονται από δεδουλευµένα, στα οποία 
αυτή τη φορά έχει προστεθεί και το δώρο Πάσχα, η µη κατα-
βολή του οποίου αποτελεί ποινικό αδίκηµα.

Η σύγκρουση έληξε µετά από εννέα ηµέρες, την παρα-
µονή της άφιξης του πρωθυπουργού για τη γενική συνέλευση 
του Συνδέσµου Βιοµηχανιών Βορείου Ελλάδος, όταν ο υπουρ-
γός Μεταφορών Χρήστος Σπίρτζης «βρήκε» τα χρήµατα για 
να πληρωθούν οι µισθοί των εργαζοµένων, τα οποία… δεν έ-
βρισκε τις προηγούµενες ηµέρες. Άλλωστε αυτός είναι ο τρό-
πος µε τον οποίο ολοκληρώνονται όλες αυτού του τύπου οι συ-
γκρούσεις, οι οποίες αναστατώνουν την οµαλότητα της ζωής 
της πόλης.

Η τελευταία σύγκρουση έγινε σε ένα θεωρητικά νέο τοπίο. 
Κι αυτό γιατί λίγες ηµέρες πριν από την έναρξή της ο κ. Σπίρ-
τζης είχε θέσει τον ΟΑΣΘ σε πλήρη αβεβαιότητα, ενώ την ίδια 
στιγµή οι µέτοχοι του οργανισµού κατέθεταν τις δικές τους 
προτάσεις για το µέλλον.

Οι προτάσεις Σπίρτζη
Ο κ. Σπίρτζης στις 11 Μαΐου κατέθεσε στο Γενικό Λογιστήριο 
του Κράτους για γνωµοδότηση ένα νοµοσχέδιο µε το οποίο 
ο ΟΑΣΘ τίθεται σε διαδικασία εκκαθάρισης, µε χρονικό ορί-
ζοντα ολοκλήρωσής της τον ∆εκέµβριο του 2019. Παράλληλα, 
γνωστοποίησε την πρότασή του για τον νέο φορέα των αστι-

Εκατοντάδες χιλιάδες Θεσσαλονικείς 
ταλαιπωρούνται γιατί κυβέρνηση και 
µέτοχοι του ΟΑΣΘ προσπαθούν να µην 
εφαρµοστεί ο ευρωπαϊκός κανονισµός για 
διαγωνισµό στην ανάθεση των αστικών 
συγκοινωνιών.

κών συγκοινωνιών της Θεσσαλονίκης, ο οποίος θα αναλάβει το 
µεταφορικό έργο, όταν ο ΟΑΣΘ θα έχει καταργηθεί.

Σύµφωνα µε το σχέδιο του κ. Σπίρτζη, θα δηµιουργηθεί 
ο Οργανισµός Συγκοινωνιακού Έργου Θεσσαλονίκης, που θα 
αναλάβει τον συντονισµό και την εποπτεία του συγκοινωνια-
κού έργου και θα ιδρύσει µία θυγατρική µε την επωνυµία Α-
στικές Συγκοινωνίες Θεσσαλονίκης Α.Ε. (ΑΣΥΘ), στην οποία 
θα αναθέσει το µεταφορικό έργο στην πόλη, όταν καταργηθεί 
ο ΟΑΣΘ.

Η ΑΣΥΘ, στην οποία το κράτος θα κατέχει το 51% και το 
υπόλοιπο 49% θα µπορεί να διατεθεί στην αυτοδιοίκηση, σε 
φορείς που θα εκδηλώσουν ενδιαφέρον, θα είναι υπό τον από-
λυτο έλεγχο του υπουργού, καθώς τα οκτώ από τα εννέα µέλη 
του ∆.Σ. της θα ορίζονται από αυτόν.

Ουσιαστικά, δηλαδή, ο υπουργός Υποδοµών οραµατίζεται 
ένα πλήρως κρατικό µοντέλο συγκοινωνιών, ανάλογο µε αυτό 
της Αθήνας, αλλά µε ακόµη µεγαλύτερο έλεγχο από την πολι-
τική εξουσία. Μάλιστα, όπως διέρρευσε, το σχετικό νοµοσχέ-
διο θα ψηφιστεί το καλοκαίρι του 2017.

Η πλευρά του ΟΑΣΘ
Την ίδια στιγµή η πλευρά του ΟΑΣΘ, ο οποίος διαχειρίζεται 
τις συγκοινωνίες της Θεσσαλονίκης από το 1967, κατέθεσε για 
πρώτη φορά προτάσεις, οι οποίες περιλάµβαναν:
• Περικοπή µισθολογικού κόστους κατά 29,5%. ∆ηλαδή κατά 
περίπου 26 εκατ. ευρώ.
• Αύξηση του εισιτηρίου στα 1,3 ευρώ από 1 ευρώ που είναι 
σήµερα.
• ∆ραστική µείωση δροµολογίων
• Περικοπή του κέρδους των µετόχων κατά 1 εκατ. ευρώ ετη-
σίως, από τα 16,5 εκατ. ευρώ στα 15,5 εκατ. ευρώ.

Ουσιαστικά, δηλαδή, η διοίκηση απάντησε στη βασική κα-
τηγορία του υπουργείου, ότι οι αστικές συγκοινωνίες της Θεσ-
σαλονίκης είναι ακριβές, προτείνοντας περικοπή του κόστους 
λειτουργίας, που ουσιαστικά µπορεί να οδηγήσει σε περικοπή 
της κρατικής επιχορήγησης, η οποία σήµερα είναι περίπου 75 
εκατ. ευρώ.

Πρακτικά, µε τη µείωση του µισθολογικού κόστους και την 
αύξηση της τιµής των εισιτηρίων η επιχορήγηση του ΟΑΣΘ 
µπορεί να πέσει ακόµη και στο 1/4 της σηµερινής, δίνοντας 
τη δυνατότητα στην κυβέρνηση να εξοικονοµήσει ακόµη και 

50 εκατ. ευρώ.
Οι µέτοχοι, δηλαδή, αποδέχονται την κατηγορία περί α-

κριβών συγκοινωνιών και στην προσπάθειά τους να διατηρή-
σουν τη δουλειά τους προτείνουν να αναλάβει ένα µέρος του 
κόστους ο οργανισµός (µειώσεις µισθών και περικοπές κέρ-
δους) και συγχρόνως να µετακυλίσουν ένα άλλο µέρος στους 
πολίτες, οι οποίοι θα πληρώνουν ακριβότερο κατά 30% εισι-
τήριο και θα έχουν µειωµένες υπηρεσίες σε σχέση µε τώρα, 
καθώς θα µειωθούν τα δροµολόγια.

Η επαγγελία του αδύνατου συµβιβασµού
Ανεξάρτητα από τις προθέσεις του κ. Σπίρτζη για κρατικές συ-
γκοινωνίες και την εναγώνια προσπάθεια των µετόχων του 
ΟΑΣΘ να κρατήσουν ένα έργο το οποίο τους αποφέρει σο-
βαρά εισοδήµατα και σταθερή εργασία, η τύχη των αστικών 
συγκοινωνιών της Θεσσαλονίκης δεν εξαρτάται από κανέναν 
εξ αυτών.

Κι αυτό γιατί ούτε ο κ. Σπίρτζης µπορεί να κάνει τις συ-
γκοινωνίες κρατικές ούτε οι µέτοχοι µπορούν να κρατήσουν 
το έργο επειδή κάνουν παραχωρήσεις. Γι’ αυτό, άλλωστε, οι 
προσπάθειές τους δεν δείχνουν να συγκινούν ούτε τους εκα-
τοντάδες χιλιάδες Θεσσαλονικείς που ταλαιπωρούνται, αλλά 
ούτε και τους οργανωµένους φορείς της πόλης.

Μάλιστα, οι πρόεδροι έξι οικονοµικών φορέων της πόλης 
µε κοινή τους επιστολή προς τον πρωθυπουργό επισηµαίνουν 
τα αυτονόητα. «Πρέπει να γίνει αποδεκτό ότι η µόνη δυνατό-
τητα για την παροχή υπηρεσιών για τις δηµόσιες αστικές επι-
βατικές οδικές µεταφορές συνίσταται στην πλήρη εφαρµογή 
του πλαισίου που θέτει ο κανονισµός 1370/2007» αναφέρε-
ται στην επιστολή, την οποία συνυπογράφουν οι πρόεδροι του 
Βιοτεχνικού Επιµελητηρίου Θεσσαλονίκης Παναγιώτης Πα-
παδόπουλος, του Επαγγελµατικού Επιµελητηρίου Θεσσαλο-
νίκης Μιχάλης Ζορπίδης, του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελ-
λάδας / Τµήµα Κεντρικής Μακεδονίας Πάρις Μπίλλιας, του 
Συνδέσµου Βιοµηχανιών Βορείου Ελλάδος Αθανάσιος Σαββά-
κης, του Συνδέσµου Εξαγωγέων Βορείου Ελλάδος Κυριάκος 
Λουφάκης και του Εµπορικού Συλλόγου Θεσσαλονίκης Πα-
ντελής Φιλιππίδης.

∆ιότι, δυστυχώς, τόσο για τις κρατικές προσδοκίες του κ. 
Σπίρτζη όσο και για την προδιάθεση των µετόχων του ΟΑΣΘ 
να συνεχίσουν το «ελέω πολιτικής εξουσίας» έργο που έχουν 
αναλάβει, το σύγχρονο πλαίσιο λειτουργίας των αστικών συ-
γκοινωνιών, όπως καθορίζεται από την Ε.Ε. µε τον κανονισµό 
1370/2007, προβλέπει την ανάθεση του µεταφορικού έργου µε 
δηµόσιο διαγωνισµό και µάλιστα είναι υποχρεωτική η εφαρ-
µογή του από το 2019. Οποιαδήποτε απόπειρα να διευθετηθεί 
αλλιώς το θέµα θα πέσει στο κενό, διότι θα ακυρωθεί από τα 
ευρωπαϊκά όργανα.

Το ζήτηµα είναι πως δεν µπορεί να προκηρυχθεί αυτός ο 
διαγωνισµός χωρίς τον ακριβή προσδιορισµό του µεταφορι-
κού έργου το οποίο απαιτείται για την περιοχή της Θεσσα-
λονίκης. Κι αυτός ο ακριβής προσδιορισµός συνδέεται µε την 
ολοκλήρωση των έργων του µετρό, η οποία είναι εξαιρετικά 
θολή.

  ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΤΗΣ

ΚΑΒΓΑΣ ΚΩΦΩΝ 
ΣΕ ΞΕΝΟ ΑΧΥΡΩΝΑ
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Τους τελευταίους 13 µήνες το έργο του 
µετρό προχώρησε κατά 11% και έφτασε 
το 52%. Αν διατηρηθούν αυτοί οι ρυθµοί 
και βρεθούν άλλα 500-600 εκατ. ευρώ, 
µπορεί να ολοκληρωθεί σε 4,5 χρόνια.

Ο κ. Σπίρτζης κάλεσε τα επιµελητήρια 
να καταθέσουν τις προτάσεις τους 
για τον διαγωνισµό ανάθεσης των 
συγκοινωνιών, έτσι ώστε να µελετηθούν 
στο πλαίσιο του νοµοσχεδίου για τη 
δηµιουργία του… κρατικού φορέα 
συγκοινωνιών.

Μετρό σε 4,5 χρόνια εξαγγέλλει 
ο Μυλόπουλος
Από τη µια, τα αρχικά 900 εκατ. ευρώ τελειώνουν και οι εξαγ-
γελίες για εξασφάλιση της χρηµατοδότησης δεν έχουν επιβε-
βαιωθεί. Μέχρι σήµερα, σύµφωνα µε τον πρόεδρο της Αττικό 
Μετρό, έχουν διατεθεί 755 εκατ. ευρώ και από δω και πέρα, 
σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις της αγοράς, απαιτούνται άλλα τόσα 
(από τα οποία υπάρχουν µόνο 150 εκατ. ευρώ) για την κάλυψη 
των διαιτησιών που κέρδισε ο ανάδοχος, των αρχαιολογικών 
εργασιών και των απαλλοτριώσεων, η ακριβής πηγή προέλευ-
σης των οποίων δεν έχει προσδιοριστεί.

Από την άλλη, παραµένει άγνωστο τι επίπτωση θα έχει στο 
έργο η ένταξη της Αττικό Μετρό, που έχει την ευθύνη της ε-
πίβλεψης, στο Υπερταµείο, µε ταυτόχρονη τοποθέτηση διοι-
κήσεων από τους δανειστές και όχι από την κυβέρνηση. Για 
ένα έργο όπως το µετρό της Θεσσαλονίκης, το οποίο έχει κυ-
ρίως πολιτικά και δευτερευόντως τεχνικά χαρακτηριστικά, η 
διάρρηξη του οµφάλιου λώρου µε την πολιτική εξουσία, που 
κυρίως ενδιαφέρεται να διορίζει από εργάτες µέχρι αρχαιολό-
γους, δεν µπορεί να προβλεφθεί.

Ενδεικτικά, οι διαβεβαιώσεις ότι το έργο προχωρά µε τα-
χύτατους ρυθµούς στηρίζονται στη διαπίστωση ότι από τον 
Φεβρουάριο του 2016 µέχρι τον Μάιο του 2017, δηλαδή σε δι-
άστηµα 15 µηνών, το ποσοστό της βασικής γραµµής που έχει 
εκτελεστεί ανέβηκε κατά 11 ποσοστιαίες µονάδες, από το 41% 
στο 52%. Αν διατηρηθούν αυτοί οι ρυθµοί, θα απαιτηθούν 
άλλα 4,5 χρόνια για την ολοκλήρωση του έργου, δηλαδή τέλος 
του 2021, οπότε θα έχουν κλείσει 15 χρόνια από την έναρξη 
της κατασκευής.

Πρακτικά, η αργή υλοποίηση του έργου του µετρό δίνει 
τη δυνατότητα ενός σοβαρού σχεδιασµού για τις αστικές συ-
γκοινωνίες της Θεσσαλονίκης, υπό την προϋπόθεση ότι η κυ-

βέρνηση θα αναλάβει σαφείς δεσµεύσεις για το πλαίσιο λει-
τουργίας του µετρό. Και επειδή µέχρι το 2021 µπορεί να έχουν 
γίνει όχι µία αλλά δύο εκλογές, είναι απαραίτητη η συναίνεση 
του συνόλου του πολιτικού κόσµου.

Ένα πλαίσιο για τον σχεδιασµό προτείνουν οι πρόεδροι 
των έξι φορέων στην κοινή τους επιστολή: «Είναι απαραίτητο 
να συγκροτηθεί ένας φορέας που θα αναλάβει τον σχεδιασµό 
και την επίβλεψη υλοποίησης του µεταφορικού έργου που θα 
ανατεθεί σε πάροχο. Ο φορέας αυτός, µε τα µέσα που διαθέ-
τει, θα προσδιορίσει το απαραίτητο µεταφορικό έργο, την α-
παιτούµενη ποιότητα υπηρεσιών, το κατώφλι και την οροφή 
των αποδεκτών κοµίστρων και το ύψος της κρατικής επιδό-
τησης που θα συµφωνηθεί. Προς τούτο, πρέπει να στηρίζεται 
στη διεξαγωγή εκτεταµένων ερευνών αγοράς, να είναι σε θέση 
να παρακολουθεί τεχνολογικές εξελίξεις και να εκπονεί το α-
παραίτητο σχέδιο για την υλοποίηση των υπηρεσιών παροχής 
αστικών συγκοινωνιών και να προβαίνει στις αναγκαίες ανα-
θεωρήσεις του. Είναι ιδιαίτερα σηµαντικό να ληφθεί υπόψη 
κατά την εφαρµογή του σχεδίου αναδιάρθρωσης των οδικών 
αστικών συγκοινωνιών η ολοκλήρωση του έργου του µετρό 
και των προβλεπόµενων προεκτάσεών του, ενώ θα είναι επι-
θυµητό να προβλεφθεί ο λειτουργικός συντονισµός των δύο 
αυτών µέσων που µπορεί να οδηγήσει και σε συγκρότηση ενι-
αίου φορέα-παρόχου των δύο µορφών αυτών αστικών συγκοι-
νωνιών».

Όπως αναφέρουν οι ίδιοι οι φορείς, η κοινή τους παρέµ-
βαση έγινε µετά τη συνάντηση µε την Κίνηση «Προοδευτικοί 
Πολίτες», στην οποία συµµετέχει και ο πρώην υπουργός Γιάν-
νης Μαγκριώτης, ο οποίος αµέσως µετά τη λήξη της επίσχεσης 
µε ανάρτησή του στην προσωπική σελίδα του στο Facebook ε-
πισήµανε: «Ο ΟΑΣΘ στους δρόµους, η πόλη ανακουφίστηκε 
και η επόµενη κρίση έρχεται».

Μόλις δύο ηµέρες αργότερα ο κ. Σπίρτζης κάλεσε τα επι-
µελητήρια να καταθέσουν τις προτάσεις τους για τον διαγωνι-
σµό, προκειµένου να µελετηθούν στο πλαίσιο του νοµοσχε-
δίου για τη δηµιουργία του κρατικού φορέα συγκοινωνιών. 
Πρακτικά, δηλαδή, ο καβγάς που γίνεται σε ξένο  αχυρώνα 
µπορεί να εξελιχθεί και σε διάλογο κωφών…

Πόσο ικανοποιηµένοι είστε από τις συ-
γκοινωνίες στην πόλη σας; Ποια είναι τα 
στοιχεία εκείνα που σας κάνουν να τις 
προτιµάτε και ποια αυτά που σας εκνευ-
ρίζουν περισσότερο; Τι θα θέλατε να αλ-

λάξει και τι να παραµείνει ίδιο; Πόσο συχνά χρησιµοποι-
είτε τα µέσα µαζικής µεταφοράς (ΜΜΜ) για να µετακινη-
θείτε στην πόλη όπου ζείτε;

Θα προκαλούσε µεγάλη έκπληξη αν κάποιος που διά-
βαζε αυτά τα ερωτήµατα και ζει σε µια µεγάλη πόλη δεν 
παραδεχόταν ότι τα έχει κάνει και ο ίδιος στον εαυτό του. 
Σήµερα, µόνο στο λεκανοπέδιο της Αθήνας οι δηµόσιες 
συγκοινωνίες εξυπηρετούν εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες 
καθηµερινά, ενώ σε περιπτώσεις απεργιακών κινητοποιή-
σεων των εργαζοµένων τους η πόλη κυριολεκτικά πνίγεται.

Αντίστοιχη εικόνα παρατηρείται το τελευταίο διάστηµα 
στη Θεσσαλονίκη, όπου οι κινητοποιήσεις των εργαζοµέ-
νων στον ΟΑΣΘ έχουν προκαλέσει «έµφραγµα» στις µετα-
κινήσεις των κατοίκων της συµπρωτεύουσας και έχουν επι-
βαρύνει ακόµα περισσότερο το κυκλοφοριακό πρόβληµα.

Έρευνα σε έντεκα πόλεις
Από τα παραπάνω γίνεται σαφές ότι τα ΜΜΜ αποτελούν 
έναν κρίσιµο παράγοντα της καθηµερινότητας των πολι-

τών. Πρόσφατη έρευνα της εταιρείας Moovit, η οποία διαθέ-
τει την εφαρµογή Moovit, που παρέχει πληροφορίες σχετικά 
µε τις συγκοινωνίες και τις µετακινήσεις σε 1.200 πόλεις στον 
κόσµο και χρησιµοποιείται ήδη από 55 εκατοµµύρια χρήστες, 
αποτύπωσε τις σκέψεις χιλιάδων χρηστών ΜΜΜ σε έντεκα 
πόλεις της Ελλάδας (Αθήνα, Πάτρα, Ιωάννινα, Βόλος, Άρτα, 
Μεγανήσι, Ηράκλειο, Χανιά, Κοµοτηνή, Καβάλα και Καλα-
µάτα) και κατέγραψε τα σηµαντικότερα προβλήµατα που α-
ντιµετωπίζουν µε τις συγκοινωνίες.

Σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα της έρευνας, σχεδόν επτά 
στους δέκα ερωτηθέντες (67,2%), δήλωσαν µετρίως έως όχι 
και πολύ ικανοποιηµένοι από τα µέσα µεταφοράς στην πόλη 
τους, έναντι µόλις 31,2% που δήλωσαν από κάπως έως πολύ ι-
κανοποιηµένοι. Όσον αφορά τα βασικότερα προβλήµατα που 
το επιβατικό κοινό αντιµετωπίζει σε σχέση µε τις δηµόσιες 
συγκοινωνίες, η έρευνα έδειξε ότι αυτά είναι η παρατεταµένη 
αναµονή (48,6%), η έλλειψη ακριβούς ενηµέρωσης για την 
ώρα άφιξης του µέσου (23%), η απουσία ενηµέρωσης για αλ-
λαγές στα δροµολόγια, καθυστερήσεις ή απεργιακές κινητο-
ποιήσεις (16,3%) και η άγνοια της ακριβούς διαδροµής (5,4%, 
προφανώς αυτό αφορά λεωφορεία, τρόλεϊ κ.λπ.).

Περιµένοντας το λεωφορείο
Εδώ πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν ότι η ζωή των κατοίκων της Α-

θήνας άλλαξε ριζικά από την ώρα που άρχισε να λειτουρ-
γεί το µετρό, καθώς πολλοί επιβάτες… ξέχασαν τι σηµαίνει 
αναµονή για λεωφορείο. Ωστόσο, τα λεωφορεία παραµέ-
νουν ο κύριος τρόπος µετακίνησης για πολλούς κατοίκους 
της πρωτεύουσας και για όλους τους κατοίκους των άλλων 
πόλεων της Ελλάδας, οπότε η ερώτηση σχετικά µε τον 
χρόνο αναµονής στη στάση για το λεωφορείο έχει ενδια-
φέρον, καθώς αυτός είναι το κύριο παράπονο του επιβατι-
κού κοινού. Σύµφωνα, λοιπόν, µε τα αποτελέσµατα της έ-
ρευνας, το 43% περιµένει στη στάση από 10 έως 15 λεπτά, 
το 31% από 15 έως 25 λεπτά, το 16% λιγότερο από 10 λεπτά 
και το 10% για περισσότερο από 25 λεπτά της ώρας.

Επίσης, η έρευνα πιστοποιεί κάτι που διαισθητικά α-
ντιλαµβανόµαστε στην καθηµερινότητά µας: ότι περνάµε 
πολύ χρόνο µετακινούµενοι µε τα ΜΜΜ. Συγκεκριµένα, 
στο σχετικό ερώτηµα, το 35,7% των ερωτηθέντων δή-
λωσε ότι ξοδεύει από µισή έως µία ώρα κατά µέσο όρο την 
ηµέρα µέσα στα ΜΜΜ, το 29,5% από µία έως δύο ώρες, 
το 19,1% λιγότερο από µισή ώρα και το 14,4% περισσότε-
ρες από δύο ώρες.

Σηµειωτέον ότι η πλειοψηφία των ερωτηθέντων δεν 
είναι «περαστικοί» από τις δηµόσιες συγκοινωνίες αλλά… 
ψηµένοι επιβάτες, καθώς το 37,4% δηλώνει ότι χρησιµο-
ποιεί τα µέσα µεταφοράς περισσότερες από έξι φορές την 
εβδοµάδα, το 24,5% από τέσσερις έως έξι φορές, το 21,2% 
µία φορά και το 17% από δύο έως τρεις φορές. ∆ηλαδή, 
οι έξι στους δέκα χρησιµοποιούν σχεδόν αποκλειστικά τα 
ΜΜΜ για τις µετακινήσεις τους, οπότε η άποψή τους έχει 
βαρύνουσα σηµασία.

Τέλος, αξίζει να σηµειωθεί ότι η χρήση της εφαρµογής 
Moovit φαίνεται ότι κάνει τη ζωή του επιβατικού κοινού 
καλύτερη, καθώς το 91% των ερωτηθέντων δήλωσε ότι η 
εφαρµογή έχει βελτιώσει την εµπειρία του µε την αστική 
κινητικότητα και τα µέσα µεταφοράς. Α.Π.

ΤΙ ΜΑΣ… 
ΤΑΛΑΙΠΩΡΕΙ ΜΕ ΤΑ 
ΜΕΣΑ ΜΕΤΑΦΟΡΑΣ
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Η καγκελάριος Μέρκελ προειδοποίησε τους Γερ-
µανούς και όλους τους Ευρωπαίους ότι οι σχέ-
σεις µε τις ΗΠΑ και το Ηνωµένο Βασίλειο δεν θα 
είναι στο µέλλον τόσο στενές και πως η Γερµα-

νία και η Ε.Ε. πρέπει να στηριχτούν περισσότερο στις δυνάµεις 
τους, χαράσσοντας µια νέα ευρωπαϊκή στρατηγική.

Οι διαπιστώσεις της κ. Μέρκελ είναι απόλυτα σωστές και 
το γεγονός ότι τις κάνει ενώ η Γερµανία βρίσκεται ήδη σε προ-
εκλογική περίοδο οδηγεί στο συµπέρασµα ότι είναι έτοιµη να 
αναλάβει πρόσθετες ευρωπαϊκές ευθύνες. Το ερώτηµα είναι 
γιατί µεγάλα τµήµατα της γερµανικής κοινής γνώµης έχουν δι-
αµορφωθεί σε αντίθετη κατεύθυνση σε ζητήµατα µεγάλης ση-
µασίας. Η κ. Μέρκελ και ο βασικός πολιτικός της αντίπαλος, ο 
ηγέτης του Σοσιαλδηµοκρατικού Κόµµατος κ. Σουλτς, στηρί-
ζουν την αναβάθµιση του ρόλου της Γερµανίας στο πλαίσιο της 
διαδικασίας της ευρωπαϊκής ενοποίησης, αλλά είναι και αυτοί 
υποχρεωµένοι να διαχειριστούν το λεγόµενο πολιτικό κόστος.

Περιορισµένες δυνατότητες
Η Γερµανία µας εντυπωσιάζει µε τις οικονοµικές της επιδόσεις 
και το ειδικό βάρος της στις εξελίξεις στην Ευρωζώνη. Εάν όµως 
τη συγκρίνουµε µε τις ΗΠΑ και την Κίνα, θα διαπιστώσουµε 
ότι έχει σχετικά περιορισµένες δυνατότητες. Μπορεί να θριαµ-
βεύει σε ορισµένους τοµείς, όπως είναι η βιοµηχανία και το ε-
ξαγωγικό εµπόριο, σε άλλους όµως το ειδικό βάρος της είναι 
εντυπωσιακά περιορισµένο. Χαρακτηριστική η περίπτωση του 
χρηµατοπιστωτικού της συστήµατος, στο οποίο αναλογεί ένα 
µικρό ποσοστό του ΑΕΠ –σε σύγκριση, για παράδειγµα, µε το 
Ηνωµένο Βασίλειο, όπου το City δεσπόζει στην οικονοµία– και 
δεν µπορεί να αναδείξει παγκόσµιους πρωταθλητές. Η µόνη 
γερµανική τράπεζα που επιχείρησε να αποκτήσει παγκόσµιο 
ρόλο είναι η Deutsche Bank, η οποία αποδεικνύεται αρκετά 
προβληµατική και έχει µετατραπεί σε σταθερό χρηµατοδότη 
του αµερικανικού ∆ηµοσίου εξαιτίας των αστρονοµικών προ-
στίµων που της επιβάλλουν οι αρµόδιες αµερικανικές αρχές για 
παράνοµες ή παράτυπες δραστηριότητες. Εποµένως η Γερµανία 
δεν είναι ούτε µπορεί να γίνει ο οικονοµικός γίγαντας που θα 
συγκριθεί µε τις ΗΠΑ ή την Κίνα.

Η συγκριτική της αδυναµία ίσως αποδειχθεί καλή για τη δι-
αδικασία της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης, εφόσον οι Γερµανοί 
γνωρίζουν τα όρια των δυνατοτήτων τους και οι πολιτικοί τους, 
που έχουν ευρύτερη αντίληψη των πραγµάτων, καταλαβαίνουν 
ότι µόνο µέσα από την ευρωπαϊκή ενοποίηση µπορεί να παίξει 
η Γερµανία έναν ευρύτερο ρόλο και να υποστηρίξει τα καλώς 
εννοούµενα συµφέροντά της.

Γι’ αυτό η καγκελάριος Μέρκελ υποδέχτηκε µε πολύ θε-
τικό τρόπο την εκλογή του ανεξάρτητου φιλελεύθερου κ. Μα-
κρόν στην προεδρία της Γαλλίας. Πρόκειται για έναν ηγέτη ο 
οποίος τάσσεται δυναµικά υπέρ των αναγκαίων οικονοµικών 
µεταρρυθµίσεων και της αποτελεσµατικότερης και αυστηρότε-

∆ΥΣΚΟΛΗ Η ΑΝΑΖΗΤΗΣΗ 
ΝΕΟΥ ΡΟΛΟΥ ΓΙΑ ΤΗ 
ΓΕΡΜΑΝΙΑ ΣΤΗΝ Ε.Ε.
Το πολιτικό διαζύγιο µε τις ΗΠΑ 
επιβάλλει τη χάραξη νέας στρατηγικής.

  ΤΟΥ ΕΥΡΩΒΟΥΛΕΥΤΗ ΤΗΣ Ν∆ ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΥΡΤΣΟΥ

ρης δηµοσιονοµικής διαχείρισης στη Γαλλία, ώστε να µπορέσει 
η χώρα του να σταθεί περίπου στο ύψος της Γερµανίας και να 
δραστηριοποιηθεί εκ νέου ο γερµανογαλλικός άξονας σε όφε-
λος της Ε.Ε. των «27».

Η επικράτηση του κ. Μακρόν στη Γαλλία ήταν λυτρωτική 
για την κ. Μέρκελ και τον κ. Σουλτς. Πρώτον, απέφυγαν µία α-
ναγκαστική ευρωπαϊκή συγκατοίκηση µε την κ. Λεπέν του α-
κροδεξιού Εθνικού Μετώπου, η οποία θα οδηγούσε σε κωµι-
κοτραγικές καταστάσεις και στη συνέχεια στη διάλυση της Ε.Ε. 
∆εύτερον, απέκτησαν έναν πολύτιµο σύµµαχο σε ό,τι αφορά 
τον εκσυγχρονισµό των ευρωπαϊκών οικονοµιών και την επα-
νεκκίνηση της διαδικασίας της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης. Το 
κρίσιµο ερώτηµα είναι εάν τελικά ο κ. Μακρόν θα µπορέσει να 
ξεπεράσει τους περιορισµούς του γαλλικού πολιτικού, συνδι-
καλιστικού συστήµατος ή θα πέσει κι αυτός θύµα των γαλλικών 
ιδιαιτεροτήτων. 

Οι αµυντικές δαπάνες
Ο Πρόεδρος των ΗΠΑ κ. Τραµπ δικαιολογηµένα διαµαρτύ-
ρεται για την απροθυµία των περισσότερων κρατών-µελών της 
Ε.Ε. να αυξήσουν τις αµυντικές δαπάνες τους προς το 2% του 
ΑΕΠ, σύµφωνα µε τις αποφάσεις των συνόδων κορυφής του 
ΝΑΤΟ. Οι αµυντικές δαπάνες της Γερµανίας κινούνται σε πολύ 
χαµηλότερα επίπεδα, είναι όµως πολιτικά δύσκολη η σηµα-
ντική αύξησή τους. Το µιλιταριστικό, ναζιστικό παρελθόν της 
Γερµανίας µετατρέπει το ζήτηµα των αµυντικών δαπανών σε 
µία πολιτικά εκρηκτική υπόθεση. Η αριστερή πτέρυγα του Σο-
σιαλδηµοκρατικού Κόµµατος, οι Πράσινοι και η Αριστερά είναι 
βέβαιο ότι θα εναντιωθούν στη σηµαντική αύξηση των αµυντι-
κών δαπανών, ενώ η ίδια η κ. Μέρκελ είναι εξαιρετικά διστα-
κτική στο ζήτηµα για πολιτικούς αλλά και δηµοσιονοµικούς λό-
γους.

∆εν µπορεί να υπάρξει όµως σχετική αυτονόµηση της Ε.Ε. 
από τις ΗΠΑ και το Ηνωµένο Βασίλειο σε ζητήµατα αµυντι-
κής πολιτικής χωρίς σοβαρή αύξηση των αµυντικών δαπανών. 
Άλλωστε η αντιµετώπιση της ρωσικής επιθετικότητας στην Α-
νατολική Ουκρανία και στην Κριµαία πρέπει αναγκαστικά να 
έχει και µια ευρωπαϊκή αµυντική διάσταση. Η Ρωσία δεν πρό-
κειται να αλλάξει την πολιτική της µόνο στη βάση των ευρωπα-
ϊκών οικονοµικών κυρώσεων, οι οποίες προσφέρουν το τέλειο 
άλλοθι στο σύστηµα εξουσίας που ελέγχεται από τον κ. Πούτιν. 
Η πατριωτική αντίδραση των Ρώσων στις ευρωπαϊκές οικονο-
µικές κυρώσεις διατηρεί τη δηµοτικότητα της ρωσικής ηγεσίας 
σε πολύ υψηλά επίπεδα, παρά την πτώση του πραγµατικού ει-
σοδήµατος τα τελευταία χρόνια.

Περισσότερα χρήµατα
Μια άλλη δύσκολη απόφαση που θα πρέπει να πάρουν οι ηγέ-
τες της Γερµανίας έχει σχέση µε τη σηµαντική αύξηση των κον-
δυλίων του ευρωπαϊκού προϋπολογισµού, ώστε να καλυφθούν 

Προβληµατική η αύξηση των αµυντικών 
δαπανών λόγω του µιλιταριστικού, 
ναζιστικού παρελθόντος.

Πολλοί Γερµανοί φορολογούµενοι 
θεωρούν ότι η καθαρή συνεισφορά 
της χώρας τους στον ευρωπαϊκό 
προϋπολογισµό δεν έχει οικονοµικό 
νόηµα.

οι ολοένα µεγαλύτερες ανάγκες των κοινών ευρωπαϊκών πολιτι-
κών και να χρηµατοδοτηθούν νέες πολιτικές, οι οποίες θα στεί-
λουν το µήνυµα της ευρωπαϊκής επανεκκίνησης σε όφελος του 
πολίτη, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τους νέους.

Τα τελευταία χρόνια παρατηρείται µικρή µείωση των κον-
δυλίων του ευρωπαϊκού προϋπολογισµού, ο οποίος αναλογεί 
σε µόλις 1% του ΑΕΠ της Ε.Ε. των «28», ενώ διευρύνονται συ-
νεχώς οι ευρωπαϊκές πολιτικές και οι σχετικές υποχρεώσεις. 
∆ισεκατοµµύρια στην Τουρκία για να κρατήσει τους πρόσφυ-
γες από τη Συρία στα εδάφη της, σηµαντικά κονδύλια σε αφρι-
κανικές χώρες για να περιοριστούν οι προσφυγικές-µετανα-
στευτικές ροές προς την Ε.Ε., όλα από τα ολοένα πιο περιορι-
σµένα κονδύλια του ευρωπαϊκού προϋπολογισµού.

Εάν η Γερµανία πιστεύει πραγµατικά στον ηγετικό ευρω-
παϊκό ρόλο της και στην ανάγκη ενίσχυσης της διαδικασίας 
της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης, θα πρέπει να αναλάβει σοβαρές 
πρόσθετες υποχρεώσεις στο πλαίσιο του ευρωπαϊκού προϋπο-
λογισµού. Κι αυτό για τρεις βασικούς λόγους. Πρώτον, η απο-
χώρηση του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ε.Ε. θα µας στερή-
σει την εξαιρετικά σηµαντική βρετανική καθαρή συνεισφορά 
στον ευρωπαϊκό προϋπολογισµό και το κενό πρέπει να καλυ-
φθεί. ∆εύτερον, οι νέες ευρωπαϊκές πολιτικές, ιδιαίτερα στην 
κατεύθυνση των νέων, οι οποίες θα περάσουν το µήνυµα της ε-
πανεκκίνησης της διαδικασίας της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης, 
θα πρέπει να είναι αρκετά δαπανηρές για να κάνουν τη διαφορά 
και να δηµιουργήσουν την κατάλληλη δυναµική. Τρίτον, δεν 
µπορεί να υπάρξει κοινή ευρωπαϊκή απάντηση στην αποστα-
σιοποίηση των ΗΠΑ και του Ηνωµένου Βασιλείου µε πολλά 
κράτη-µέλη –το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η Ελ-
λάδα– να αδυνατούν να ακολουθήσουν τους πρωταγωνιστές της 
Ε.Ε. και να µένουν ολοένα πιο πίσω. Πρέπει να υπάρξουν πιο ε-
ξελιγµένες πολιτικές συνοχής, οι οποίες δεν θα έχουν τα παρα-
δοσιακά χαρακτηριστικά της µεταφοράς πόρων αλλά θα είναι α-
ναγκαστικά δαπανηρές για όσους έχουν σηµαντική καθαρή συ-
νεισφορά στον ευρωπαϊκό προϋπολογισµό.

Η δεξιά πτέρυγα των Χριστιανοδηµοκρατών, όπως οι Χρι-
στιανοκοινωνιστές της Βαυαρίας, τον κόµµα των Ελευθέρων 
∆ηµοκρατών και η Εναλλακτική για τη Γερµανία, που κινείται 
στον χώρο της σκληρής ή και της άκρας ∆εξιάς, απορρίπτουν 
την πρόσθετη επιβάρυνση των Γερµανών φορολογουµένων στο 
πλαίσιο µιας κοινής ευρωπαϊκής στρατηγικής και αυτό είναι 
ένα πρόβληµα που πρέπει να αντιµετωπιστεί.

Θα πρέπει να περιµένουµε το αποτέλεσµα των γερµανικών 
εκλογών τον Σεπτέµβριο του 2017 και των προσπαθειών του 
Προέδρου Μακρόν να συνεννοηθεί καλύτερα η Γαλλία µε τη 
Γερµανία για να δούµε εάν υπάρχουν οι προϋποθέσεις να αρ-
χίσει να αντιµετωπίζει το Βερολίνο ευρωπαϊκού ενδιαφέροντος 
ζητήµατα –ανέφερα ενδεικτικά τις αµυντικές δαπάνες και τη 
γερµανική συνεισφορά στον ευρωπαϊκό προϋπολογισµό– µε 
πιο προωθηµένο και δηµιουργικό τρόπο.
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Την ώρα που οι διαπραγµατεύσεις 
κυβέρνησης-θεσµών για το κλεί-
σιµο της δεύτερης αξιολόγησης του 
ελληνικού προγράµµατος βρίσκο-

νται σε κρίσιµη καµπή, εντύπωση –όχι απαραι-
τήτως θετική– έχει προκαλέσει η πληροφορία 
ότι η κυβέρνηση απευθύνθηκε στην Παγκό-
σµια Τράπεζα για δάνειο.

Τι είναι η Παγκόσµια Τράπεζα
Αδελφός οργανισµός του ∆ΝΤ, η Παγκόσµια 
Τράπεζα ιδρύθηκε το 1944, µαζί µε το Ταµείο, 
σε αυτήν συµµετέχουν 189 χώρες και στόχος 
της είναι η παροχή οικονοµικής βοήθειας σε α-
ναπτυσσόµενες χώρες, κυρίως για έργα υποδο-
µών, µε δεδηλωµένο σκοπό την καταπολέµηση 
της ακραίας φτώχειας (άλλωστε το µότο της 
τράπεζας είναι «εργαζόµαστε για έναν κόσµο α-
παλλαγµένο από τη φτώχεια»). Μάλιστα, ως το 
1968 η Παγκόσµια Τράπεζα χορηγούσε δάνεια 
σε πολύ µικρή κλίµακα, ενώ η Ελλάδα είχε δα-
νειοδοτηθεί από αυτήν για κάποια έργα υπο-
δοµών τις δεκαετίες του 1960 και του 1970. Αρ-
χικά, ακόµα και χώρες του λεγόµενου αναπτυγ-
µένου κόσµου, όπως η Γαλλία και η Νορβηγία, 
έλαβαν δάνεια από την Παγκόσµια Τράπεζα, 
ωστόσο σταδιακά τα προγράµµατά της επικε-
ντρώθηκαν στις αναπτυσσόµενες χώρες.

Τι ζήτησε η Ελλάδα
Κατά τα φαινόµενα, λοιπόν, η κυβέρνηση ζή-
τησε από τον οργανισµό αυτόν δανειοδότηση 
και τεχνική βοήθεια, προκειµένου να καταπο-
λεµήσει τη µακροχρόνια ανεργία. Όπως επι-
βεβαίωσε µιλώντας στη δηµόσια τηλεόραση 
η κοινοβουλευτική εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ 
Φωτεινή Βάκη, η κυβέρνηση ζήτησε από την 
Παγκόσµια Τράπεζα να χρηµατοδοτήσει τριε-
τές πρόγραµµα για τη δηµιουργία 150.000 θέ-
σεων εργασίας κατ’ έτος (ήτοι 450.000 σε τρία 
χρόνια), συνολικού κόστους 3 δισ. ευρώ. Το αί-
τηµα της ελληνικής κυβέρνησης προς τον οργα-
νισµό επιβεβαίωσε και η εκπρόσωπος του επι-
τρόπου, αρµοδίου για νοµισµατικές και οικονο-
µικές υποθέσεις, Πιερ Μοσκοβισί, λέγοντας ότι 
«οι ελληνικές αρχές έχουν επισηµάνει ότι θα ή-
θελαν να προωθήσουν περαιτέρω ενεργές πολι-
τικές απασχόλησης και µία από τις οδούς είναι 
η προσέγγιση της Παγκόσµιας Τράπεζας».

Τι απαντά το ίδρυµα
Για την ώρα, από την Παγκόσµια Τράπεζα δεν 
έχει υπάρξει επίσηµη αντίδραση στο αίτηµα 
της ελληνικής κυβέρνησης. Ωστόσο, σύµφωνα 
µε το ειδησεογραφικό site Politico, το οποίο α-
πηύθυνε σχετικό ερώτηµα στον οργανισµό, εκ-
πρόσωπος της Παγκόσµιας Τράπεζας επιβε-
βαίωσε το ελληνικό αίτηµα για βοήθεια, αν και 
δεν έκανε καµία αναφορά στο ύψος της χρη-
µατοδότησης που έχει ζητήσει η Αθήνα, διευ-

κρινίζοντας παράλληλα ότι κάθε απόφαση σχε-
τικά µε παροχή δανείων απαιτεί την έγκριση 
του εκτελεστικού συµβουλίου του οργανισµού. 
Όπως αναφέρει το Politico, ο εκπρόσωπος του 
οργανισµού δήλωσε ότι «ζητήθηκε από την 
Παγκόσµια Τράπεζα να παράσχει τεχνική και 
οικονοµική βοήθεια στην Ελλάδα, για να αντα-
ποκριθεί σε προκλήσεις όπως η µακροχρόνια 
ανεργία, η ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας 
και της ανάπτυξης».

Ευρωπαϊκές επιφυλάξεις
Πάντως, πληροφορίες από τις Βρυξέλλες α-
ναφέρουν ότι οι ευρωπαϊκοί θεσµοί δεν βλέ-
πουν ιδιαιτέρως θετικά την κίνηση αυτή, κυ-
ρίως λόγω του υψηλότερου επιτοκίου δα-
νεισµού, αλλά και λόγω του ότι προτιµούν η 
καταπολέµηση της ανεργίας να γίνει µέσω ι-
διωτικών κεφαλαίων και επενδύσεων στη 
χώρα. Στην ουσία, οι Ευρωπαίοι εκτιµούν ότι 
τα χρήµατα του δανείου από την Παγκόσµια 
Τράπεζα θα χρησιµοποιηθούν από την κυβέρ-
νηση για προσλήψεις στο ∆ηµόσιο ή στον ευ-
ρύτερο δηµόσιο τοµέα, ενώ παράλληλα θεω-
ρούν ότι το δάνειο αυτό θα επιβαρύνει κι άλλο 
το δηµόσιο χρέος της Ελλάδας και ότι ο ESM 
θα κληθεί να πληρώσει τα σπασµένα. Στα τέλη 
Φεβρουαρίου, όταν η κυβέρνηση άρχισε να 
συζητά για το δάνειο από την Παγκόσµια Τρά-
πεζα, ο ίδιος ο Πιερ Μοσκοβισί, αναφερόµε-
νος στο ζήτηµα της καταπολέµησης της ανερ-
γίας στην Ελλάδα, είχε σηµειώσει µε νόηµα 
ότι «µπορεί, όπως ελέχθη, να είναι ένα δάνειο 
της Παγκόσµιας Τράπεζας ή άλλοι πόροι, κάτι 
λιγότερο δαπανηρό».

«Κοµµατικός στρατός»
Από την άλλη πλευρά, η αντιπολίτευση έχει εκ-
φράσει ξεκάθαρα την αντίθεσή της σε δανειο-
δότηση της Ελλάδας από την Παγκόσµια Τρά-
πεζα. Ήδη βουλευτές της Ν∆ έχουν καταθέσει 
σχετική ερώτηση προς τον υπουργό Οικονοµι-
κών, ενώ ο ίδιος ο πρόεδρος της αξιωµατικής α-
ντιπολίτευσης Κυριάκος Μητσοτάκης σε οµι-
λία του τόνισε ότι η χώρα χρειάζεται ένα πιο 
επιθετικό και πιο εµπροσθοβαρές µεταρρυθ-
µιστικό πρόγραµµα και όχι πανάκριβα δάνεια 
από την Παγκόσµια Τράπεζα, για να δηµιουρ-
γήσει ο ΣΥΡΙΖΑ, όπως είπε, έναν νέο κοµµα-
τικό στρατό. Σηµειώνεται ότι η πρόταση του υ-
πουργείου Εργασίας προβλέπει για κάθε έτος 
τη δηµιουργία 50.000-75.000 θέσεων εργασίας 
τον χρόνο µέσω των νέων προγραµµάτων κοι-
νωφελούς εργασίας (ήτοι προσωρινές θέσεις) 
και τη δηµιουργία άλλων 50.000-75.000 θέ-
σεων εργασίας µε στόχευση σε ειδικές οµάδες 
ανέργων, όπως των νέων 22-29 ετών µε πολύ 
υψηλά προσόντα και ανέργων ηλικίας άνω των 
55 ετών που παραµένουν για µεγάλο διάστηµα 
εκτός αγοράς εργασίας. ∆.Χρ.

ΑΠΟ ΤΟ ∆ΝΤ 
ΣΤΗΝ ΠΑΓΚΟΣΜΙΑ 

ΤΡΑΠΕΖΑ Η ΕΛΛΑ∆Α
KENTΡΟ ΣΠΟΝΔΥΛΙΚΗΣ ΑΠΟΣΥΜΠΙΕΣΗΣ  

ΚΑΙ ΑΝΑΓΕΝΝΗΤΙΚΗΣ ΙΑΤΡΙΚΗΣ

Λ. Κηφισίας 53, Αμπελόκηποι 
τηλ. 210-69.93.527

www.gethealthier.gr

Αποσυμπίεση 
Μεσοσπονδύλιου Δίσκου 

Στην Get Healthier, χάρη στις συντονισμένες προσπάθειες 
μιας ομάδας κορυφαίων ιατρών και μηχανικών ιατρικών 

οργάνων, εφαρμόζουμε τις τελευταίες εξελίξεις της βιοτε-
χνολογίας για να προσφέρουμε μη χειρουργική, μη επεμ-

βατική Αποσυμπίεση του Μεσοσπονδύλιου Δίσκου. Πρόκει-
ται για μια απόλυτα ασφαλή και αποτελεσματική διαδικα-

σία, χωρίς φάρμακα, ενέσεις, χειρουργεία και αναισθησία, η 
οποία πραγματοποιείται σε ειδικό θεραπευτικό κρεβάτι που 
ελέγχεται από ηλεκτρονικό υπολογιστή. Έτσι, δίνουμε λύ-
σεις σε συχνές επώδυνες παθήσεις όπως οσφυαλγία, ισχι-

αλγία, κήλη, προβολή δίσκου, αυχενικό σύνδρομο. 

Αναγεννητική Ιατρική 
- Βλαστοκύτταρα 

Προσφέρουμε μη χειρουργική αντιμετώπιση ορθοπεδικών 
παθήσεων με τη βοήθεια καινοτόμων θεραπειών που βασί-
ζονται στις κατακτήσεις της Αναγεννητικής και Μοριακής Ι-
ατρικής (βλαστοκύτταρα). Κατ’ αυτό τον τρόπο θεραπεύο-

νται οι ασθενείς που πάσχουν από οστεοαρθρίτιδα γονάτων 
και ισχίων, ρευματοειδή αρθρίτιδα, επώδυνες τενοντίτιδες 

(περιαρθρίτιδα ώμου, επικονδυλίτιδα, άκανθα πτέρνας κλπ), 
μυϊκές θλάσεις, κατακλίσεις.

ΠΕΣ ΤΟ Μ’ ΕΝΑ TWEET
…και βγάλε τον πραγµατικό εαυτό σου.

Μπορεί όλος ο πλανήτης να ψάχνει τι σηµαίνει 
το covfefe που τουίταρε ο πρόεδρος Τραµπ, λίγο 
πριν αποσύρει τις ΗΠΑ από τη συµφωνία του 
Παρισιού για την κλιµατική αλλαγή, όµως τα 
δεδοµένα είναι δύο. 

Το πρώτο, πως ο πρόεδρος Τραµπ έχει µια αρκε-
τά ανησυχητική τάση να πατάει λάθος πλήκτρα. 

Το δεύτερο, πως ήδη έχει αποδειχθεί µια πολύ χρήσι-
µη προσθήκη στο πολιτικό λεξιλόγιο.

Εννοείται πως covfefe θα βγούµε, άλλωστε πλη-
σιάζει πλέον η 15η Ιουνίου και ένα ακόµη κρίσιµο 
Eurogroup και η κατάσταση παραµένει του γκουντ 
του µπι τρου, όπως µας είχε ενηµερώσει ο πρωθυ-
πουργός εν όψει του προηγούµενου Eurogroup και 
αναφορικά µε την αναδιάρθρωση του χρέους. Για την 
ακρίβεια όπως είχε ενηµερώσει τους βουλευτές του 
ο πρωθυπουργός προκειµένου να ψηφίσουν χωρίς 
πολλά πολλά τα νέα µέτρα. Και τα αντίµετρα, βεβαίως, 
βεβαίως. 

Θα µπορούσε να πει κανείς πως 

Και όχι µόνο αυτό, αλλά µας τρολάρει κι από πάνω. 

Σε κάθε περίπτωση, τουλάχιστον ξέρουµε πλέον 
ποια είναι η διαπραγµατευτική µας τακτική και σε τι 
µπορούµε να ελπίζουµε. 

Κάτι, οτιδήποτε. 

Αλλά κι αν δεν πάρουµε τίποτα, κανένα πρόβληµα. Το 
καλό το παλικάρι ξέρει κι άλλο µονοπάτι. Σύµφωνα µε 
τη σχετική διαρροή από το Μαξίµου θα απορρίψουµε 
τις προτάσεις του Eurogroup και θα πάµε για πολιτική 
λύση στη Σύνοδο Κορυφής. Επειδή την προηγούµενη 
φορά µας πήγαν καλά οι 17 ώρες διαπραγµάτευσης 
στη Σύνοδο Κορυφής, γι’ αυτό. 
Από εκεί και πέρα, όπως και στην περίπτωση της 
τροµοκρατικής επίθεσης στον Λουκά Παπαδήµο την 
προηγούµενη εβδοµάδα, ο θάνατος του Κωνσταντίνου 
Μητσοτάκη αναµενόµενα έδωσε την αφορµή για νέο 
ρεσιτάλ περιθωριακού ξεκατινιάσµατος, προσβολών 
και χυδαιότητας στα social media. 
Και φυσικά το πρόβληµα δεν περιορίζεται εκεί.

Παρ’ όλ΄αυτά, περιθώρια για καλό χιούµορ υπάρ-
χουν, ακόµη και σε µια κηδεία. 

Σε άλλα νέα, 
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άρθρο

  ΤΟΥ ∆ΗΜΗΤΡΗ ΓΑΛΛΗ*

∆ΑΣΗ ΚΑΙ ∆ΑΣΙΚΟΙ ΧΑΡΤΕΣ

Το ελληνικό Σύνταγµα του 1974 πε-
ριέλαβε, στο άρθρο 24, ρυθµίσεις 
για την προστασία του φυσικού και 
πολιτιστικού περιβάλλοντος οι ο-
ποίες θεωρήθηκαν πρωτοπορια-

κές: «Η προστασία του φυσικού και πολιτιστικού 
περιβάλλοντος αποτελεί υποχρέωση του Κράτους 
και δικαίωµα του καθενός. Για τη διαφύλαξή του 
το Κράτος έχει υποχρέωση να παίρνει ιδιαίτερα 
προληπτικά ή κατασταλτικά µέτρα στο πλαίσιο της 

αρχής της αειφορίας».
Ειδικά για τα δάση το ίδιο άρθρο προβλέπει: 

«Νόµος ορίζει τα σχετικά µε την προστασία των 
δασών και των δασικών εκτάσεων. Η σύνταξη δα-
σολογίου συνιστά υποχρέωση του Κράτους. Απα-
γορεύεται η µεταβολή του προορισµού των δασών 
και των δασικών εκτάσεων, εκτός αν προέχει για 
την Εθνική Οικονοµία η αγροτική εκµετάλλευση 
ή άλλη τους χρήση, που την επιβάλλει το δηµόσιο 
συµφέρον».

Στο άρθρο 117 του Συντάγµατος προβλέπεται 
ακόµη η υποχρεωτική κήρυξη αναδασωτέας κάθε 
δασικής περιοχής που καταστράφηκε από πυρκα-
γιά ή µε άλλον τρόπο αποψιλώθηκε.

Tο Σύνταγµα είναι ένα γενικό κείµενο το 
οποίο θέτει το πλαίσιο µέσα στο οποίο θα πρέπει 
στη συνέχεια να κινηθούν ο νοµοθέτης και ο κρα-
τικός µηχανισµός.

Παρατηρούµε ότι οι συνταγµατικές διατάξεις 
έχουν µια λογική ισορροπία: Στοχεύουν στη δια-
φύλαξη των δασών, αλλά δέχονται τη δυνατότητα 
να χρησιµοποιηθούν δασικές περιοχές για γεωρ-
γική αλλά και για οποιαδήποτε άλλη χρήση, µε 
στάθµιση του δηµοσίου συµφέροντος.

Με βάση νόµους (και όχι το Σύνταγµα), οι ο-
ποίοι ίσχυσαν ήδη από το 1836, τα δάση θεωρού-
νται κατά τεκµήριο δηµόσια ιδιοκτησία. Ο ιδιώ-
της πρέπει να αποδείξει ότι έχει προϋποθέσεις 
να θεωρηθεί µια δασική έκταση ιδιόκτητη. Ιδιω-
τικές δασικές εκτάσεις αναγνωρίζονται (στις βασι-
κές περιπτώσεις) για όσες περιπτώσεις είτε υπάρ-
χουν τίτλοι από την εποχή της τουρκοκρατίας, είτε 
έχουν συµπληρωθεί τριάντα χρόνια χρησικτησίας 
πριν από το 1915, είτε υπάρχει εντός σχεδίου µετα-
γεγραµµένος τίτλος πριν από το 1945.

Πέρα από την όποια τελειότητα των συνταγ-
µατικών ή νοµοθετικών ρυθµίσεων, γνωρίζουµε 
ότι ιδίως µετά τον Β΄ Παγκόσµιο Πόλεµο οι κατα-
χρήσεις και οι καταπατήσεις ήταν αριθµητικά πολ-
λές και ποικιλόµορφες. Απλές εκχερσώσεις, για 
καλλιέργεια, αργότερα έγιναν βίλες. Καµένες ε-
κτάσεις κηρύχθηκαν αναδασωτέες σε µειωµένη 
έκταση. Παραχωρήσεις για ρητίνευση βρέθηκαν 
εντός σχεδίου. Είναι άπειρες οι εκδοχές και οι τρό-
ποι των καταπατήσεων. Την ανάγκη επιβίωσης τα 
πρώτα χρόνια µετά τον πόλεµο ακολούθησαν η α-
πληστία και η αµεριµνησία της ανερχόµενης µετά 
την καταστροφή Ελλάδας.

Η δηµόσια διοίκηση της χώρας, όπως και σε 
πολλούς άλλους τοµείς (εφορία, πολεοδοµία, επεν-
δυτικά σχέδια), δεν αντιστάθηκε. Ο νοµοθέτης απέ-
φυγε συστηµατικά να βάλει σοβαρό φραγµό στην 
ασυδοσία. Αντίθετα, προσπάθησε αποσπασµατικά 
να νοµιµοποιήσει τετελεσµένα και βρήκε την αντί-
δραση του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Το πρόβληµα µε τα δάση είναι ότι δεν είναι εφι-
κτή η επίλυση των προβληµάτων µε περαίωση, όπως 
έγινε στα φορολογικά, ούτε µε τακτοποίηση, όπως 
έγινε στα πολεοδοµικά. Το δέντρο που «εξαφανί-
στηκε» δεν φυτρώνει εύκολα, αλλά και το αυθαίρετο 
που χτίστηκε µέσα στο δάσος δεν πέφτει εύκολα.

∆ασολόγιο και δασικοί χάρτες
Η σύνταξη δασολογίου έγινε συνταγµατική ε-
πιταγή µε την αναθεώρηση του Συντάγµατος το 
2001. Να διευκρινίσουµε ότι δασολόγιο σηµαίνει 
ξεκαθάρισµα αφενός του χαρακτήρα της έκτασης 
ως δασικού ή µη, αφετέρου του ιδιοκτησιακού κα-
θεστώτος της ως δηµόσιου ή ιδιωτικού (του ονόµα-
τος του ιδιοκτήτη περιλαµβανοµένου).

Αυτό το διάστηµα βρίσκεται σε εξέλιξη η σύ-
νταξη (µόνο) των δασικών χαρτών, η οποία ασχο-
λείται αποκλειστικά µε τον χαρακτήρα της έκτα-
σης ως δασικού και καθόλου µε το ιδιοκτησιακό. 
Αν µια έκταση χαρακτηριστεί δασική, ενεργοποι-
είται το τεκµήριο ιδιοκτησίας του ∆ηµοσίου. Μετά 
θα αρχίσει ο αγώνας του ιδιοκτήτη ή κατόχου, ο ο-
ποίος θα πρέπει στη συνέχεια να παλέψει για να 
σώσει ό,τι µπορεί να σώζεται.

Η κατάρτιση δασολογίου χρηµατοδοτείται 
από την Ε.Ε. και εκ των πραγµάτων έχει και µνη-

µονιακό χαρακτήρα, υπό την έννοια ότι αν δεν γί-
νουν όλα στην ώρα τους, µπορεί να χαθεί χρηµα-
τοδότηση. Επιχειρείται η ταχύτατη σύνταξη των 
δασικών χαρτών µε µια σειρά αλλεπάλληλων και α-
ποσπασµατικών νοµοθετηµάτων (δύο ψηφίστηκαν 
µέσα στο 2017), τα οποία όµως αποφεύγουν να α-
σχοληθούν ουσιαστικά µε το ζήτηµα.

Βασικό εργαλείο για τη σύνταξη των δασικών 
χαρτών ορίστηκαν οι αεροφωτογραφίσεις της χώρας 
που έγιναν το 1945 και αν αυτές είναι ατελείς, οι ε-
πόµενες, του 1960. Ό,τι ήταν δάσος τότε, θα θεωρη-
θεί δάσος και σήµερα. Ο νόµος βέβαια ορίζει ότι θα 
πρέπει να ληφθούν υπόψη και οι λοιποί παράγοντες 
που διαµορφώθηκαν στη διάρκεια των ετών που πέ-
ρασαν, αλλά µην περιµένετε από τα χαµηλόβαθµα 
στελέχη της δηµόσιας διοίκησης να αναλάβουν, και 
µάλιστα προσωπικά, τέτοιες ευθύνες.

Γνωρίζουµε καλά ότι στη διάρκεια των περασµέ-
νων δεκαετιών έγιναν πολλές µικρότερες ή µεγαλύ-
τερες βλαπτικές και παράνοµες επεµβάσεις στα δάση. 
Άλλες µε καθαρή παραβατικότητα των ιδιωτών, άλλες 
λόγω των αµφίσηµων ή ελλιπών νοµοθετικών προ-
βλέψεων. Το πραγµατικό γεγονός είναι ότι σήµερα υ-
πάρχουν, περισσότερο ή λιγότερο, καταστάσεις που 
διαρκούν πενήντα ή και εκατό χρόνια και βρίσκονται 
σε καθεστώς ηµιπαρανοµίας ή καθαρής παρανοµίας.

Αυτές οι καταστάσεις δεν πρόκειται να λυθούν 
µε µια νοµοθετική κόκκινη γραµµή του τύπου «α-
εροφωτογραφία του 1945», ούτε µε «fast track» δι-
αδικασίες στις πλάτες των κατώτερων στελεχών της 
δηµόσιας διοίκησης και στόχο να µη χάσουµε τα 
κοινοτικά κονδύλια.

Το ζητούµενο
Υπάρχουν καταστάσεις που έχουν διαµορφωθεί 
εδώ και τρεις-τέσσερις γενιές και που κανείς δεν 
θυµάται ότι ήταν κάποτε παράνοµες. Υπάρχουν και 
άλλες, που διαµορφώθηκαν πέρυσι. ∆εν έχουν νο-
µοθετηθεί ουσιαστικά και συνολικά κριτήρια και 
όροι µε τους οποίους θα επιχειρηθεί η προσαρµογή 
στη νοµιµότητα και είτε η χωρίς ιδεοληψίες απο-
δοχή διαµορφωµένων καταστάσεων είτε η σταδιακή 
και οµαλή επαναφορά τους στη νοµιµότητα. Θεσπί-
στηκε πρόσφατα και αποσπασµατικά η δυνατότητα 
εξαγοράς ορισµένων από τις εκτάσεις που θα χαρα-
κτηριστούν δασικές µε δόσεις. ∆εν φτάνει.

Το ζητούµενο θα έπρεπε να είναι να επιστρέ-
ψουν σταδιακά και πραγµατικά οι εκτάσεις στη δα-
σική τους µορφή µέσα στις επόµενες τέσσερις-πέ-
ντε δεκαετίες, µε σταδιακή άµβλυνση όσων από τα 
ιδιωτικά «δικαιώµατα» ή παραβάσεις σταθµιστούν 
και ανάλογα µε τον βαθµό παρανοµίας που θα προσ-
διοριστεί. Τούτο θα αµβλύνει και τις κοινωνικές α-
ντιδράσεις που αναπόφευκτα θα πυροδοτηθούν 
άµεσα µε την ολοκλήρωση των αναρτήσεων των δα-
σικών χαρτών.

Με τα µέχρι στιγµής ισχύοντα, το αεροδρό-
µιο του Ελληνικού χαρακτηρίζεται, τυπικά σωστά, 
βάσει του νόµου, δάσος και όλοι παριστάνουµε ότι 
απορούµε. Το Σύνταγµα όµως επιτρέπει την για λό-
γους δηµοσίου συµφέροντος αλλοίωση του δάσους.

Πέρα από την αντιµετώπιση του κακού µας πα-
ρελθόντος πρέπει να δηµιουργήσουµε και έναν 
σοβαρό και αξιόπιστο µηχανισµό στάθµισης των 
αλλοιώσεων του δάσους για το µέλλον. Με απλά 
λόγια, µια σοβαρή, καταρτισµένη και απαλλαγµένη 
από κυβερνητική (=κοµµατική) ιεραρχία δηµόσια 
διοίκηση, υποβοηθούµενη από ειδικούς επιστήµο-
νες και νοµικούς.

*Ο ∆ηµήτρης Γαλλής είναι δικηγόρος.

 

Το Balance Base Drink είναι ρόφηµα φυσικής αλκαλο-
ποίησης και εξισορρόπησης του pH του οργανισµού το 
οποίο αποτελεί βέλτιστο συνδυασµό υψηλής βιοδιαθε-
σιµότητας αλκαλικών µέταλλων (ασβέστιο, µαγνήσιο, 
κάλιο), ψευδαργύρου (ιχνοστοιχείο), βιταµίνης D3 φυ-
τικής προέλευσης και L+ γαλακτικού οξέος. Σηµειώ-
νεται ότι το µαγνήσιο συµβάλλει στη µείωση της κόπω-
σης και της κούρασης. Επίσης το Balance Base Drink 
δεν περιέχει λακτόζη και γλουτένη, είναι κατάλληλο για 
χορτοφάγους και έχει υπέροχη γεύση φράουλας
Αποκλειστικός αντιπρόσωπος: 
HEALTHCODE – T:2109408880.

Η φυτική µαγιά Strath® Original της Ελβετικής εταιρίας 
Bio-Strath είναι  συµπλήρωµα διατροφής ιδανικό για κα-
θηµερινή χρήση που βοηθά στην κάλυψη των αναγκών του 
κάθε οργανισµού. Επιπλέον, το Strath® Original βελτιώνει τη 
συνολική προσληψη θρεπτικών συστατικών και από άλλες 
διατροφικές πηγές ή συµπληρώµατα διατροφής. Είναι κατάλ-
ληλο για παιδιά και ενήλικες, εγκύους και θηλάζουσες µητέ-
ρες, µαθητές και επαγγελµατίες, αθλητές, άτοµα µεγαλύτερης 
ηλικίας. Μπορεί να συµπληρώσει τη διατροφή µε φυσικό 
τρόπο καθόλη τη διάρκεια του έτους, ενώ η λήψη του µπορεί 
να συνεχιστεί και για µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα, εφόσον 
συνεχίζει να υφίσταται ανάγκη για αυξηµένη πρόσληψη θρε-
πτικών συστατικών.
∆ιάθεση: HEALTHCODE, T: 2109408880

A.Vogel Balance  
Base Drink 

Strath® Original®
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Ο γάµος 
Παντελιάδη-Granarolo 
και η έξοδος σε νέες 
αγορές για την  Ήπειρος

Τ
ον Όµιλο Παντελιάδη, και ειδικότερα την Ο-
ΠΤΙΜΑ Α.Ε., επέλεξε ο ιταλικός Όµιλος 
Granarolo για την ανάπτυξή του στην περιοχή 
των Βαλκανίων και της Κύπρου, συµφωνία η 

οποία παράλληλα περιλαµβάνει την αξιοποίηση των 
επενδυτικών ευκαιριών που προσφέρει η ελληνική 
αγορά γαλακτοκοµικών προϊόντων και κυρίως οι το-
µείς παραγωγής γιαουρτιού και φέτας.

Το «όχηµα» αυτής της συνεργασίας είναι η ε-
ταιρεία εισαγωγής και διανοµών Quality Brands 
International Α.Ε. (QBI), την οποία η ΟΠΤΙΜΑ Α.Ε. απέ-
κτησε τον Νοέµβριο του 2014 από τον κ. Μαρουλίδη.

Οι Ιταλοί της Granarolo, µε πωλήσεις περίπου 1,18 
δισ. ευρώ το 2016, αποκτούν το 50,01% της QBI και το 
49,99% διατηρείται από τους Έλληνες συνεργάτες τους.

Η αρχική συνεργασία ενδέχεται, αν όλα κυλήσουν 
οµαλά, σε βάθος χρόνου να µετεξελιχθεί σε από κοι-
νού παραγωγική δραστηριοποίηση σε δύο τοµείς που 
έχουν ιδιαίτερο εξαγωγικό ενδιαφέρον και αφορούν το 
ελληνικό γιαούρτι και τη φέτα, δύο εµβληµατικά προϊ-

όντα για τις διεθνείς αγορές.
Όσον αφορά τη φέτα, υπενθυµίζεται ότι η οικο-

γένεια Παντελιάδη διαθέτει την τυροκοµική επιχεί-
ρηση Ήπειρος ΑΕΒΕ και το πλαίσιο συνεργασίας µε την 
Granarolo αφορά την προώθηση των προϊόντων της 
σε 22 ξένες αγορές στις οποίες οι Ιταλοί έχουν παρου-
σία και ως εκ τούτου δίκτυο διανοµής και η ελληνική 
βιοµηχανία δεν έχει παρουσία, ενώ δεν αποκλείεται 
να υπάρξει συνεργασία µε διάφορους τρόπους ακόµη 
και σε αγορές όπου δραστηριοποιούνται και οι δύο ε-
ταίροι.

Σηµειώνεται ότι οι πωλήσεις της ΟΠΤΙΜΑ Α.Ε. στη 
διάρκεια του 2016 ανήλθαν σε 127,5 εκατ. ευρώ ένα-
ντι 108,8 εκατ. ευρώ το 2015 και τα κέρδη της από 9,6 
εκατ. ευρώ ανήλθαν σε 10,8 εκατ. ευρώ πέρυσι.

Παράλληλα, οι πωλήσεις της QBI το 2016 ανήλθαν 
σε 933.000 ευρώ και της Ήπειρος ΑΕΒΕ σε 40,2 εκατ. 
ευρώ έναντι 34,8 εκατ. ευρώ το 2015 και τα κέρδη της 
από 2,4 εκατ. ευρώ το 2015 ανήλθαν πέρυσι σε 2,8 
εκατ. ευρώ.

Συνεργασία
ΟΠΑΠ-ΟΤΕ για 
αναβάθµιση υποδοµών

Τον Όµιλο ΟΤΕ επέλεξε ο Όµιλος ΟΠΑΠ ως 
στρατηγικό συνεργάτη για την αναβάθµιση 
των τηλεπικοινωνιακών υποδοµών των πρα-
κτορείων ΟΠΑΠ. Όπως σηµειώνεται από τον 

ΟΠΑΠ, η συνεργασία αυτή είναι συνεπής µε το Όραµα 
2020 του ΟΠΑΠ και τις στρατηγικές προτεραιότητές 
του για την επένδυση στο δίκτυο, την αξιοποίηση των 
πλέον σύγχρονων ψηφιακών και τεχνολογικών δυνα-
τοτήτων και την ανάπτυξη ενός χαρτοφυλακίου προϊό-
ντων και υπηρεσιών παγκόσµιων προδιαγραφών.

Στο πλαίσιο της συνεργασίας, ο Όµιλος ΟΤΕ, συ-
νεργάτης επιλογής για την υλοποίηση σύνθετων ICT 
(Information and Communications Technology) 
έργων, θα δηµιουργήσει νέες δικτυακές υποδοµές για 
τα πρακτορεία του ΟΠΑΠ, προσφέροντας υψηλή διαθε-
σιµότητα, απρόσκοπτη και αποτελεσµατική λειτουργία 
και καλύτερη ποιότητα υπηρεσιών.

Οι νέες υποδοµές, που αξιοποιούν τα δίκτυα νέας γε-
νιάς (New Generation Access) του Οµίλου ΟΤΕ, θα παί-
ξουν σηµαντικό ρόλο, επιτρέποντας στον ΟΠΑΠ να εισα-
γάγει νέα προϊόντα και υπηρεσίες, όπως τα παιχνίδια Play 
(VLTs) και οι συσκευές αυτόµατης εξυπηρέτησης στοιχη-
µατισµού (SSBTs), καθώς και να βελτιώσει την ποιότητα 
και την απόδοση των υφιστάµενων προϊόντων του.

Επιπλέον, οι νέες τηλεπικοινωνιακές υποδοµές θα 
προσφέρουν στον ΟΠΑΠ, µεταξύ άλλων, τη δυνατότητα 
να εµπλουτίσει µελλοντικά το οπτικοακουστικό περιε-
χόµενο που παρέχει, ώστε να ενισχύσει περαιτέρω την 
παικτική εµπειρία των πελατών του.

Ο διευθύνων σύµβουλος του ΟΠΑΠ, κ. Damian 
Cope, σχολιάζοντας τη συµφωνία, δήλωσε: «Είναι ένα 
σηµαντικό έργο για εµάς, καθώς θέτει τα τεχνολογικά 
θεµέλια για τη µελλοντική ανάπτυξη της εταιρείας µας. 
Αυτό θα διαδραµατίσει καθοριστικό ρόλο στην εισα-
γωγή νέων προϊόντων και υπηρεσιών, καθώς και στη 
βελτίωση των υπαρχόντων. Επιλέξαµε ως συνεργάτη 
µας τον ΟΤΕ, έναν κορυφαίο όµιλο, µε εξειδίκευση 
στον κλάδο και λύσεις που µπορούν να διασφαλίσουν 
υψηλό επίπεδο υλοποίησης και απρόσκοπτη λειτουρ-
γία για το δίκτυο των πρακτορείων του ΟΠΑΠ – τη ρα-
χοκοκαλιά των δραστηριοτήτων µας».

«Η στρατηγική µας συνεργασία µε τον ΟΠΑΠ επι-
βεβαιώνει ότι ο Όµιλος ΟΤΕ διαθέτει την τεχνογνωσία 
και αξιοπιστία για την υλοποίηση µεγάλων και σύν-
θετων έργων υψηλής τεχνολογίας που ανοίγουν τον 
δρόµο για την ανάπτυξη της επιχειρηµατικότητας, αλλά 
και της χώρας» δήλωσε ο πρόεδρος και διευθύνων 
σύµβουλος του Οµίλου ΟΤΕ, κ. Μιχάλης Τσαµάζ.

Σε ΤΕΡΝΑ-GMR 
το Καστέλι

Την ανακήρυξη της κοινοπραξίας ΤΕΡΝΑ-GMR ως 
προσωρινού αναδόχου της σύµβασης παραχώρη-
σης για τη «Μελέτη, Κατασκευή, Χρηµατοδότηση, 

Λειτουργία, Συντήρηση και Εκµετάλλευση του Νέου ∆ιε-
θνούς Αερολιµένα Κρήτης καθώς και Μελέτη, Κατασκευή 
και Χρηµατοδότηση των οδικών συνδέσεων αυτού» υπέ-
γραψε ο υπουργός Υποδοµών Χρήστος Σπίρτζης. Η σύµ-
βαση παραχώρησης αναµένεται να υπογραφεί εντός των 
προσεχών µηνών, ενώ το ύψος της επένδυσης θα ξεπε-
ράσει τα 850 εκατ. ευρώ.

Σε σχετική ανακοίνωση αναφέρεται ότι «ξεπερνώ-
ντας διαχειριστικά λάθη, εµπλοκές και καθυστερήσεις 
των προηγούµενων κυβερνήσεων αλλά και ένα αποτυ-
χηµένο διαγωνισµό, που διακινδύνευσαν σοβαρά την υ-
λοποίηση και την τύχη του έργου εδώ και 17 χρόνια, σή-
µερα η δηµιουργία του νέου αεροδροµίου στο Καστέλι 
της Κρήτης είναι γεγονός».

Ταυτόχρονα, «µέσα από τα προφανή αναπτυξιακά 
και οικονοµικά οφέλη που συµβάλλουν καθοριστικά στην 
αλλαγή του επενδυτικού περιβάλλοντος της χώρας δίνε-
ται µία ηχηρή απάντηση σε όλες εκείνες τις δυνάµεις που 
θέλουν να κρατήσουν τη χώρα στο παρελθόν και καλλι-
εργούν εντέχνως επικοινωνιακή καταιγίδα περί τείχους 
και προσκοµµάτων της κυβέρνησης έναντι των επενδύ-
σεων».

Ο κ. Σπίρτζης δήλωσε µεταξύ άλλων: «Σήµερα γίνεται 
πραγµατικότητα ένα έργο που δοκιµάστηκε από τις πολυ-
ετείς εµπλοκές και καθυστερήσεις. Στην Κρήτη θα πραγ-
µατοποιηθεί ένα έργο-καταλύτης για την εθνική οικονο-
µία, από το οποίο και το ∆ηµόσιο αποκτά ένα σηµαντικό 

περιουσιακό στοιχείο. Αλλάξαµε τη δοµή του διαγωνι-
σµού προς όφελος του ∆ηµοσίου και των τοπικών κοι-
νωνιών».

«Με την ολοκλήρωση της διαγωνιστικής διαδικα-
σίας και την ανακήρυξη του προσωρινού αναδόχου, η 
κυβέρνηση και το υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών 
ανοίγει ουσιαστικά την αυλαία των µεγάλων έργων πα-
ραχώρησης Τρίτης Γενιάς. Ένα µακρόπνοο πρόγραµµα 
υποδοµών που θα συµβάλει καθοριστικά στην παραγω-
γική ανασυγκρότηση της χώρας και στη δίκαιη ανάπτυξη, 
καθώς πρόκειται για παραγωγικές επενδύσεις που θα 
πραγµατοποιούνται µε όρους προστασίας του δηµόσιου 
συµφέροντος και των τοπικών κοινωνιών. Το εναρκτήριο 
λάκτισµα δόθηκε µε την επένδυση του αεροδροµίου στο 
Καστέλι, καθώς η διαγωνιστική διαδικασία αποτύπωσε 
µία σύµβαση παραχώρησης µε βασικά προαπαιτούµενα 
τα παραπάνω».

«Αξίζει να σηµειωθεί ότι η διασφάλιση των συµφε-
ρόντων του ∆ηµοσίου, των τοπικών κοινωνιών και των 
πολιτών, αλλά και οι αναπτυξιακές προοπτικές που ανοί-
γονται για την Κρήτη και την Εθνική Οικονοµία δεν ήταν 
αυτονόητες. Προηγήθηκε από την πολιτική ηγεσία του υ-
πουργείου Υποδοµών και Μεταφορών ένας σηµαντικός 
κύκλος παρεµβάσεων και αλλαγών στη δοµή του διαγω-
νισµού, µε βάση τη φιλοσοφία της κυβέρνησης, από την 
οποία θα διαπνέονται εφεξής τα έργα µε σύµβαση παρα-
χώρησης. Οι αλλαγές στη δοµή του διαγωνισµού έκλει-
σαν µε την απόφαση του υπουργού Υποδοµών και Μετα-
φορών πριν από ενάµιση χρόνο στην οποία εγκρίθηκαν 
τα Τεύχη Μεταβολών για τη Σύµβαση Παραχώρησης».
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αφιέρωµα // ΕΚΕ
ΚΕΙΜΕΝΑ: ΑΝΤΙΟΠΗ ΣΧΟΙΝΑ

ΕΝΕΡΓΕΙΑ

ΕΚΕ σηµαίνει οικονοµική 
ανάπτυξη, βιωσιµότητα 
και κοινωνική συνοχή

Α
πό την εποχή που η εταιρική υπευθυνότητα είχε µια έννοια εταιρικής «φιλανθρωπίας» σίγουρα έχουν γίνει πολλά. Σήµερα το ερώτηµα δεν 
είναι αν η επιχείρηση πρέπει να δραστηριοποιηθεί σε θέµατα κοινωνικής ευθύνης αλλά πώς.

Είναι άλλωστε πλέον δεδοµένο ότι η εταιρική κοινωνική ευθύνη (ΕΚΕ) είναι ένας από τους πιο δυναµικούς και απαιτητικούς τοµείς δρα-
στηριότητας για τη σύγχρονη επιχείρηση. Υποδηλώνει την ισόρροπη αντιµετώπιση της οικονοµικής, κοινωνικής και περιβαλλοντικής επί-
δρασης της λειτουργίας µιας επιχείρησης και βασίζεται στο τρίπτυχο της οικονοµικής ανάπτυξης, της βιωσιµότητας και της κοινωνικής συνο-

χής. Το ερώτηµα όλων παραµένει και είναι µέσα από ποιες διαδικασίες και µεθόδους µπορούν οι επιχειρήσεις να εντοπίσουν τις δράσεις εκείνες που είναι κα-
τάλληλες για τη δική τους οντότητα.

Η θεωρητική προσέγγιση στα πιο πάνω ερωτήµατα έχει να επιδείξει µεγάλο όγκο εργασιών, αυτό που λείπει είναι η αποτύπωση της πραγµατικότητας µέσα 
από παραδείγµατα και η ουσιαστική διάχυση γνώσης από οργανισµούς που έχουν προχωρήσει το θέµα της ΕΚΕ σε ένα ανώτερο επίπεδο, µέσω σχεδιασµού 
και υλοποίησης ολοκληρωµένων δράσεων.

Η FS µέσα από το συγκεκριµένο αφιέρωµα έχει σκοπό να αναδείξει βέλτιστες πρακτικές από τις ελληνικές επιχειρήσεις, αλλά και να δώσει το στίγµα της 
επόµενης µέρας για την ΕΚΕ, τη βιώσιµη ανάπτυξη και την κυκλική οικονοµία.



ΜΗΛΟΣ

ΣΚΙΑΘΟΣ
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ΣΥΡΟΣ

ΣΧΟΙΝΟΥΣΑ

ΝΑΞΟΣ

ΣΕΡΙΦΟΣ

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ 2017

H Alpha Bank, με στόχο την αναβάθμιση παροχών υγείας στα ελληνικά νησιά, θέλησε να προβεί στην προσφορά ιατρικών 
μηχανημάτων και ιατροφαρμακευτικού εξοπλισμού, με τον σχεδιασμό του κοινωνικού προγράμματος, το οποίο ξεκίνησε το 2014 
και πραγματοποιείται σε συνεργασία με την Αστική Μη Κερδοσκοπική Εταιρία “ΑΓΟΝΗ ΓΡΑΜΜΗ ΓΟΝΙΜΗ”.
Σκοπός του Προγράμματος είναι όχι μόνο να ενδυναμώσει έμπρακτα τις υπηρεσίες υγείας, μέσω καλύψεως ιατροφαρμακευτικών 
αναγκών στα περιφερειακά ιατρεία, αλλά και να συμβάλει στη δημιουργία αισθήματος ασφαλείας στους κατοίκους των νησιών.

Το Πρόγραμμα έχει ήδη πραγματοποιηθεί στα ακόλουθα νησιά:
2014: Kάσος, Λειψοί, Νίσυρος, Τήλος.
2015: Αστυπάλαια, Κάλυμνος, Κάρπαθος, Κως, Λέρος, Πάτμος, Σύμη, Χάλκη.
2016: Άνδρος, Θάσος, Ικαρία, Κύθνος, Σάμος, Τήνος, Φολέγανδρος, Φούρνοι.

Μαζί, με στόχο την υγεία.
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Τη σηµαντικότητα της 
ΕΚΕ δείχνουν πλέον 
να αναγνωρίζουν και 
οι µεγάλες ελληνικές 
επιχειρήσεις, 
θεωρώντας πάντως 
ότι δεν έχει 
αναπτυχθεί ακόµη 
σε ικανοποιητικό 
βαθµό στο σύνολο 
των ελληνικών 
επιχειρήσεων, 
ανεξαρτήτως 
µεγέθους.

Η 
έννοια της εταιρικής κοι-
νωνικής ευθύνης (ΕΚΕ) 
στηρίζεται στην αυτονόητη 
αποδοχή του ότι οι επιχει-
ρήσεις δεν µπορούν να λει-
τουργήσουν αποµονωµένες 

ούτε από την κοινωνία που τις υποστηρίζει ούτε 
από το φυσικό περιβάλλον όπου δραστηριοποι-
ούνται. Οι επιχειρήσεις που επιλέγουν να την 
εφαρµόσουν θα πρέπει να γνωρίζουν ότι η ΕΚΕ 
αποτελεί έναν συνεχώς κινούµενο στόχο, ο οποίος 
δεν µπορεί να επιτευχθεί µε πεπερασµένου χαρα-
κτήρα αποφάσεις ή δράσεις.

Η επίτευξη της ΕΚΕ θέτει ως προαπαιτούµε-
νο µια δυναµική διαδικασία συνεχούς διερεύνη-
σης, ενηµέρωσης και εκµάθησης τόσο του ιδεο-
λογικού-αξιακού περιβάλλοντος των ίδιων των 
επιχειρήσεων όσο και των τάσεων που διαµορφώ-
νονται και εξελίσσονται στους τοµείς της ευαισθη-
τοποίησης και της ενεργοποίησης της κοινωνίας 
σε θέµατα κοινωνικού και περιβαλλοντικού ενδι-
αφέροντος.

Επίσης, η δραστηριότητα των επιχειρήσεων 
βασίζεται, σε µεγάλο βαθµό, σε ένα πολυποίκι-
λο σύνολο σχέσεων, µε τους εργαζοµένους τους, 
τους προµηθευτές τους, τους πελάτες, τους κοινω-
νικούς φορείς κ.λπ. ∆ηλαδή µε τα ενδιαφερόµε-
να µέρη και τους stakeholders. Η δυναµική των 
σχέσεων αυτών οδηγεί αναπόφευκτα τις επιχει-
ρήσεις στο να προσεγγίσουν την ΕΚΕ µέσα από 
τη διάσταση της συνεχούς βελτίωσης των σχέσεων 
αυτών αλλά και της επαγρύπνησης για νέα ζητή-
µατα που µπορεί οι οµάδες των stakeholders να 
προκαλέσουν ή να αναδείξουν, επηρεάζοντας την 
επιχειρηµατική λειτουργία.

Βασικοί λόγοι που οι επιχειρήσεις θα πρέπει 
να επενδύουν στις σχέσεις και στη συνεργασία 
τους µε τους stakeholders είναι: α) η ανάπτυξη του 
κοινωνικού τους κεφαλαίου, β) η µείωση του επι-
χειρηµατικού τους ρίσκου και γ) η συµβολή τους 

Η ΕΚΕ και το αποτύπωµά της στις επιχειρήσεις
στην καινοτοµία και στην ανάπτυξη. 

Τη σηµαντικότητα της ΕΚΕ δείχνουν πλέον 
να αναγνωρίζουν και οι µεγάλες ελληνικές επιχει-
ρήσεις, θεωρώντας πάντως ότι δεν έχει αναπτυ-
χθεί ακόµη σε ικανοποιητικό βαθµό στο σύνολο 
των ελληνικών επιχειρήσεων, ανεξαρτήτως µεγέ-
θους.

Σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα σχετικής τελευ-
ταίας έρευνας που πραγµατοποίησε η ICAP σε 
δείγµα 85 επιχειρήσεων από διάφορους κλάδους, 
η ΕΚΕ θεωρείται «πολύ» ή «πάρα πολύ» σηµαντι-
κή από το 93% των επιχειρήσεων του δείγµατος, 
ποσοστό αυξηµένο κατά 6% σε σχέση µε την περ-
σινή έρευνα. Όµως, παρά την κατανόηση για τη 
σηµαντικότητα της ΕΚΕ, η πλειοψηφία των εται-
ρειών του δείγµατος (53%) θεωρεί ότι ο βαθµός 
εφαρµογής των πρακτικών ΕΚΕ από το σύνολο 
των ελληνικών επιχειρήσεων εξακολουθεί να κυ-
µαίνεται σε µέτρια επίπεδα.

Η έρευνα έδειξε ακόµη ότι οι ενέργειες των 
εταιρειών που αφορούν το ανθρώπινο δυναµικό 
καλύπτουν το µεγαλύτερο µερίδιο (34% το 2016) 
στον συνολικό τους προϋπολογισµό για δράσεις 
ΕΚΕ.

Ορισµένες από τις κυριότερες πρακτικές ΕΚΕ 
που εφαρµόζονται σε «πολύ» ή «πάρα πολύ» ση-
µαντικό βαθµό από τις εταιρείες του δείγµατος 
είναι οι εξής: α) η εφαρµογή συστήµατος δια-
χείρισης-διασφάλισης ποιότητας των προϊόντων 
(94%), β) η παροχή ίσων ευκαιριών προς όλους 
τους εργαζόµενους (87%) και γ) τα εσωτερικά 
προγράµµατα ανακύκλωσης (82%).

Η συνεισφορά στο κοινωνικό σύνολο αξιο-
λογήθηκε ως «πολύ» ή «πάρα πολύ» σηµαντικό 
όφελος που επιφέρουν οι δράσεις ΕΚΕ από το 
91% των εταιρειών του δείγµατος. Ακολούθησαν 
η προσέλκυση και διατήρηση υψηλού επιπέδου 
ανθρώπινου δυναµικού µε ποσοστό 84% και η 
ενίσχυση και προστασία της εταιρικής εικόνας µε 
82%.

Τέλος, η τρέχουσα οικονοµική συγκυρία µε 
ποσοστό 21% και το οικονοµικό κόστος µε ποσο-
στό 19% θεωρούνται οι κυριότεροι ανασταλτικοί 
παράγοντες υλοποίησης ΕΚΕ από τις ελληνικές 
επιχειρήσεις.

Όπως αναφέρεται στη µελέτη της ICAP, «σε 
κάθε περίπτωση, η ΕΚΕ δεν θα πρέπει να αντι-
µετωπίζεται απλά ως πρόσθετο κόστος αλλά ως 
επένδυση µε συγκεκριµένους στόχους, µετρήσι-
µα αποτελέσµατα και οφέλη, που αφορούν τόσο 
την ίδια την επιχείρηση όσο και το κοινωνικό σύ-
νολο».

Όσον αφορά το ανθρώπινο δυναµικό, το 87% 
των επιχειρήσεων του δείγµατος δήλωσε ότι πα-
ρέχει ίσες ευκαιρίες προς όλους τους εργαζόµε-
νους (ανεξαρτήτως ηλικίας, φύλου, εθνικότητας 
κ.λπ.) σε βαθµό «πολύ» ή «πάρα πολύ» µεγάλο, 
ποσοστό αυξηµένο κατά δύο ποσοστιαίες µονάδες 
σε σχέση µε την περσινή έρευνα. Επίσης, το 81% 
των επιχειρήσεων προσφέρει δυνατότητες εκπαί-
δευσης ή βελτίωσης των δεξιοτήτων του προσωπι-
κού στον ίδιο βαθµό.

Το ποσοστό συµµετοχής της συγκεκριµένης 
δράσης εµφανίζεται µειωµένο σε σχέση µε την 
προηγούµενη χρονιά, αντικατοπτρίζοντας τον 
έλεγχο του κόστους και τον περιορισµό των δαπα-
νών των επιχειρήσεων. Ακολουθεί η παροχή πρό-
σθετης ιατροφαρµακευτικής κάλυψης στο προσω-
πικό, όπου παραπάνω από τις µισές εταιρείες του 
δείγµατος (55%) εφαρµόζουν τη συγκεκριµένη 
δράση στον µέγιστο βαθµό («πάρα πολύ»).

Στον τοµέα των δράσεων ΕΚΕ που αφορούν 
την κοινωνία η πολύ µεγάλη πλειοψηφία των 
εταιρειών του δείγµατος (75%) δήλωσε ότι πραγ-
µατοποιεί δωρεές και χορηγίες σε χρήµα ή/και 
είδος σε «πολύ» ή «πάρα πολύ» σηµαντικό βαθµό.

Σε αρκετά σηµαντικό βαθµό φαίνεται να υπο-
στηρίζονται τόσο δράσεις σε συνεργασία µε τις 
τοπικές κοινότητες (61%) όσο και καλλιτεχνικές, 
αθλητικές ή πολιτιστικές εκδηλώσεις (56%).

ΑΦΙΕΡΩΜΑ
ΕΚΕ



Ο ΟΠΑΠ συνεχίζει το σηµαντικό έργο 
ανακαίνισης των δύο νοσοκοµείων παίδων

Η 
επόµενη µέρα των εγκαινίων των 
δύο ορόφων στα παιδιατρικά νο-
σοκοµεία «Η Αγία Σοφία» και  «Πα-
ναγιώτη και Αγλαΐας Κυριακού», 
βρίσκει σύσσωµο το επιτελείο του 

ΟΠΑΠ, πολιτικών µηχανικών και αρχιτεκτόνων 
να προχωρούν στα επόµενα σηµαντικά έργα, 
που αλλάζουν ριζικά την εικόνα των δύο νοσο-
κοµείων.
Μέσα στο 2017 θα υλοποιηθούν ακόµη τρία έργα, 
που περιλαµβάνουν ανακαίνιση  δύο νοσηλευτι-

κών µονάδων στα δύο νοσοκοµεία και δηµιουρ-
γία κεντρικής αποστείρωσης στο νοσοκοµείο «Η 
Αγία Σοφία». 

ΤΑ ΝΕΑ ΕΡΓΑ ΓΙΑ ΤΟ 2017 
Συγκεκριµένα, θα πραγµατοποιηθεί πλήρης ανα-
διαρρύθµιση, ανακαίνιση και εκσυγχρονισµός 
στη Μονάδα Ηµερήσιας Νοσηλείας του Ισογείου 
του Νοσοκοµείου «Η Αγία Σοφία», εµβαδού 600 
m2 περίπου και στην Β΄ Παθολογική Πανεπιστη-
µιακή Νοσηλευτική Μονάδα του 1ου Ορόφου 

(Πτέρυγας Α) του Νοσοκοµείου «Π. & Α. Κυρια-
κού», συνολικού εµβαδού  550 m2 και δυναµι-
κότητας 20 κλινών. Επιπλέον, θα δηµιουργηθεί 
Κεντρική Αποστείρωση στο ισόγειο του νοσοκο-
µείου «Η Αγία Σοφία», εµβαδού 600 m2 περίπου. 
Στις εργασίες προβλέπεται η ένταξη χώρων υγι-
εινής σε όλους τους θαλάµους νοσηλείας, καθώς 
και πλήρης εκσυγχρονισµός των Η/Μ εγκαταστά-
σεων, περιλαµβανοµένου Κλιµατισµού – Θέρ-
µανσης • Αερισµού µε βάση τις πλέον σύγχρονες 
διεθνείς προδιαγραφές.   Επίσης, προβλέπεται η 

εγκατάσταση νέου ιατρικού - ξενοδοχειακού • 
εξοπλισµού

ΞΕΠΕΡΝΑ ΤΟ 35% Η ΑΝΑΚΑΙΝΙΣΗ 
ΣΤΑ ∆ΥΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΑ 
Ο ΟΠΑΠ ξεκίνησε το έργο της ανακαίνισης των 
δύο νοσοκοµείων τον Απρίλιο του 2014, στο πλαί-
σιο του προγράµµατος Εταιρικής Υπευθυνότητάς 
του. Έως σήµερα έχουν υλοποιηθεί 19 έργα συ-
νολικού εµβαδού 7.480 τετραγωνικών µέτρων. 
Συγκεκριµένα έχει γίνει πλήρης αναδιαρρύθµιση 
και εκσυγχρονισµός νοσηλευτικών µονάδων, 
χωρητικότητας 280 κλινών και θερµοκοιτίδων.
Στο νοσοκοµείο «Η Αγία Σοφία» έχουν ανακαινι-
στεί:  
•  ∆ύο Πανεπιστηµιακές Νοσηλευτικές Μονάδες   

του 5ου Ορόφου / 50 κλίνες 
•  ∆ύο Νοσηλευτικές Μονάδες Νεογνών (Πα-

νεπιστηµιακή Μονάδα Αυξηµένης Φροντίδας 
Νεογνών & Μονάδα Αυξηµένης Φροντίδας 
Νεογνών) , συνολικού εµβαδού 1.800 m2 / 50 
θερµοκοιτίδες 

•  ∆ύο Νοσηλευτικές Μονάδες (Α’ & Β’ Ορθοπε-
δική) 2ου Ορόφου, συνολικού εµβαδού 570 m2 
/ 29 κλίνες 

•  ∆ύο Νοσηλευτικές Μονάδες (Α’ & Β’ Χειρουρ-
γική) 2ου Ορόφου, συνολικού εµβαδού 560 m2 
/ 32 κλίνες 

•  ∆ιάδροµος του Τµήµατος Χειρουργείων 2ου 
ορόφου, συνολικού εµβαδού 180 m2 

•  ∆ύο Πανεπιστηµιακές Νοσηλευτικές Μονάδες 
του 6ου Ορόφου, συνολικού εµβαδού 1.600 m2 
και δυναµικότητας 59 κλινών

•  ∆ύο 9όροφα Κεντρικά Κλιµακοστάσια στο Παι-
διατρικό Νοσοκοµείο, συνολικού εµβαδού 600 
m2

•  Κεντρική Είσοδος 1ου ορόφου στο Παιδιατρικό 
Νοσοκοµείο «Η Αγία Σοφία» / 345 m2 

Στο νοσοκοµείο Παίδων «Παναγιώτη και Αγλαΐας 
Κυριακού» έχουν ανακαινιστεί: 
•  ∆ύο Νοσηλευτικές Μονάδες (Α’ & Β’ Παιδοχει-

ρουργική) 3ου Ορόφου, συνολικού εµβαδού 
550 m2 / 30 κλίνες 

•  Μία Νοσηλευτική Μονάδα, 4ου Ορόφου (Πτέρυ-
γας Α), συνολικού εµβαδού 550 m2 / 30 κλίνες 

•  Αντικατάσταση Ανελκυστήρα
•  Κεντρικές Είσοδοι Ισογείου και 1ου ορόφου
•  Κεντρικό Κλιµακοστάσιο, χωλ – αίθουσα ανα-

µονής όλων των ορόφων (7) / 725 m2

 
ΞΕΚΙΝΟΥΝ ΑΜΕΣΑ ΤΡΙΑ ΝΕΑ ΕΡΓΑ



www.freesunday.gr
04.06.201724

Συστήµατα 
περιβαλλοντικής 
διαχείρισης, τεχνικές 
οικολογικού 
σχεδιασµού, 
τεχνολογίες 
καθαρότερης 
παραγωγής, 
παρακολούθηση 
του κύκλου ζωής 
των προϊόντων, τα 
µέσα για τη µείωση 
των επιπτώσεων των 
δραστηριοτήτων των 
επιχειρήσεων στο 
φυσικό περιβάλλον.

Η αυριανή µέρα, ∆ευτέρα 5 Ιουνίου, 
είναι αφιερωµένη παγκοσµίως στο 
περιβάλλον και σε κάθε γωνιά της γης 
µια δράση λαµβάνει χώρα. Ωστόσο, το 

περιβάλλον, όπως µας περιβάλλει µε στοργή, πρέπει 
να περιβάλλεται 365 µέρες τον χρόνο από υπευθυ-
νότητα από κάθε ιστό της κοινωνίας. Στο πλαίσιο 
αυτό, είναι σηµαντικό να ελέγχονται οι δραστηρι-
ότητες όλων των επιχειρήσεων, ανεξαρτήτως µεγέ-
θους, καθώς αυτές µπορούν να έχουν επίπτωση στο 
φυσικό περιβάλλον.

Τα µέσα που χρησιµοποιούνται από τις επι-
χειρήσεις για την αντιµετώπιση αυτών των περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων είναι πολλαπλά και σε 
αυτά περιλαµβάνονται µεταξύ άλλων συστήµατα 
περιβαλλοντικής διαχείρισης, τεχνικές οικολογικού 
σχεδιασµού, τεχνολογίες καθαρότερης παραγωγής, 
παρακολούθηση του κύκλου ζωής των προϊόντων 
κ.ά.

Τις τελευταίες δεκαετίες έχει ενταθεί το δηµό-
σιο ενδιαφέρον σχετικά µε την έννοια της βιώσιµης 
ανάπτυξης, η οποία, εκτός από την εξισορρόπηση οι-
κονοµικής ανάπτυξης και κοινωνικής ολοκλήρωσης, 
προβάλλει ως βασική προτεραιότητα τη διατήρηση 
ενός υγιούς φυσικού περιβάλλοντος για τις µελλο-
ντικές γενιές.

Η εφαρµογή της υπεύθυνης επιχειρηµατικό-
τητας στον πυλώνα «περιβάλλον» µπορεί να περι-
λαµβάνει πλήθος παρεµβάσεων και προδραστικών 
ενεργειών, που αφορούν την κλιµατική αλλαγή, τη 
βιοποικιλότητα, τη γεωργία και αγροδιατροφή, το 
νερό και την αποχέτευση, τη βιώσιµη ενέργεια και 
τη σχέση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων µε την 
εταιρική κοινωνική ευθύνη (ΕΚΕ). Ειδικότερα, κα-
θένας από τους παραπάνω πυλώνες έχει τη δική του 
σηµασία στη διαµόρφωση του φυσικού περιβάλλο-
ντος.

Αρχής γενοµένης από την κλιµατική αλλαγή, εί-
ναι σηµαντικό να σηµειωθεί ότι αυτή έχει αρχίσει να 
επηρεάζει όλες τις περιοχές του πλανήτη και όλους 
τους τοµείς της κοινωνίας, απειλώντας την παγκό-
σµια ανάπτυξη και υπονοµεύοντας τα θεµέλια της 
παγκόσµιας οικονοµίας. Με βάση αυτή την παραδο-

Η ΕΚΕ ως δικλείδα 
ασφαλείας για το περιβάλλον

χή, η κινητοποίηση της παγκόσµιας κοινότητας εί-
ναι ολοένα εντεινόµενη στο πλαίσιο προβλεπτικών 
αλλά και κανονιστικών ρυθµίσεων που επιβάλλουν 
στις επιχειρήσεις να αντιµετωπίζουν και να διαχει-
ρίζονται τους περιβαλλοντικούς τους κινδύνους µε 
ακόµη πιο ενεργητικές πολιτικές. Ως αποτέλεσµα, 
ήδη αρκετές επιχειρήσεις έχουν θέσει συγκεκρι-
µένους στόχους µείωσης των εκποµπών αερίων του 
θερµοκηπίου και εργάζονται από κοινού µε άλλες 
επιχειρήσεις και κυβερνήσεις µε στόχο τη βελτίω-
ση των περιβαλλοντικών τους επιδόσεων σε ετήσια 
βάση, επιλέγοντας να γίνουν µέρος της λύσης και να 
έχουν θετικό αποτύπωµα.

Από την άλλη πλευρά, η ανθρώπινη ευηµερία 
εξασφαλίζεται και βασίζεται στη βιοποικιλότητα 
για τα αγαθά και τις υπηρεσίες της και οι επιχειρή-
σεις, ανεξάρτητα από το µέγεθος, την τοποθεσία ή 
τον τοµέα τους, εξαρτώνται από και έχουν άµεσο ή 
έµµεσο αντίκτυπο στη βιοποικιλότητα και στα οι-
κοσυστήµατα µέσω της δραστηριότητάς τους, των 
επενδυτικών επιλογών τους ή µέσω των αλυσίδων 
εφοδιασµού. Είναι ιδιαίτερα σηµαντική για τις ίδιες 
τις επιχειρήσεις η συνεχής προσπάθεια για ενσωµά-
τωση πολιτικών διαχείρισης της βιοποικιλότητας και 
των οικοσυστηµάτων στις καθηµερινές πρακτικές 
λειτουργίας τους για διασφάλιση της βιωσιµότητάς 
τους και παράλληλα για συµµετοχή τους σε ένα αει-
φόρο µέλλον.

Παράλληλα, υπό την έννοια ότι οι επιχειρήσεις 
αποτελούν βασικό εταίρο στην προσπάθεια σχεδια-
σµού και υλοποίησης αποτελεσµατικών και πρακτι-
κών λύσεων για την επισιτιστική ασφάλεια και τη 
βιώσιµη γεωργία, ο ρόλος τους γίνεται όλο και πιο 
ενεργός. Ιδιαίτερα µέσω των αλυσίδων εφοδιασµού 
της γεωργίας, οι επιχειρήσεις µπορούν να ηγηθούν 
της προσπάθειας, συνεργαζόµενες αποδοτικά µε 
γεωργούς, παραγωγούς, εµπόρους, επενδυτές και 
καταναλωτές, για τη δηµιουργία βιώσιµων συστη-
µάτων τροφίµων, που προωθούν την ασφάλεια των 
τροφίµων, την προστασία του περιβάλλοντος και τη 
διασφάλιση αξιοποίησης οικονοµικών ευκαιριών.

Την ίδια ώρα οι παγκόσµιες προκλήσεις που 
σχετίζονται µε το νερό, όπως η λειψυδρία και η ρύ-

πανση, έχουν ολοένα και περισσότερο αρνητικές 
επιπτώσεις για τις επιχειρήσεις. Σήµερα, περισσό-
τερο από ποτέ, οι εταιρείες πρέπει να αξιολογήσουν 
τις επιδόσεις τους ως προς τη διαχείριση του νερού 
και των λεκανών απορροής στις οποίες δραστηριο-
ποιούνται, προκειµένου να συµβάλουν ουσιαστικά 
στην αντιµετώπιση των προκλήσεων αυτών και τελι-
κά να εξασφαλίσουν µακροπρόθεσµη παραµονή στη 
συγκεκριµένη περιοχή.

Ένας άλλος βασικός άξονας αµφίδροµης επιρ-
ροής είναι η πρόσβαση στην ηλεκτρική ενέργεια 
και στα διάφορα είδη καυσίµων. Η πρόσβαση στην 
ενέργεια παρέχει τα µέσα για τη δηµιουργία εισοδή-
µατος, την παροχή και λήψη υπηρεσιών φροντίδας 
υγείας, τη βελτίωση της εκπαίδευσης, την προστασία 
του περιβάλλοντος κ.λπ. Βασική επιδίωξη των επι-
χειρήσεων τα τελευταία χρόνια είναι η βελτίωση της 
ενεργειακής αποδοτικότητας µέσω βελτιώσεων των 
διαδικασιών παραγωγής, µείωσης της κατανάλωσης 
πόρων και επαναχρησιµοποίησης απορριµµάτων. 
Επίσης, οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας µπορούν 
να παράσχουν ενέργεια χωρίς αρνητικές επιπτώσεις 
στο περιβάλλον, δηµιουργώντας παράλληλα συνθή-
κες τοπικής κοινωνικής και οικονοµικής ανάπτυξης, 
αλλά και νέων ευκαιριών απασχόλησης.

Οι προκλήσεις για τις επιχειρήσεις, ανεξαρτή-
τως µεγέθους, είναι σηµαντικές και πρέπει να είναι 
ενηµερωµένες για τις τρέχουσες εξελίξεις και µελ-
λοντικές περιβαλλοντικές τάσεις και κανονισµούς ή 
ευκαιρίες που προσφέρονται γι’ αυτές στην αγορά. 
Παράλληλα, θα πρέπει να κινούνται µε γνώµονα το 
σύνολο, καθώς οι περιβαλλοντικές επιπτώσεις από 
τη λειτουργία καθεµιάς κατά µόνας µπορεί να είναι 
µικρές, αλλά µετατρέπονται σε σηµαντικές όταν εξε-
τάζονται ανά κλάδο.

Εσωτερικά εµπόδια, όπως η έλλειψη εξειδικευ-
µένης τεχνογνωσίας, γνώσεων και ανθρώπινων πό-
ρων, συµβάλλουν περαιτέρω στην περιβαλλοντική 
συµπεριφορά των εταιρειών και καθορίζουν το απο-
τύπωµά τους. Η ανάπτυξη συνεργασιών µε άλλες 
επιχειρήσεις µέσω των αλυσίδων εφοδιασµού µπο-
ρεί να συµβάλει στην άµβλυνση των δυσκολιών και 
στην αλλαγή στάσης µε πολλαπλά οφέλη για όλους.

ΑΦΙΕΡΩΜΑ
ΕΚΕ



C

M

Y

CM

MY

CY

CMY

K

Kx_Corporate final 26,5x32,5.pdf   1   3/22/2016   12:51:07 PM



www.freesunday.gr
04.06.201726

Η χάραξη 
στρατηγικής της 
πολιτείας για 
την ΕΚΕ και 
την υπεύθυνη 
επιχειρηµατικότητα 
µπορεί να 
αποδειχθεί 
το εφαλτήριο 
αντιµετώπισης 
περιβαλλοντικών, 
κοινωνικών και 
οικονοµικών 
προβληµάτων.

Είναι σαφές πλέον στη συνείδηση όλων 
και έχει φτάσει το µήνυµα και στην Ελ-
λάδα ότι σε σηµαντικά θέµατα που αντι-
µετωπίζει κάθε χώρα και επεκτείνονται 

µεγεθυµένα σε όλο τον κόσµο η ιδιωτική πρωτοβου-
λία δεν µπορεί µόνη της να καλύψει όλες τις προκύ-
πτουσες ανάγκες. Έτσι και στην εταιρική κοινωνική 
ευθύνη (ΕΚΕ), σχετικά µε την οποία στην Ελλάδα 
υπάρχει έντονη κινητικότητα σε επίπεδο επιχειρή-
σεων, έφτασε πλέον η ώρα για συµµετοχή τόσο της 
πολιτείας όσο και άλλων εγκεκριµένων φορέων.

Στο πλαίσιο αυτό, η χάραξη στρατηγικής της πο-
λιτείας για την ΕΚΕ και την υπεύθυνη επιχειρηµατι-
κότητα µπορεί να αποδειχθεί το εφαλτήριο αντιµε-
τώπισης περιβαλλοντικών, κοινωνικών και οικονο-
µικών προβληµάτων, άρα η εκπόνηση ενός εθνικού 
σχεδίου για την υιοθέτηση των αρχών της εταιρικής 
υπευθυνότητας από όσο το δυνατόν περισσότερες 
επιχειρήσεις είναι επιτακτική ανάγκη.

Σηµειώνεται ότι οι νέες συνθήκες, όπως έχουν 
διαµορφωθεί στην αγορά, έχουν ούτως ή άλλως 
αφυπνίσει τους καταναλωτές, οι οποίοι εµφανίζο-
νται να υιοθετούν πιο ευνοϊκή στάση απέναντι σε 
εµπορικά σήµατα ή εταιρείες µε συγκεκριµένες 
θετικές κοινωνικές δράσεις. Ήδη από σχετικές 
έρευνες που διεξάγονται παρατηρείται το διαρκώς 
αυξανόµενο ενδιαφέρον των καταναλωτών για την 
επιβράβευση των κοινωνικά επωφελών πρακτικών, 
καθώς και µια σηµαντική αύξηση των εταιρειών που 
εκδίδουν εκθέσεις για την εταιρική υπευθυνότητα, 
που αποτελούν και ένα εργαλείο αποτύπωσης της 
υφιστάµενης κατάστασης.

Τέλος, ένα ακόµη σηµαντικό σηµείο παρέµβα-
σης για την προώθηση των αρχών της βιώσιµης ανά-
πτυξης είναι η ενσωµάτωσή τους στις κρατικές 
ενισχύσεις των επιχειρήσεων και στις δη-
µόσιες συµβάσεις.

Η πρόκληση του 21ου αιώνα 
είναι η βελτίωση της ποιότη-
τας ζωής όλων των κατοί-

Ο Κώδικας Βιωσιµότητας και το εθνικό σχέδιο για την ΕΚΕ
κων του πλανήτη στο παρόν, χωρίς να διακυβεύεται 
η ποιότητα της ζωής των κατοίκων του µέλλοντος. 
Μεταφέροντας αυτή την πρόκληση στα ελληνικά 
δεδοµένα, οραµατιζόµαστε την εθνική στρατηγική 
ΕΚΕ να συµβάλει έτσι ώστε οι επιχειρήσεις και οι 
πολίτες αυτής της χώρας να προστατεύουν όσο το 
δυνατόν περισσότερο και να επιβαρύνουν όσο το 
δυνατόν λιγότερο το φυσικό περιβάλλον, να δηµι-
ουργούν και να στηρίζουν µια συνεκτική κοινωνία 
µέσα από την προώθηση της ισονοµίας και της δι-
καιοσύνης και να οικοδοµούν µια ισχυρή, σταθερή 
οικονοµία.

Όλοι είµαστε υπεύθυνοι για την επίτευξη αυτών 
των στόχων: πολιτεία, επιχειρήσεις και πολίτες. Η 
πολιτεία µέσα από την προώθηση της εθνικής στρα-
τηγικής ΕΚΕ οραµατίζεται να εκπαιδεύσει και να 
πείσει –µε µετρήσιµα αποτελέσµατα– τις επιχειρή-
σεις ότι η ΕΚΕ µπορεί να συνδυάσει τη δηµιουργία 
πλούτου, την καινοτοµία, την παραγωγικότητα και 
την κοινωνικά και περιβαλλοντικά υπεύθυνη ανά-
πτυξη, τη βιωσιµότητα και τον σεβασµό των ανθρω-
πίνων δικαιωµάτων, να τις πείσει να υιοθετήσουν 
κοινωνικά και περιβαλλοντικά υπεύθυνη συµπερι-
φορά και να δηµιουργήσουν πλούτο και απασχόλη-
ση, ώστε να γίνει η ΕΚΕ ένα από τα ανταγωνιστικά 
πλεονεκτήµατα της ελληνικής επιχειρηµατικής κοι-
νότητας και αναπόσπαστο µέρος της εργασιακής και 
αναπτυξιακής πολιτικής της Ελλάδας.

Η πολιτεία οραµατίζεται, επίσης, µέσα από την 
προώθηση της εθνικής στρατηγικής ΕΚΕ να εκπαι-
δεύσει και να πείσει τους πολίτες να επιβραβεύουν –
ως άτοµα αλλά και ως µέλη συλλογικών οντοτήτων– 

τις υπεύθυνες επιχειρήσεις, να απαιτούν κοινωνική 
υπευθυνότητα από τις επιχειρήσεις σύµφωνα µε τα 
διεθνή πρότυπα συµπεριφοράς, αλλά και οι ίδιοι να 
είναι κοινωνικά υπεύθυνοι.

Την ίδια ώρα, έναν χρόνο έκλεισε στη χώρα µας 
ο Ελληνικός Κώδικας Βιωσιµότητας, ένα ισχυρό ερ-
γαλείο για την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας και 
εξωστρέφειας των ελληνικών επιχειρήσεων µε άξο-
να τη βιώσιµη ανάπτυξη.

Ο Ελληνικός Κώδικας Βιωσιµότητας αποτελεί 
ένα δοµηµένο σύστηµα ως προς τη διαφάνεια και 
την αυτοδέσµευση των οργανισµών-επιχειρήσεων 
και ανταποκρίνεται: στην ανάγκη µέτρησης της οι-
κονοµικής, περιβαλλοντικής και κοινωνικής επί-
δοσης των οργανισµών και επιχειρήσεων µε στόχο 
την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητάς τους ως προς 
την ενσωµάτωση των αρχών της βιώσιµης ανάπτυξης 
και εταιρικής υπευθυνότητας στη λειτουργία τους, 
στην ενδυνάµωση της εξαγωγικής δραστηριότητας 
των ελληνικών επιχειρήσεων και στην εξεύρεση 
κεφαλαίων µέσω της θετικής αξιολόγησης της χρη-
µατοπιστωτικής αγοράς και των διεθνών επενδυτι-
κών κεφαλαίων, στην ένταξή τους σε διεθνή δίκτυα 
«Υπεύθυνων Προµηθευτών» και στην ανταπόκρισή 
τους στις απαιτήσεις της ευρωπαϊκής Οδηγίας για 
δηµοσιοποίηση µη χρηµατοοικονοµικών στοιχείων 
(on disclosure of non financial information).

Σηµειώνεται ότι ο Ελληνικός Κώδικας Βιω-
σιµότητας είναι αποτέλεσµα της συνεργασίας του 
Quality Net Foundation µε το German Council For 
Sustainable Development, στο πλαίσιο της πρωτο-
βουλίας Sustainable Greece 2020.

Το Quality Net Foundation (QNF), το ∆ίκτυο 
των Υπεύθυνων Οργανισµών και Ενεργών Πολιτών, 

είναι ένας µη κερδοσκοπικός οργανισµός που 
προωθεί την κοινωνική υπευθυνότητα, 

λειτουργώντας ως κοινωνικός διαµε-
σολαβητής µε στόχο την ανάπτυ-

ξη συνεργασιών για την κάλυ-
ψη κοινωνικών αναγκών.

ΑΦΙΕΡΩΜΑ
ΕΚΕ
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Σηµασία έχει 
τι είδους ΕΚΕ 
κάνεις, τι εργαλεία 
χρησιµοποιείς, πόσο 
οι ενέργειες και 
δράσεις που σχεδιάζεις 
και πραγµατοποιείς 
ακουµπούν τον κοινό 
στόχο και αν µέσα από 
αυτές δηµιουργείς 
προστιθέµενη αξία 
στην κοινωνία.

Η εταιρική κοινωνική ευθύνη (ΕΚΕ) 
έχει πλέον µπει για τα καλά στη ζωή 
των επιχειρήσεων και των εργαζοµέ-
νων µε πολλούς και διαφορετικούς 

τρόπους. Όπως, δε, πολύ συχνά ακούγεται επιδο-
κιµαστικά, «όλοι κάνουν ΕΚΕ». Ωστόσο, πλέον δεν 
έχει σηµασία αν κάνεις ΕΚΕ, αλλά τι είδους ΕΚΕ 
κάνεις, τι εργαλεία χρησιµοποιείς, πόσο οι ενέργει-
ες και δράσεις που σχεδιάζεις και πραγµατοποιείς 
ακουµπούν τον κοινό στόχο και αν µέσα από αυτές 
δηµιουργείς προστιθέµενη αξία στην κοινωνία.

Σε αυτό το περιβάλλον είναι σηµαντικό να ανα-
φέρουµε κάποιες από εκείνες τις πρακτικές ΕΚΕ 
που άφησαν ένα καλό αποτύπωµα, τις καλές πρα-
κτικές, ως ένα απάνθισµα και όχι ως πλήρη κατα-
γραφή.

Ξεκινώντας από την Alpha Bank, θα πρέπει να 
σηµειώσουµε ότι η τράπεζα έχει πολυσχιδή δρα-
στηριότητα σε ενέργειες και δράσεις ΕΚΕ, ενώ 
κατόπιν σχετικής αξιολόγησης που έλαβε από 
τον διεθνή οργανισµό FTSE πέτυχε, το έτος 2016, 
την ένταξή της στον χρηµατιστηριακό δείκτη αει-
φορίας Financial Times Stock Exchange4Good 
(FTSE4GOOD) Emerging Index, ο οποίος αξιολο-
γεί τις εισηγµένες εταιρείες ως προς την περιβαλ-
λοντική και κοινωνική τους επίδοση. Η ένταξή της 
στον διεθνή δείκτη FTSE4GOOD πιστοποιεί ότι 
η τράπεζα, παράλληλα µε την επιχειρηµατική της 
δράση, διαθέτει υψηλή κοινωνική και περιβαλλο-
ντική υπευθυνότητα. Ταυτόχρονα, αποτελεί σηµα-
ντικό κίνητρο για την ενίσχυση της παρουσίας της 
στον τοµέα της εταιρικής υπευθυνότητας, σε εθνι-
κό και διεθνές επίπεδο.

Επίσης, η Alpha Bank είναι µέλος της πρω-
τοβουλίας UNEP FI (The United Nations 
Environment Programme Finance Initiative) των 
Ηνωµένων Εθνών για την προώθηση της αειφόρου 
ανάπτυξης µε κεντρικό άξονα την προστασία του 

Καλές πρακτικές 
για µια καλύτερη κοινωνία

περιβάλλοντος και συµµετέχει στο νεοσυσταθέν 
Συµβούλιο Κοινωνικών Θεµάτων (Social Issues 
Advisory Group).

Ακόµη, συµµετέχει στον οργανισµό Global 
Sustain, που προσφέρει καινοτόµες λύσεις και 
υπηρεσίες σε θέµατα που σχετίζονται µε την ΕΚΕ, 
την πράσινη οικονοµία και την ανάπτυξη, αλλά και 
στο Ελληνικό ∆ίκτυο για την ΕΚΕ, που έχει στόχο 
την προώθηση της έννοιας της ΕΚΕ και την προ-
βολή της τόσο προς τον επιχειρηµατικό κόσµο όσο 
και προς το κοινωνικό περιβάλλον. Η Alpha Bank 
είναι µέλος του Ελληνικού ∆ικτύου για την ΕΚΕ 
από το 2007 και συµµετέχει ενεργά σε πρωτοβου-
λίες του.

Ένας άλλος οργανισµός που διαµορφώνει την 
ΕΚΕ στην Ελλάδα είναι ο ΟΠΑΠ, που µε τοµείς 
δράσης τον αθλητισµό, την υγεία, τις ευαίσθητες 
οµάδες και την απασχόληση είναι ενεργός από το 
1958.

Συγκεκριµένα, στον τοµέα του αθλητισµού, µε 
βασικό στόχο να εµφυσήσει στα νέα παιδιά αρχές 
που θα τα ακολουθούν σε όλη τους τη ζωή, είτε 
γίνουν πρωταθλητές είτε απλοί λάτρεις του αθλη-
τισµού, ο ΟΠΑΠ υποστηρίζει ένα πανελλαδικό δί-
κτυο 125 ερασιτεχνικών ακαδηµιών ποδοσφαίρου 
µε συνολική συµµετοχή 10.000 παιδιών και 450 
προπονητών απ’ όλη την Ελλάδα.

Άλλωστε µε τέσσερις σηµαντικές διακρίσεις 
στα Responsible Business Awards 2016 ο ΟΠΑΠ 
επιβεβαίωσε την ηγετική θέση που κατέχει στην 
εταιρική υπευθυνότητα. Οι δράσεις έµπρακτης 
στήριξης της κοινωνίας που υλοποιεί η εταιρεία 
απέσπασαν τέσσερα βραβεία, εκ των οποίων δύο 
Gold, ένα Silver και ένα Bronze. Το σηµαντικό-
τερο ήταν αυτό για το έργο ανακαίνισης των δύο 
παιδιατρικών νοσοκοµείων «Η Αγία Σοφία» και 
«Παναγιώτη & Αγλαΐας Κυριακού» στην κατηγορία 
«Κοινωνία», αλλά και για τη ∆ιαδροµή Προσφοράς 

στο πλαίσιο του 33ου Αυθεντικού Μαραθωνίου και 
την πρωτοβουλία «Ευχοστολίδια», υποστηρίζοντας 
την ένωση Μαζί για το Παιδί – κατηγορία «Έρανοι 
/ Φιλανθρωπικές ∆ραστηριότητες (Μεγάλη Επι-
χείρηση)».

Ο Όµιλος ΟΤΕ-COSMOTE, όπως είναι γνωστό, 
πρωτοπορεί στην ΕΚΕ, αλλά το πρώτο Cosmote 
Hackathon (µαραθώνιος διαγωνισµός καινοτοµίας) 
στήριξε πρωτοποριακές ιδέες για τη νέα ψηφια-
κή εποχή και έδωσε βήµα σε νέους ταλαντούχους 
ανθρώπους. Οι 14 οµάδες που πέρασαν στην τελι-
κή φάση δούλεψαν για περισσότερες από 26 ώρες 
σε έναν ειδικά διαµορφωµένο χώρο στην ΟΤΕ 
Academy, προκειµένου να «τρέξουν τον κώδικα για 
το µέλλον» και να ολοκληρώσουν την πρότασή τους. 
Εξειδικευµένοι µέντορες από την επιχειρηµατική 
και ακαδηµαϊκή κοινότητα στήριξαν τις οµάδες, 
προσφέροντας πρακτικές συµβουλές και καθοδή-
γηση. Στην κορύφωση του διαγωνισµού, οι οµάδες 
παρουσίασαν τις προτάσεις τους στη 10µελή κριτι-
κή επιτροπή του Cosmote Hackathon, στην οποία 
συµµετείχαν ο κ. Μιχάλης Τσαµάζ, πρόεδρος & δι-
ευθύνων σύµβουλος του Οµίλου ΟΤΕ, στελέχη του 
οµίλου, καθώς και εκπρόσωποι του Οικονοµικού 
Πανεπιστηµίου Αθηνών, η οποία ανέδειξε τις τρεις 
νικήτριες οµάδες.

Κατά τη διήµερη γιορτή καινοτοµίας οι συµ-
µετέχοντες είχαν την ευκαιρία να γνωρίσουν και 
να χρησιµοποιήσουν εντυπωσιακές νέες τεχνολο-
γίες, όπως Virtual Reality & Augmented Reality, 
στην ειδικά διαµορφωµένη βιωµατική αίθουσα 
της ΓΕΡΜΑΝΟΣ, G-TECH Lounge. Το Cosmote 
Hackathon υλοποιήθηκε σε συνεργασία µε το 
Οικονοµικό Πανεπιστήµιο Αθηνών και το Κέντρο 
Στήριξης Επιχειρηµατικότητας και Καινοτοµίας 
(ACEin), µε την υποστήριξη της ΓΕΡΜΑΝΟΣ και 
χορηγό επικοινωνίας την COSMOTE TV.

Τέλος, µια διαφορετική καµπάνια µε στόχο 
τους ίδιους τους εργαζόµενους-συνεργάτες αλλά 
και το σύνολο της κοινωνίας έτρεξε ο Όµιλος Εται-
ρειών ΗΡΑΚΛΗΣ, βάζοντας έναν «Καλό Οδηγό» 
στη ζωή τους. Το πρωτοποριακό πρόγραµµα είχε 
ως στόχο να υπενθυµίσει στους οδηγούς τους κανό-
νες ορθής οδικής συµπεριφοράς, καθώς και να τους 
ενθαρρύνει και να τους εµπνεύσει να σέβονται τα 
οδικά πρότυπα συµπεριφοράς, καθιστώντας τους 
και προσωπικά υπεύθυνους για την ασφάλειά τους.

Το πρόγραµµα οδικής ασφάλειας «Καλός Οδη-
γός» σχεδιάστηκε ειδικά για επαγγελµατίες οδη-
γούς οχηµάτων µεταφοράς φορτίου και λεωφορεί-
ων, λαµβάνοντας υπόψη τη φύση της δουλειάς τους 
και το περιβάλλον εργασίας τους. Αποτελείται από 
αυτοτελή τηλεοπτικά επεισόδια και διαδραστικές 
ερωτήσεις, τα οποία προβάλλονταν αποκλειστικά 
για τους επαγγελµατίες οδηγούς του οµίλου από 
την ψηφιακή πλατφόρµα www.kalosodigos.gr.

Με τρόπο απλό, παραστατικό και ευχάριστο, µε 
οδηγό τον ηθοποιό Κώστα Αποστολάκη, περισσό-
τεροι από 600 επαγγελµατίες οδηγοί του Οµίλου 
ΗΡΑΚΛΗΣ είχαν την ευκαιρία να εµπλουτίσουν 
τις γνώσεις τους µε πρακτικές συµβουλές και πλη-
ροφορίες, ώστε να γίνουν ακόµα πιο «Καλοί Οδη-
γοί».

Το πρόγραµµα καλύπτει µια ευρεία γκάµα 
θεµάτων οδικής ασφάλειας, από τα πιο απλά και 
καθηµερινά µέχρι τα πιο εξειδικευµένα που αντι-
µετωπίζουν οι επαγγελµατίες οδηγοί στην καθηµε-
ρινότητά τους.
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υγεία

«Πρέπει να κάνουµε ολόκληρο 
ταξίδι για µια παιδιατρική 
εξέταση ή έναν εµβολιασµό» 
λέει ο δήµαρχος της Ιθάκης 
στον Γιώργο Πατούλη.

 ΑΛΕΞΙΑ ΣΒΩΛΟΥ-ΝΑΝΟΥ

Ε
λληνόπουλα ενός κατώτερου θεού αποδει-
κνύονται για ακόµη µια φορά τα παιδιά των 
νησιωτικών περιοχών, µε τα 350 πιτσιρίκια 
που ζουν µόνιµα στην Ιθάκη να µεγαλώνουν 
χωρίς παιδίατρο εδώ και δυόµισι χρόνια και 
να πρέπει να ταξιδεύουν –σαν τον οµηρικό 

Οδυσσέα– για µια ιατρική εξέταση ή ένα εµβόλιο. Το νησί αντι-
µετωπίζει κι άλλα σοβαρά προβλήµατα στην υγειονοµική του 
θωράκιση, µε τον δήµαρχο ∆ιονύση Στανίτσα να επισηµαίνει 
ότι το κέντρο υγείας λειτουργεί χωρίς βασικές ιατρικές ειδικό-
τητες, ενώ τα τελευταία τρία χρόνια, που συνταξιοδοτήθηκε η 
µικροβιολόγος, το µικροβιολογικό εργαστήριο είναι κλειστό. 
Παράλληλα, έχει διακοπεί και η ακτοπλοϊκή σύνδεση µε την 
Πάτρα, καθιστώντας ακόµη δυσκολότερες τις µετακινήσεις για 

τους νησιώτες και τους παραθεριστές.
Την αγωνία του για τις υγειονοµικές ελλείψεις της Ιθάκης 

εξέφρασε ο κ. Στανίτσας στον πρόεδρο του Ιατρικού Συλλό-
γου Αθηνών (ΙΣΑ) και της Κεντρικής Ένωσης ∆ήµων Ελλάδας 
(ΚΕ∆Ε) Γιώργο Πατούλη, στο περιθώριο του συνεδρίου που δι-
οργανώθηκε πρόσφατα εκεί µε αντικείµενο τον τουρισµό υγεί-
ας. Σχολιάζοντας τις σοβαρές ανεπάρκειες που παρατηρούνται 
σε πολλά νησιά στον τοµέα της υγείας, ο κ. Πατούλης τόνισε 
ότι είναι καιρός να υπάρξει βούληση από το κράτος, προκειµέ-
νου να δηµιουργηθούν σοβαρά κίνητρα για τους γιατρούς να 
στελεχώσουν τις νησιωτικές και ακριτικές περιοχές της χώρας, 
καθώς και να εφαρµοστούν σύγχρονοι µέθοδοι αντιµετώπισης 
των ασθενών, όπως η τηλεϊατρική. Στο πλαίσιο του συνεδρίου 
ο πρόεδρος του ΙΣΑ και της ΚΕ∆Ε ανακοίνωσε την ίδρυση του 

∆ιεθνούς Κέντρου για τον Τουρισµό Υγείας και επισήµανε την 
ανάγκη εκπόνησης ενός ολοκληρωµένου εθνικού στρατηγικού 
σχεδίου για την ανάπτυξη του τουρισµού υγείας εντός των συ-
νόρων.

Από την πλευρά του, ο Κωνσταντίνος Κουσκούκης, πρόε-
δρος της Ελληνικής Ακαδηµίας Ιαµατικής Ιατρικής, υπογράµ-
µισε το µέγεθος της ευκαιρίας που προσφέρεται στη χώρα µας, 
λέγοντας πως το 2025 ο τουρισµός ευεξίας θα έχει εξελιχθεί 
στη δεύτερη παγκόσµια βιοµηχανία, µετά την υγειονοµική πε-
ρίθαλψη. Σύµφωνα, δε, µε τον µαιευτήρα-γυναικολόγο Κωνστα-
ντίνο Πάντο, αιχµή του δόρατος αυτής της προσπάθειας είναι 
η υποβοηθούµενη αναπαραγωγή, γιατί τα success stories της 
εξωσωµατικής γονιµοποίησης είναι οι ιστορίες οικογενειακής 
ευτυχίας που ο κόσµος δίψα να ακούσει.

ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΣΤΟ ΣΥΝΕ∆ΡΙΟ 
ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ ΥΓΕΙΑΣ ΣΤΗΝ ΙΘΑΚΗ

Ο∆ΥΣΣΕΙΑ ΤΟ ΤΑΞΙ∆Ι ΓΙΑ 
ΤΟΝ ΠΑΙ∆ΙΑΤΡΟ ΓΙΑ 350 
ΠΑΙ∆ΙΑ ΣΤΟ ΘΙΑΚΙ

Έ
ντεκα φουσκωτά σκάφη και το πλωτό ασθενοφόρο «Μηνάς» 
χάραξαν ρότα για τους Φούρνους, τη Θύµαινα, τη ∆ονούσα, την 
Αµοργό, την Αστυπαλιά, την Ίο και το Κουφονήσι, πλέοντας σε ήρεµα 
και άγρια νερά, προκειµένου να προσφέρουν στα επτά νησιά ιατρικές 

εξετάσεις, εκπαιδευτικό εξοπλισµό και έργα υποδοµής. Πριν από 23 χρόνια, 
που ξεκίνησε την πρωτοβουλία η Οµάδα Αιγαίου, κανείς δεν φανταζόταν πως 
οι ανάγκες της ακριτικής Ελλάδας θα ήταν σήµερα µεγαλύτερες από ποτέ. Το 
επισήµανε και ο πρόεδρος της Οµάδας Αποστόλης Μπιλίρης, λέγοντας: «Παρ’ 
ότι πέρασαν 23 χρόνια από τον πρώτο διάπλου, ο δρόµος για την Ιθάκη είναι 
µακρύς ακόµα».

Πρώτοι σταθµοί, οι Φούρνοι Κορσεών, η παγκόσµια πρωτεύουσα των 
ναυαγίων µε 45 ανακαλυφθέντα ναυάγια στα νερά τους, και η αποµονωµένη 
Θύµαινα, εκεί όπου φυτεύτηκε ο σπόρος µιας πρωτοβουλίας καταπολέµησης 
της υπογεννητικότητας. Στους Φούρνους, εκτός από δωρεάν ιατρικές 
εξετάσεις και εκστρατεία ενηµέρωσης για τον καρκίνο του µαστού –µια 
πρωτοβουλία της Οµάδας Αιγαίου και της Εταιρείας Ογκολόγων Παθολόγων 

Ελλάδας–, παραδόθηκε εξοπλισµός στο αγροτικό ιατρείο και έγινε καθαρισµός 
της παραλίας Ψιλή Άµµος. Σε όλα τα νησιά προσφέρθηκαν (τόσο στα αγροτικά 
ιατρεία όσο και σε διαβητικούς ασθενείς) µετρητές σακχάρου από τη φαρµακευτική 
εταιρεία Win Medica και υποτροφίες για σπουδές στο ΙΕΚ ΑΚΜΗ, ενώ το κόστος 
των 485 µικροβιολογικών και αιµατολογικών εξετάσεων καλύφθηκε από τη 
φαρµακοβιοµηχανία Elpen. Στο σχολείο της ∆ονούσας παραδόθηκαν ποδήλατα, 
από µαθητές του Κολλεγίου Αθηνών, και µια βιβλιοβαλίτσα. Στην Αµοργό 
πραγµατοποιήθηκαν βιωµατικά σεµινάρια αυτοεξέτασης για τον καρκίνο του 
µαστού, οµιλία για τον δερµατικό καρκίνο, µάθηµα σωστού βουρτσίσµατος 
δοντιών στα πιτσιρίκια από την AIM και ιατρικές εξετάσεις. Επίσης, παραδόθηκαν 
εκπαιδευτικός εξοπλισµός ύψους 26.000 ευρώ και δύο παιδικές χαρές, κάτι που, 
όπως τόνισε ο δήµαρχος Νίκος Φωστιέρης, βοηθά να µείνουν τα παιδιά στον 
τόπο τους. Η παιδική χαρά στη Χώρα Αµοργού κατασκευάστηκε µε χορηγία της 
φαρµακευτικής εταιρείας Bayer, ενώ η δεύτερη παιδική χαρά, στα Κατάπολα, 
δηµιουργήθηκε χάρη στην εταιρεία TSIMIS S.A.

Από το νησί της Παναγιάς της Χοζοβιώτισσας τα σκάφη απέπλευσαν µε 

ταραγµένη θάλασσα για την Αστυπαλιά, όπου κυβερνήτες και πληρώµατα 
έφτασαν βρεγµένοι µέχρι το κόκαλο, από το γεµάτο 6άρι στο πέλαγος, για 
να παραδώσουν στα σχολεία του νησιού µια µουσειοσκευή (το Μουσείο 
Κυκλαδικής Τέχνης σε βαλίτσα), εκπαιδευτικό εξοπλισµό και υποτροφίες 
του ΙΕΚ ΑΚΜΗ. Την επόµενη µέρα έγιναν τα ιατρεία, ενώ υλοποιήθηκε και 
µαθητικό πρόγραµµα από το Πολιτιστικό Ίδρυµα του Οµίλου Πειραιώς. Στην 
Ίο, όπου ο καιρός επιφύλαξε νεροποντή στους εθελοντές, η Οµάδα Αιγαίου 
πρόσφερε εξοπλισµό για το αγροτικό ιατρείο και οργάνωσε τη διακοµιδή σε 
αθηναϊκό νοσοκοµείο ενός ηλικιωµένου που υπέστη ανακοπή στο χωράφι του. 
Στο Κουφονήσι, τον τελευταίο σταθµό του διάπλου, οι κάτοικοι υποδέχτηκαν 
τα σκάφη στο λιµάνι µε πολύχρωµες φωτοβολίδες, δηµιουργώντας µοναδική 
γιορτινή ατµόσφαιρα. Εκεί η Οµάδα Αιγαίου πραγµατοποίησε δωρεάν εξετάσεις 
και εγκαινίασε µια αίθουσα αθλητικών και πολιτιστικών εκδηλώσεων, 
αφήνοντας έντονο το στίγµα της στα social media, καθώς η σελίδα της στο 
Facebook ξεπέρασε τα 10.000 likes, στέλνοντας το µήνυµα πως στο µακρύ της 
ταξίδι για την «Ιθάκη» θα τη συντροφεύει πάντα η αγάπη του κόσµου.

ΙΑΤΡΙΚΕΣ ΕΞΕΤΑΣΕΙΣ 
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗ 
ΠΡΟΣΦΟΡΑ ΣΤΑ ΝΗΣΙΑ 
ΤΗΣ ΛΗΣΜΟΝΙΑΣ

ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΜΕ ΤΗΝ 
ΟΜΑ∆Α ΑΙΓΑΙΟΥ
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Ο 
αυτισµός είναι µια πολύπλοκη αναπτυξι-
ακή διαταραχή που συνήθως εµφανίζεται 
κατά τη διάρκεια της πρώιµης παιδικής η-
λικίας, αν και τα λειτουργικά προβλήµατα 
µπορούν να εµφανιστούν αργότερα. Ανή-
κει στις ∆ιαταραχές Αυτιστικού Φάσµατος 

(∆ΑΦ) και εµφανίζεται σε όλες τις φυλετικές, εθνικές και κοι-
νωνικές οµάδες. Είναι σηµαντικό να σηµειωθεί είναι ότι τέσ-
σερα στα πέντε παιδιά µε αυτισµό είναι αγόρια.

∆εν µπορούµε να πούµε µε ακρίβεια από τι προκαλείται. 
Οι ερευνητές, ωστόσο, εστιάζουν το ενδιαφέρον τους για την 
εύρεση της αιτίας σε τρεις βασικές κατηγορίες: σε γενετικούς, 
περιβαλλοντικούς και ανοσολογικούς παράγοντες.

Ο αυτισµός διαγιγνώσκεται συγκρίνοντας τις συµπεριφο-
ρές του ατόµου µε τα συµπτώµατα που περιγράφονται σε κα-
ταλόγους επίσηµων διαγνωστικών κριτηρίων, όπως είναι το 
DSM-V (εγχειρίδιο διαγνωστικών κριτηρίων της Αµερικανι-
κής Ψυχιατρικής Εταιρείας) και το ICD-10 6 (εγχειρίδιο δια-
γνωστικών κριτηρίων του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας). 
Και τα δύο διαγνωστικά συστήµατα ορίζουν την ίδια τριάδα δι-
αγνωστικών συµπτωµάτων για τα άτοµα που βρίσκονται στο 
Φάσµα του Αυτισµού: α) δυσκολίες στην κοινωνική αλληλε-
πίδραση, β) δυσκολίες στην επικοινωνία, γ) στερεοτυπικές, ε-
παναλαµβανόµενες συµπεριφορές, δραστηριότητες και ενδια-
φέροντα.

Ο αυτισµός µπορεί να διαγνωστεί µε αξιοπιστία από την η-
λικία των 3 ετών. Με βάση όµως τα τελευταία επιστηµονικά δε-
δοµένα, οι ερευνητές πιστεύουν ότι τα σηµάδια του αυτισµού 
µπορούν να εντοπιστούν και σε µωρά κάτω των 4 µηνών.

Στη συνέχεια παρουσιάζονται ορισµένα προειδοποιητικά 
σηµάδια του αυτισµού στην πρώιµη παιδική ηλικία, καθώς και 
τα συµπτώµατα σε παιδιά µεγαλύτερης ηλικίας.

Ηλικία 3 µηνών:
• ∆εν ανταποκρίνεται σε δυνατούς θορύβους.
• ∆εν ακολουθεί αντικείµενα που κινούνται.
• ∆εν πιάνει και δεν κρατά αντικείµενα.
• ∆εν χαµογελά.
• ∆εν παράγει ήχους.

• ∆εν εστιάζει και δεν δίνει προσοχή σε νέα πρόσωπα.
• ∆εν κοιτά τη µητέρα κατά τη διάρκεια του θηλασµού.

Ηλικία 7 µηνών:
• ∆εν γυρνά το κεφάλι του για να εντοπίσει την πηγή ενός 
ήχου.
• ∆εν δίνει προσοχή ή δεν εστιάζει στα πρόσωπα των γονιών 
του.
• Έχει ελλιπή βλεµµατική επαφή.
• ∆εν γελά.
• ∆εν δείχνει ενδιαφέρον για τα αντικείµενα γύρω του.
• ∆εν δείχνει ενδιαφέρον για παιχνίδια µε ήχους που µπορεί 
να του κάνουν οι γονείς του, όπως κρυφτό µε τα χέρια τους που 
συνοδεύεται από κάποιον ήχο (τσα!).
• ∆εν προσπαθεί να προσελκύσει την προσοχή των άλλων µε 
διάφορες κινήσεις ή ήχους.

Ηλικία 12 µηνών:
• ∆εν προσπαθεί να εξερευνήσει το περιβάλλον του.
• ∆εν λέει απλές λέξεις (µαµά κ.λπ.).
• ∆εν εστιάζει σε αντικείµενα ή φωτογραφίες.
• ∆εν µπορεί να σταθεί όταν υποστηρίζεται.
• ∆εν ανταποκρίνεται στο όνοµά του.
• ∆εν σηκώνει τα χέρια του προς τους γονείς του για να το πά-
ρουν αγκαλιά.
• ∆εν δείχνει ή δεν χαιρετάει ή δεν χρησιµοποιεί άλλες χειρο-
νοµίες για να επικοινωνεί.
• ∆εν ανταποκρίνεται σε χάδια ή/και δεν τα προκαλεί.

Ηλικία 24 µηνών:
• ∆υσκολεύεται να περπατήσει.
• ∆εν µιλάει ακόµα ή χρησιµοποιεί περιορισµένο λεξιλόγιο 
(λιγότερες από 15 λέξεις).
• ∆εν χρησιµοποιεί φράσεις µε δύο λέξεις.
• Φαίνεται να µην κατανοεί τη λειτουργία και τη χρησιµότητα 
των κοινών αντικειµένων οικιακής χρήσης, όπως πιρούνι, κου-
τάλι κ.λπ.
• ∆εν µιµείται κινήσεις ή λέξεις-εκφράσεις.
• ∆εν µπορεί να ακολουθήσει απλές οδηγίες.

• ∆εν παίζει µε άλλα παιδιά.
• Μοιάζει ανιδιοτελής.
• ∆εν ζητάει βοήθεια για κάτι που δεν µπορεί να κάνει µόνο του.

Παιδιά µεγαλύτερης ηλικίας:
• ∆εν ξέρει πώς να επικοινωνήσει, να κάνει φίλους ή να παίξει 
µε άλλα άτοµα.
• ∆εν παίζει παιχνίδια µε φανταστικό σενάριο ή δεν αναπτύσ-
σει το συµβολικό παιχνίδι.
• Έχει δυσκολίες ενσυναίσθησης και κατανόησης των συναι-
σθηµάτων.
• ∆εν µοιράζεται τα ενδιαφέροντά του.
• Προτιµά να µην το αγγίζουν/αγκαλιάζουν.
• Φαίνεται να αγνοεί τα άτοµα ή το τι συµβαίνει γύρω του.
• Αναφέρεται στον εαυτό του σε τρίτο πρόσωπο.
• Απαντά στην ερώτηση µε το να την επαναλαµβάνει.
• ∆υσκολεύεται να αντιληφθεί τη µεταφορική σηµασία του 
λόγου.
• Ηχολαλεί.
• ∆υσκολεύεται να επικοινωνήσει τα «θέλω» του και τις ανά-
γκες του.
• Αποφεύγει την άµεση επαφή µε τα µάτια.
• Νέα ερεθίσµατα (ήχοι, υφές κ.λπ.) του προκαλούν ασυνήθι-
στη αντίδραση.
• Ακολουθεί µια αυστηρή ρουτίνα.
• Ασχολείται υπερβολικά µε ένα θέµα ενδιαφέροντος.
• Έχει περιορισµένη και άκαµπτη συµπεριφορά.
• Επιδεικνύει ασυνήθιστη σύνδεση ή εξάρτηση από κάποια α-
ντικείµενα.
• Τακτοποιεί τα αντικείµενα µε έναν συγκεκριµένο τρόπο.
Θα πρέπει να σηµειωθεί πως τα παραπάνω σηµάδια-συµπτώ-
µατα δεν αποτελούν διαγνωστικό εργαλείο για τον αυτισµό. Σε 
περίπτωση που το παιδί παρουσιάζει την πλειονότητα αυτών 
των ενδείξεων, καλό θα είναι οι γονείς να απευθυνθούν σε έναν 
ειδικό, ο οποίος µπορεί να κάνει µια έγκυρη διάγνωση και να 
τους καθοδηγήσει.

*Ο Φώτης Παπαναστασίου είναι ειδικός παιδαγωγός - συγγραφέας, 
MSc Σχολική Ψυχολογία. www.eidikospaidagogos.gr

ΤΑ ΠΡΟΕΙ∆ΟΠΟΙΗΤΙΚΑ 
ΣΗΜΑ∆ΙΑ ΚΑΙ 
ΤΑ ΣΥΜΠΤΩΜΑΤΑ 
ΤΟΥ ΑΥΤΙΣΜΟΥ 
ΣΕ ΚΑΘΕ ΗΛΙΚΙΑ

 ΤΟΥ ΦΩΤΗ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ*



www.freesunday.gr30 04.06.2017

sports

SUPER LEAGUE
ΕΝΑ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΕΥΤΙΚΟ 
ΦΙΝΑΛΕ

Η 
ελληνική ποδοσφαιρική σεζόν κλεί-
νει µε τον τρόπο που της αρµόζει: µε τη 
Nova να είναι δυσαρεστηµένη από το 
προϊόν για το οποίο πληρώνει 40 εκατ. 
ευρώ ετησίως και να πιέζει είτε για την 
άµεση υλοποίηση των προτάσεων που 

έχει κάνει για την αναβάθµιση της εµπορικής αξίας του πρωτα-
θλήµατος είτε για την αναπροσαρµογή προς τα κάτω της συµφω-
νίας της µε τη Super League.

∆ύσκολα µπορεί να την αδικήσει κανείς, για πάρα πολλούς 
λόγους. Φτωχό θέαµα, ολοένα µειούµενη προσέλευση των φι-
λάθλων στα γήπεδα, ολοένα περισσότερος ο κόσµος που απο-
µακρύνεται ολοκληρωτικά από το ελληνικό ποδόσφαιρο, ολο-
ένα λιγότερα παιδιά ασχολούνται µε το εγχώριο ποδόσφαιρο, 
προτιµώντας να ταυτίζονται µε την Μπαρτσελόνα και τη Ρεάλ, 
τον Μέσι και τον Ρονάλντο. Και γιατί άλλωστε να ασχοληθείς 
µε τις ίντριγκες και τους πολέµους των ποδοσφαιροπαραγόντων 
και των οπαδικών στρατιών, που έχουν εξελιχθεί στο βασικό συ-
στατικό αν όχι στην ουσία του ελληνικού πρωταθλήµατος, αντί 
να ασχοληθείς µε το… κανονικό ποδόσφαιρο;

Κεκλεισµένων των θυρών
Γι’ αυτό και το φινάλε των φετινών αγωνιστικών υποχρεώσεων 
των οµάδων µοιάζει απόλυτα ταιριαστό. Και οι τέσσερις «µεγά-
λοι» ολοκληρώνουν τη σεζόν µε τιµωρίες που θα κουβαλούν και 
την επόµενη. Ο πρωταθλητής Ολυµπιακός θα ξεκινήσει την ε-
πόµενη σεζόν δίνοντας τους πρώτους πέντε εντός έδρας αγώνες 
του κεκλεισµένων των θυρών, τους δύο εξαιτίας των όσων συνέ-
βησαν στον ηµιτελικό Κυπέλλου µε την ΑΕΚ και τους τρεις ε-
ξαιτίας των όσων συνέβησαν στην αναµέτρηση µε τον Πλατα-
νιά. Η ΑΕΚ, που πήρε την πρωτιά των πλέι οφ στο φινάλε, θα 
δώσει τους τρεις πρώτους εντός έδρας αγώνες της κεκλεισµέ-
νων των θυρών λόγω της συµπεριφοράς των οπαδών της στον 
αλησµόνητο –για το ξύλο που έπεσε– τελικό του Κυπέλλου. Ο 
ΠΑΟΚ, για τη συµπεριφορά των οπαδών του στον ίδιο αγώνα, 
τιµωρήθηκε µε αφαίρεση έξι βαθµών και επτά αγωνιστικές κε-
κλεισµένων των θυρών. Κάτι που σηµαίνει πως αν δεν µειωθεί η 
ποινή µετά την έφεση (οι ποινές και των τεσσάρων θα οριστικο-
ποιηθούν από τη δευτεροβάθµια επιτροπή) ο ΠΑΟΚ θα δώσει 
σχεδόν όλα τα εντός έδρας παιχνίδια του πρώτου γύρου του ε-
πόµενου πρωταθλήµατος κεκλεισµένων των θυρών. Μια ποινή 
που φαντάζει πολύ βαριά, µε τη µικρή λεπτοµέρεια να είναι πως 
αν οι έξι βαθµοί αφαιρεθούν από τη βαθµολογία των πλέι οφ 
δεν αλλάζει απολύτως τίποτα, καθώς ο ΠΑΟΚ από δεύτερος υ-

ποχωρεί τρίτος, ωστόσο και ο δεύτερος και ο τρίτος συµµετέ-
χουν στον γ΄ προκριµατικό γύρο του Europa League. Συµβαί-
νουν αυτά όταν οι αποφάσεις βγαίνουν µετά την ολοκλήρωση 
των αγωνιστικών υποχρεώσεων και άρα µε απόλυτη γνώση των 
συνεπειών που θα έχουν. Υπάρχει βέβαια και το ενδεχόµενο η 
ποινή της αφαίρεσης έξι βαθµών να αφορά την επόµενη περί-
οδο, καθώς στη σχετική απόφαση δεν ξεκαθαρίζεται από ποιο 
πρωτάθληµα θα αφαιρεθούν οι βαθµοί. Αντιθέτως, για τον Πα-
ναθηναϊκό είναι… ξεκάθαρα τα πράγµατα, αφού του αφαιρέθη-
καν τρεις βαθµοί από τα πλέι οφ και δύο από το επόµενο πρω-
τάθληµα, ενώ επιπλέον θα δώσει τα δύο πρώτα εντός έδρας παι-
χνίδια της επόµενης περιόδου κεκλεισµένων των θυρών.

∆ηµιούργησε προοπτική
Πέρα από τα δεδοµένα που θα δηµιουργήσουν για την επόµενη 
χρονιά οι τιµωρίες που θα κουβαλήσουν οι οµάδες από τη φε-
τινή, δεδοµένα δηµιουργήθηκαν και από τον τρόπο που ολο-
κλήρωσαν οι οµάδες τη σεζόν. Μεγαλύτερη κερδισµένη, προφα-
νώς, η ΑΕΚ, που προσπέρασε στα πλέι οφ ΠΑΟΚ και Παναθη-
ναϊκό και µέσω του δικαιώµατος να αγωνιστεί στα προκριµατικά 
του Champions League στην πραγµατικότητα πήρε µια ρε-
αλιστική πιθανότητα να δώσει το «παρών» στους οµίλους του 
Europa League. Σε διαφορετική περίπτωση, η ΑΕΚ θα βρισκό-
ταν µπροστά σε µια σχεδόν αδύνατη αποστολή, εφόσον βρίσκε-
ται στον πάτο της ειδικής βαθµολογίας της UEFA µετά την πε-
ριπλάνησή της στα… αλώνια των µικρότερων κατηγοριών. Κερ-
δισµένος και ο Μανόλο Χιµένεθ, που βελτίωσε πάρα πολύ την 
οµάδα του από τότε που την ανέλαβε και µε την πρώτη θέση 
στα πλέι οφ δηµιούργησε την προοπτική να κοουτσάρει τη νέα 
σεζόν µια σαφώς πιο γεµάτη και ποιοτική ΑΕΚ, µε ρεαλιστικά 
υψηλότερη στόχευση.

Η βάση υπάρχει, αλλά…
Ο προπονητής βέβαια που πήρε τους περισσότερους πόντους 
στη διάρκεια της σεζόν και ιδίως από το φινάλε της ήταν ο Μα-
ρίνος Ουζουνίδης, ο οποίος µεταµόρφωσε σε ανταγωνιστικό 
σύνολο ένα συνονθύλευµα παικτών που βρισκόταν σε τραγική 
φυσική, αγωνιστική και ψυχολογική κατάσταση. Τα κατάφερε 
µάλιστα παρ’ όλες τις αντιξοότητες, όπως οι παραχωρήσεις παι-
κτών, οι τραυµατισµοί και οι τιµωρίες στα πλέι οφ, οι καθυστε-
ρήσεις στην καταβολή των µισθών και η αβεβαιότητα γύρω από 
την επόµενη µέρα. Το καλό για τον Παναθηναϊκό ήταν πως ο ε-
πικεφαλής της ΠΑΕ Γιάννης Αλαφούζος δήλωσε πως δεν σκο-
πεύει να τα παρατήσει, ενώ, έστω και σχεδόν από τύχη, έχει δη-

µιουργηθεί ένα ικανότατο δίδυµο προπονητή - τεχνικού διευ-
θυντή, των Ουζουνίδη-Λυµπερόπουλου. Αν υπάρξει συνέπεια 
και σταθερότητα από πλευράς διοίκησης και ικανοποίηση των 
βασικών επιλογών των Ουζουνίδη-Λυµπερόπουλου, ο Παναθη-
ναϊκός θα µπορεί να ελπίζει του χρόνου σε µια πολύ καλύτερη 
σεζόν από τη φετινή. Το πόσο καλή θα εξαρτηθεί και από… τους 
αντιπάλους του, καθώς, όπως όλα δείχνουν, θα έχει το µικρό-
τερο µπάτζετ από τους τέσσερις και µάλιστα σηµαντικά µικρό-
τερο από εκείνα των Ολυµπιακού και ΠΑΟΚ.

Τραυµατισµένος
Ο ΠΑΟΚ είναι η οµάδα που βγήκε πιο τραυµατισµένη από τα 
πλέι οφ. Και µάλιστα… χάρη στο τελευταίο 20λεπτο του τελευ-
ταίου του αγώνα, όταν ο Παναθηναϊκός, που έπαιζε αναγκα-
στικά µε τα… δευτερότριτα, ισοφάρισε, ακολούθως έβαλε γκολ 
η ΑΕΚ στη Νέα Σµύρνη και πέρασε πρώτη στα πλέι οφ, µε το 
τρίτο γκολ του Παναθηναϊκού στην Τούµπα να επισφραγίζει 
την κατάληξη. Μέχρι τότε ο ΠΑΟΚ ζούσε την πιο επιτυχηµένη 
σεζόν της σύγχρονης ιστορίας του, µε την επιστροφή στους τίτ-
λους χάρη στην κατάκτηση του Κυπέλλου, µια καλή ευρωπαϊκή 
παρουσία και την κατάκτηση της πρώτης θέσης των πλέι οφ, η 
οποία τελικά δεν ήρθε.

Η αλήθεια είναι ότι στα πλέι οφ ο ΠΑΟΚ ούτε καν πλησίασε 
τον καλό προηγούµενο εαυτό του. Κάτι αναµενόµενο µετά την 
κατάκτηση του Κυπέλλου, πρώτου τίτλου µετά από 14 χρόνια, η 
οποία τον «άδειασε» ψυχολογικά. Και ακριβώς επειδή ήταν α-
ναµενόµενο, ελέγχεται γι’ αυτό ο προπονητής του, εφόσον δεν 
µπόρεσε να το αποτρέψει. Από αυτό µέχρι την απόφαση να χω-
ρίσουν οι δρόµοι του µε τον Ίβιτς, ο οποίος έδειξε δείγµατα ότι 
µπορεί να εξελιχθεί σε έναν πολύ καλό προπονητή όσο συσσω-
ρεύονται οι εµπειρίες, υπάρχει µια απόσταση. Απόσταση που, 
όπως όλα δείχνουν, καλύφθηκε, καθώς η απόφαση που πήραν 
στον ΠΑΟΚ είναι για έναν φτασµένο προπονητή, ο οποίος θα 
µπορεί να διαχειριστεί καλύτερα το σαφώς ανώτερο από το 
φετινό ρόστερ που λέγεται ότι θα του παραδοθεί. Η επόµενη 
σεζόν θα δείξει αν θα δικαιωθεί η επιλογή.

Ευκαιρία
Το κατά πόσο θα ευοδωθούν, βέβαια, τα πλάνα των ΠΑΟΚ, ΑΕΚ 
και Παναθηναϊκού ενόψει της νέας σεζόν σε µεγάλο βαθµό ε-
ξαρτάται από τον µόνιµο πρωταθλητή Ολυµπιακό. Πέρυσι τους 
έδωσε µια ευκαιρία µε τον κάκιστο καλοκαιρινό σχεδιασµό 
του, την οποία κανείς τους δεν ήταν σε θέση να εκµεταλλευτεί. 
Μένει να φανεί αν θα τους δώσει κι άλλη φέτος…
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Μετά την ολοκλήρωση των 
πλέι οφ στην ελληνική 
Σούπερλιγκ το στοιχηµα-
τικό ενδιαφέρον στρέφε-

ται στον υπόλοιπο κόσµο, µε τους αγω-
νιστικούς ρυθµούς να είναι ιδιαίτερα… ε-
ντατικοί στις σκανδιναβικές χώρες, αλλά 
και στην άλλη άκρη του Ατλαντικού. Μπή-
καµε και ηµερολογιακά στο καλοκαίρι και 
ύστερα από την απαραίτητη µελέτη κατα-
λήξαµε σε πεντάδα επιλογών από το πρό-
γραµµα της Κυριακής (04/06), οι οποίες 
προέρχονται από Ισπανία, Σουηδία, Νορ-
βηγία, Βραζιλία και ΗΠΑ.

Η πρώτη µας «στάση» γίνεται στη Βρα-
ζιλία για την ενδιαφέρουσα αναµέτρηση 
της Παλµέιρας µε την Ατλέτικο Μινέιρο. 
Αµφότερες έχουν κάνει αρνητικό ξεκίνηµα 

ΕΓΚΥΡΕΣ ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ 
ΣΤΟΙΧΗΜΑ ΑΠΟ ΤΟ BETARADES.GR

Ανακάµπτει η Παλµέιρας.

στο φετινό πρωτάθληµα, µε τους γηπεδού-
χους να µετρούν µία νίκη και δύο ήττες 
στις τρεις πρώτες αγωνιστικές και τους φι-
λοξενούµενους να έρχονται από ένα σερί 
δύο ισοπαλιών και µίας ήττας. Στο πιο πρό-
σφατο παιχνίδι της η Παλµέιρας έφυγε ητ-
τηµένη µε 2-1 από την έδρα της Ιντερνασι-
ονάλ στον επαναληπτικό για τους «16» του 
Κυπέλου, όµως πήρε την πρόκριση λόγω 
του νικηφόρου 1-0 του πρώτου αγώνα. Η 
Ατλέτικο Μινέιρο, από την πλευρά της, κα-
τάφερε να κάνει την ανατροπή κόντρα στην 
Παρανά στο Κύπελλο, καθώς το ατυχές 3-2 
του πρώτου αγώνα συνοδεύτηκε από το µε-
σοβδόµαδο 2-0. Πιστεύουµε ότι η Παλµέι-
ρας θα πάρει δύναµη από την έδρα της και 
θα φτάσει εύκολα ή δύσκολα στη νίκη, µε 
τον άσο να δίνεται σε απόδοση 1.95.

Κάθε εβδοµάδα η Free Sunday, σε συνεργασία µε το εξειδικευµένο πάνω στο Στοίχηµα 
site www.betarades.gr, σας ενηµερώνει διεξοδικά µε µοναδικό στόχο το… ταµείο.

Goal Tips

*Αν λάβουµε υπόψη και το περσινό πρωτάθληµα Βραζιλίας, το No Goal 
έχει παρατηρηθεί στα 7/9 τελευταία εντός έδρας µατς της Παλµέιρας.

*Με το Under 2.5 έχουν συνδυαστεί τα τέσσερα τελευταία εκτός έδρας 
µατς πρωταθλήµατος της Ταραγόνα.

*Τα 6/8 µατς για την προηγούµενη (10η) αγωνιστική της Α΄ Νορβηγίας 
συνδυάστηκαν µε το αµφίσκορο.

*Η Χέλσινγκµποργκ έχει σκοράρει από δύο γκολ και πάνω σε καθένα από 
τα έξι τελευταία µατς πρωταθλήµατος.

*Η Χιρόνα φιλοξενεί την Κυριακή (04/06) τη Σαραγόσα για την 41η (προτε-
λευταία) αγωνιστική της Β΄ Ισπανίας και έχει συνδυάσει µε το αµφίσκορο 
και το Over 2.5 τα 7/9 τελευταία µατς πρωταθλήµατος. Η Σαραγόσα προέρ-
χεται από 6/7 Under 2.5.

*Με το No Goal έχουν συνδυαστεί τα 4/5 τελευταία µατς της Σάντεφιορντ 
για την Α΄ Νορβηγίας. Φιλοξενείται από τη Σόγκνταλ στο πλαίσιο της 12ης 
αγωνιστικής.

04/06
18:00 Φάλκενµπεργκ - Χέλσινγκµποργκ Over 2.5 1.85
19:00 Σάρπσµποργκ - Μόλντε 1 2.00
21:00 Τενερίφη - Ταραγόνα  X2 2.00
22:00 Παλµέιρας - Ατλ. Μινέιρο 1 1.95
05:00 Σιάτλ - Χιούστον  No Goal 1.91

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΡΟΓΝΩΣΤΙΚΩΝ

Πειστική η Σάρπσµποργκ
Μετακινούµαστε στην Α΄ Νορβηγίας για 
την αναµέτρηση της Σάρπσµποργκ µε τη 
Μόλντε. Πολύ καλό το ξεκίνηµα των γηπε-
δούχων, βρίσκονται στην 3η θέση της λί-
γκας µετά το πέρας των 11 πρώτων αγωνι-
στικών, παραµένοντας αήττητοι στις πέντε 
τελευταίες αγωνιστικές (2-3-0) µε σερί 
4-1-1 εντός έδρας. Απέδειξαν τη φόρµα 
τους και στο µεσοβδόµαδο µατς Κυπέλ-
λου µε την Κόνγκσβινγκερ, όπου πήραν 
εµφατική εκτός έδρας πρόκριση µε σκορ 
0-4. Η Μόλντε, από την πλευρά της, απο-
τελεί πάντα µία υπολογίσιµη δύναµη στη 
Νορβηγία, έρχεται στο πρωτάθληµα από 
τις νίκες επί των Οντ (1-2 εκτός) και Στα-
µπάεκ (3-1), όµως η γενικότερη φετινή πο-
ρεία της είναι µέτρια (σερί 5-2-4 στο πρω-
τάθληµα). Θα ρισκάρουµε µε τον άσο σε α-
πόδοση 2.00.

Πρόταση ρίσκου έχουµε και από τη 
Β΄ Ισπανίας, που είναι το Χ2 της Ταρα-
γόνα στην έδρα της Τενερίφης. Εκ δια-
µέτρου αντίθετοι οι στόχοι των δύο οµά-
δων (βρισκόµαστε στην προτελευταία α-
γωνιστική), µε την Τενερίφη να βρίσκεται 

εντός της ζώνης των πλέι οφ και την Τα-
ραγόνα να επιζητά τη σωτηρία. Αµφό-
τερες βρίσκονται σε αρκετά καλή κατά-
σταση, θεωρούµε πιθανότερο σηµείο 
την ισοπαλία, αλλά δεν αποκλείουµε και 
την έκπληξη. Στη Β΄ Σουηδίας επικε-
ντρώνουµε το ενδιαφέρον µας στο παι-
χνίδι της Φάλκενµπεργκ µε τη Χέλσιν-
γκµποργκ, µε τις δύο οµάδες να διανύ-
ουν περίοδο φόρµας. Οι «αριθµοί» των 
δύο οµάδων ευνοούν το «παιχνίδι» µε 
τα γκολ, καθώς ο συνδυασµός αµφίσκο-
ρου και Over 2.5 έχει παρατηρηθεί στα 
5/6 τελευταία µατς των γηπεδούχων και 
στα πέντε τελευταία των φιλοξενούµε-
νων. Εµείς κρατάµε το Over 2.5 σε από-
δοση 1.85. Η τελευταία µας πρόταση έρ-
χεται από το αµερικανικό MLS και την 
αναµέτρηση του Σιάτλ µε το Χιούστον. 
Οµάδα έδρας το Σιάτλ, έρχεται από ζευ-
γάρι νικών µε ανέπαφη εστία στα δύο τε-
λευταία «εντός». Το Χιούστον, από την 
πλευρά του, παρουσιάζει δυσκολίες στο 
σκοράρισµα µακριά από το «σπίτι» του. 
Καταλήγουµε στο No Goal σε απόδοση 
1.91.

Τηλ. επικοινωνίας για ραντεβού: 

6970-254261

ΑΙΤΗΣΕΙΣ ΓΙΝΟΝΤΑΙ ∆ΕΚΤΕΣ ΑΠΟ ∆ΕΥΤΕΡΑ ΕΩΣ  ΠΕΜΠΤΗ 11:00-14:00

ΓΙΑ ∆ΙΑΝΟΜΗ 
ΦΥΛΛΑ∆ΙΩΝ 

ΑΤΟΜΑ ΑΠΟ 18 ΕΩΣ 35 ΕΤΩΝ
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POWEREDBY AUTO

Η Volvo ανανέωσε τα V40 και 
V40 Cross Country, τόσο εντός 
όσο και εκτός, προκειµένου να 

τους προσδώσει µια αισθητική ταυτότητα 
πιο κοντά στη νέα σειρά 90 και την και-
νούργια σχεδιαστική φιλοσοφία της µάρ-
κας.
Εξωτερικά, η κυριότερη αλλαγή στα νέα 
Volvo V40 και V40 Cross Country αφορά 
τη γρίλια και τα φωτιστικά σώµατα, καθώς 
οι προβολείς είναι πλέον σε σχήµα πλα-
γιαστού «T», ενώ ταυτόχρονα διαφορο-
ποιείται και η χρωµατική παλέτα.
Στο εσωτερικό υπάρχουν νέες ταπετσαρίες, ένα δίχρωµο δερµάτινο τιµόνι, καθώς και νέες διακοσµητικές 
επιφάνειες αλουµινίου για την κεντρική κονσόλα.
Τα νέα V40 και V40 Cross Country εξοπλίζονται µε τα τελευταίας τεχνολογίας κινητήρια σύνολα της οι-
κογένειας Drive-E, µε απόδοση από 120 έως και 245 ίππους, σε συνδυασµό µε εξαιρετικά χαµηλή κατανά-
λωση και εκποµπές ρύπων που ξεκινούν από µόλις 82 γραµµάρια CO2 το χιλιόµετρο.
Το νέο V40 T3 1.5 Auto των 152 ίππων στην έκδοση εξοπλισµού Kinetic Plus µε το στάνταρ αυτόµατο κι-
βώτιο έχει προτεινόµενη τιµή λιανικής τα 22.500 ευρώ. Αντίστοιχα, το V40 Cross Country Dynamic έχει 
προτεινόµενη τιµή λιανικής τα 26.600 ευρώ.

Η 2Η ΓΕΝΙΑ ΤΟΥ VW TIGUAN ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΤΗΚΕ  
ΚΑΙ ΞΕΚΙΝΑ ΑΠΟ € 27.300 ΜΕ ΠΛΟΥΣΙΟ ΕΞΟΠΛΙΣΜΟ

H Renault 
απέκτησε 
αγροτικό που 
λέγεται Alaskan

Τα ανανεωµένα Volvo V40 και V40 Cross Country ξεκινούν από €22.500

Α
ν παρατηρήσετε το καινούργιο VW Tiguan, θα διαπιστώσετε πως έχει εξελιχθεί ση-
µαντικά σε σχέση µε την εξαιρετικά επιτυχηµένη 1η του γενιά. Έτσι, λοιπόν, έχει ένα 
πιο SUV look, µε ιδιαίτερα αρµονικές αναλογίες και χαρακτηριστικές λεπτοµέρειες, 
µεγαλύτερες διαστάσεις αλλά και χαµηλότερο βάρος, χάρη στη χρήση του νέου πλαι-
σίου MQB.
Αλλαγµένο, πιο σύγχρονο και ποιοτικό είναι και το εσωτερικό του, εµφανώς βελτιω-

µένοι εµφανίζονται και οι χώροι τόσο για τους επιβάτες όσο και για τις αποσκευές –το πορτµπαγκάζ κυ-
µαίνεται από 420 έως 1.555 λίτρα–, ενώ ο εξοπλισµός περιλαµβάνει όλες τις σύγχρονες λύσεις διασύνδε-
σης, αλλά και αρκετά από τα σύγχρονα συστήµατα υποβοήθησης, στάνταρ. Μάλιστα η κορυφαία έκδοση 
Exclusive διαθέτει και τον εντυπωσιακό φουλ ψηφιακό πίνακα οργάνων.
Στον δρόµο το νέο Tiguan διαθέτει ένα σαφώς πιο ώριµο οδηγικό προφίλ, καθώς η ανάρτησή του α-
πορροφά αποτελεσµατικά τις ανωµαλίες των δρόµων, ελέγχει ικανοποιητικά τις κινήσεις του αµαξώµα-
τος, περιορίζει τις κλίσεις στις στροφές και συνδυάζεται µε ένα καλό σε αίσθηση σύστηµα διεύθυνσης.
Από τους ήδη διαθέσιµους κινητήρες ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρουσιάζει ο 1.4 TSI των 150 ίππων 
µε τη δυνατότητα αποµόνωσης των 2 κυλίνδρων, όταν συντρέχουν οι προϋποθέσεις, την οποία κα-
ταλαβαίνει κανείς µόνο από την ένδειξη, στα ελληνικά, στο ταµπλό. Η επίσηµη µέση κατανάλωσή 
του είναι 5,7 λίτρα για κάθε 100 χιλιόµετρα, ενώ από κει και πέρα µπορεί να συνδυαστεί τόσο µε 
το αυτόµατο κιβώτιο διπλού συµπλέκτη DSG µε τις 7 σχέσεις και τις γρήγορες αλλαγές όσο και µε 
την τετρακίνηση 4Motion.
Η βασική έκδοση βενζίνης του Tiguan είναι η 1.4 TSI των 125 ίππων που ξεκινά από 27.300 ευρώ στην 
εισαγωγική έκδοση εξοπλισµού Active, ενώ η πιο πλούσια, Advance,(από αυτήν ξεκινά η εκδοχή των 
150 ίππων) είναι στα 28.200 ευρώ, µόλις 100 ευρώ λιγότερα από την αντίστοιχη πετρελαιοκίνητη µε τον 
1.6 TDI των 115 ίππων –το Tiguan για πρώτη φορά ξεκινά ως diesel από τα 1.600 κυβικά– που θα είναι 
διαθέσιµη στο άµεσο µέλλον. 

To Renault Alaskan είναι το πρώτο αγροτικό στην ιστορία της γαλλικής ε-
ταιρείας, η οποία έχει και µεγάλο κλάδο επαγγελµατικών οχηµάτων. Η 
βάση του είναι το πλαίσιο και τα µηχανικά µέρη του Nissan Navara, ενώ 

η εµφάνισή του προσδιορίζεται κυρίως από τη νέα µάσκα των Renault. Κάτω από 
το καπό υπάρχει ο diesel 2.3 dCi µε τα δύο turbo και απόδοση 160 ή 190 ίππους.
Εκτός από τις πισωκίνητες εκδόσεις θα υπάρξουν και τετρακίνητες µε δυνατότητα 
κλειδώµατος του πίσω διαφορικού, ενώ η απόσταση του αµαξώµατος από το έδα-
φος θα φτάνει µέχρι και τα 23 εκατοστά.
Το νέο Renault Alaskan θα είναι διαθέσιµο αρχικά στην αµερικανική αγορά, ενώ 
στην πορεία θα ακολουθήσουν η Ευρώπη και η Αφρική.

POWEREDBY AUTO

Η νέα ιστοσελίδα της DS Automobiles (http://www.dsautomobiles.gr/) έχει 
δηµιουργηθεί σύµφωνα µε τις τελευταίες τεχνολογίες του διαδικτύου.

Είναι πλήρως συνδεδεµένη µε τα social media, είναι φιλική προς τον 
χρήστη και προσαρµόζεται εύκολα σε διαφορετικές οθόνες, όπως ο-
θόνες υπολογιστών, tablets και smartphones. Στη νέα ολοκληρω-

µένη ιστοσελίδα της DS Automobiles οι χρήστες µπορούν να δουν όλες τις 
πληροφορίες των µοντέ-
λων DS, όπως, για παρά-
δειγµα, εκδόσεις, κινη-
τήρες, κιβώτια, τεχνολο-
γίες και χρώµατα, καθώς 
και να στείλουν αίτηµα 
για test drive, προσφορά, 
να κλείσουν ραντεβού 
κ.ά. Επιπλέον, οι χρή-
στες στην ενότητα «O κό-
σµος της DS» έχουν τη 
δυνατότητα να µάθουν 
και να γνωρίσουν την ι-
στορία, την εµπειρία, το 
αγωνιστικό πνεύµα, τις 
καινοτοµίες, τις τεχνολο-
γίες και τα νέα της µάρ-
κας DS.

Νέα ιστοσελίδα για τα µοντέλα DS
H VW είναι επίσηµα η πρώτη αυτοκινητοβιοµηχανία  
στον κόσµο για το 2016

Το νέο Ibiza θα κυκλοφορήσει στην ελληνική αγορά αυτό το καλοκαίρι µε όπλο του την αλά Leon σχεδίαση και, όπως 
πάντα, µε καλή σχέση αξίας-τιµής.

Τ
ο νέο Seat Ibiza 
είναι το πρώτο µο-
ντέλο του VW 
Group που θα βα-
σιστεί σε µια νέα 
πλατφόρµα, πάνω 

στην οποία θα πατήσουν τα µελλοντικά 
supermini και τα µικρά SUV του οµί-
λου. Τώρα, η 5η γενιά χαρακτηρίζεται 
από φρέσκια σχεδίαση (παρόλο που δεν 
έχει κάτι το ριζοσπαστικό), η οποία πα-
ραπέµπει ευθέως στο Leon, και µια πιο 
ευρύχωρη καµπίνα.
Η τελευταία επιβεβαιώνεται από την 
αύξηση του πλάτους (+8,7 εκ.) και από 
το µακρύτερο µεταξόνιο (+9,5 εκ.), πα-
ρόλο που το νέο Ibiza έχει χαµηλώσει 
(µόλις 1 χλστ.) και κοντύνει (2 χλστ.) ε-
λάχιστα. Ενδεικτικό των µεγαλύτερων 
χώρων είναι το πορτµπαγκάζ, που προ-
σφέρει 63 περισσότερα λίτρα (συνολικά 
355), πάντοτε σε σχέση µε το απερχό-
µενο Ibiza.
Οι περισσότεροι κινητήρες προέρχονται 
από την υπάρχουσα γκάµα, περιλαµβά-

νοντας τον τρικύλινδρο 1.0 TSI (µε 95 
και 115 ίππους) και τον ντίζελ 1.6 TDI (µε 
80, 95 και 110 άλογα), ενώ οι χαµηλότε-
ρες σε ισχύ εκδόσεις συνδυάζονται µε 
5άρια µηχανικά κιβώτια (µε 6άρια οι ι-
σχυρότερες). Πρεµιέρα στη Seat κάνει ο 
νέος 1.5 TSI των 150 ίππων (διαθέσιµος 
από τα τέλη του 2017) που προαιρετικά 
θα συνδυάζεται και µε αυτόµατο DSG-7.
Από πλευράς εξοπλισµού, υπάρχουν 
όλα τα νέα συστήµατα άνεσης και ασφά-
λειας, µε τις βασικές εκδόσεις να έχουν 
touch-screen 5 ιντσών και τις top να δι-
αθέτουν οθόνες 8 ιντσών και σύστηµα 
αυτόνοµης πέδησης. Οι πλούσιες FR 
και Xcellence εκδόσεις θα έχουν µέχρι 
και φουλ LED προβολείς, ενώ εννοείται 
πως θα υπάρχει πλήρης υποστήριξη για 
smartphones.
Αξιοσηµείωτο είναι πως δεν θα υπάρ-
ξει ούτε τρίθυρη ούτε στέισον έκδοση, 
αφού το κενό αυτό θα το καλύψει το ε-
περχόµενο µικρό SUV, το Arona, που 
επίσης θα βασίζεται στην πλατφόρµα 
MQB Α0.

ΣΕ ΠΡΩΤΟ ΠΛΑΝΟ ΤΟ ΝΕΟ SEAT IBIZA

Και επισήµως η Toyota έχασε το στέµµα της πρώτης 
εταιρείας αυτοκινήτου σε πωλήσεις στον κόσµο που 
«φορούσε» σερί από το 2012.

Με 10,312 εκατοµµύρια πωλήσεις και αύξηση 
κατά 3,8% σε σχέση µε το 2015, ο όµιλος 
VW κατάφερε να προσπεράσει την Toyota 

Motors, που σηµείωσε 10,213 εκατοµµύρια πωλήσεις και 
παρά την αύξηση κατά 0,2% (µαζί µε τις Daihatsu, Lexus 
και Hino Motors). Το βάθρο συµπληρώνει η General 
Motors µε 9,574 εκατοµµύρια 
πωλήσεις, εµφανίζοντας 
πτώση 3,1% (φαντα-
στείτε πως θα ωρύε-
ται ο Τραµπ!).
Α ξ ι ο σ η µ ε ί ω τ ο 
είναι πως η δύ-
ναµη και των δύο 
εταιρειών βρί-
σκεται κυρίως 
εκτός Ευρώπης. 
Η µεν Toyota (µε 
την Daihatsu κ.ά.) 
έχει εστιάσει κυρίως 
στις πωλήσεις στην Α-
µερική µε οπλαρχηγό το 

σεντάν Camry. Από την άλλη, η επιτυχία της VW βασί-
ζεται κυρίως στη µεγάλη ζήτηση σε SUV, ενώ οι Γερµα-
νοί έκαναν πολλά για να πετύχουν µια αύξηση της τάξης 
του 12,2% στην αγορά της Κίνας, που δεν την άγγιξε το 
dieselgate.
Η ιαπωνική εταιρεία, ωστόσο, αντιµετωπίζει έναν 
«εχθρό» που δεν αναµενόταν, τον Ντόναλντ Τραµπ και 
τις εξαγγελίες του, οι οποίες έχουν φρενάρει τις πωλή-
σεις στις ΗΠΑ. Όπως µάλιστα αναφέρουν ειδικοί αναλυ-
τές, ο Τραµπ είναι µεγαλύτερος εχθρός από την VW για 
την Toyota, καθώς η γερµανική εταιρεία δεν έχει τόσο 
µεγάλα ανοίγµατα στην αγορά των ΗΠΑ.

Η αγορά των ΗΠΑ, πάντως, αποδεικνύεται ιδιαίτερα 
κρίσιµη για όλους τους κατασκευαστές, καθώς αν η 

αναστάτωση που δηµιουργούν οι εξαγγελίες του 
Τραµπ συνεχιστεί καθ’ όλη τη διάρκεια 

του 2017 (και οι υπόλοιπες 
αγορές σε Ευρώπη και 

Ασία συνεχίσουν µε 
τον ίδιο ρυθµό), 
οι αναλυτές εκτι-
µούν ότι δύσκολα 
η VW θα χάσει 

την πρωτιά και το 
2017, ίσως και για κά-

ποια χρόνια ακόµη.

Το σηµαντικό άνοιγµα της Ford σε Ευρώπη αλλά και σε 
περισσότερες από 140 αγορές ανά τον πλανήτη, η ύ-
παρξη ενός µικρότερου κινητήρα 2,3 λίτρων και, φυσι-
κά, η εµφάνιση και ο χαρακτήρας της τελευταίας γενιάς 

Mustang έκαναν τελικά τη διαφορά. Το νούµερο των 150.000 

µονάδων είναι πραγµατικά εξωπραγµατικό για ένα αµερι-
κανικό muscle car. Από αυτά, περισσότερα από 45.000 
πωλήθηκαν εκτός ΗΠΑ, ποσοστό που για φέτος υπολογί-
ζεται να ξεπεράσει το 30% των συνολικών πωλήσεων.

Αξίζει να αναφερθεί πως ακόµα και στη δοκιµαζόµενη 
από την κρίση, µικρή ελληνική αγορά, πέρυσι πωλήθηκαν 
39 µονάδες, περισσότερες δηλαδή από το άθροισµα όλων 
των Audi TT (7), Porsche 911/ Cayman/ Boxster (1/1/2), 
BMW i8 (6), VW Scirocco (11), Audi R8 (1), BMW Z4 (4) και 
Mercedes SLK (1). Η Mustang, όπως φαίνεται, έχει το δικό 
της ρεύµα και µια πορεία σταθερά ανοδική, τόσο σε οπα-
δούς όσο και σε αγοραστές.

Με πωλήσεις που πέρυσι ξεπέρασαν 
τις 150.000 µονάδες, η Mustang είναι και 
επίσηµα το Νο1 σε πωλήσεις σπορ 
µοντέλο παγκοσµίως.

Ford Mustang, το πιο δηµοφιλές 
σπορ µοντέλο στον πλανήτη

Το εγχείρηµα έλαβε χώρα στο Παρίσι, όπου µία 
Cayenne S Diesel µε 385 άλογα έσυρε επί 42 
ολόκληρα µέτρα το τεράστιο αεροπλάνο των 73 
µέτρων και των 285 τόνων!

Μπορεί µία Porsche 
Cayenne να τραβήξει 
ένα Airbus 380;

Για χάρη του βιβλίου Guinness, αλλά και για σηµαντικούς εµπο-
ρικούς λόγους (το φορτίο έλξης είναι ιδιαίτερα σηµαντικό µέγε-
θος για τις πωλήσεις στην Αµερική αλλά και σε άλλες χώρες), η 
Porsche έβαλε µία Cayenne να σύρει το µεγαλύτερο εµπορικό 

αεροπλάνο, το A380 της Airbus.
Η S Diesel µε την απίστευτη ροπή των 850 Νm πήρε το ρεκόρ από 

ένα Nissan Patrol, που είχε σύρει ένα cargo αεροπλάνο βάρους 170 
τόνων, και έφερε και πάλι την κορυφαία επίδοση στο γκρουπ VW, το 
οποίο, πριν από περισσότερο από µία δεκαετία, µε ένα Touareg V10 
TDI είχε σύρει ένα Βoeing 747 βάρους 155 τόνων. Η µόνη µετατροπή 
που είχε το συγκεκριµένο όχηµα ήταν η ενίσχυση στον κοτσαδόρο, 
κάτι εντελώς φυσιολογικό, δεδοµένου του φορτίου που κλήθηκε να 
σύρει. Το ενδιαφέρον στη συγκεκριµένη περίπτωση είναι ότι το ρεκόρ 
επαναλήφθηκε µε µία Cayenne Turbo S µε τα 570 άλογα και λίγο πιο 
χαµηλή ροπή, στα 800 Νm. Και πάλι τα πράγµατα εξελίχθηκαν οµαλά, 
και αφού τελείωσε η διαδικασία, η Cayenne επέστρεψε στην Αγγλία, 
απ’ όπου είχε φτάσει οδικώς, δίχως να παρουσιάζει απολύτως κανένα 
πρόβληµα. Η επίδοση καταγράφηκε στο βιβλίο των ρεκόρ Guinness 
και σίγουρα δηµιουργεί τις επιθυµητές εντυπώσεις στο αγοραστικό κοι-
νό του SUV της Porsche σε αγορές που πέρα από τους χρόνους στο 
Νίρµπουργκρινγκ (όπου η Turbo S παραµένει «βασίλισσα») κοιτάζουν 
µε εξίσου µεγάλο ενδιαφέρον και πιο πρακτικά θέµατα, όπως το φορτίο 
που µπορεί να σύρει ένα τετρακίνητο. Έστω κι αν αυτό έχει τα σήµατα 
της Porsche και όλη την ξεχωριστή φιλοσοφία της µάρκας.

Μία Lamborghini Murciélago είχε παραχωρηθεί στο περιο-
δικό EVO για µία δοκιµή µακράς διαρκείας, τα γνωστά 
long-terms (ξέρετε, στη Βρετανία τα supercars στα µεγάλα 
περιοδικά είναι κάτι σαν τα φιεστάκια για εµάς). Στη συνέ-

χεια η εν λόγω Murciélago πέρασε στα χέρια του Simon George, ενός 
από τους συντάκτες του περιοδικού, που τη χρησιµοποιούσε καθηµε-
ρινά (ακόµη και ως ενοικιαζόµενο σε track-days που οργάνωνε η ε-
ταιρεία του), κάνοντας εκείνη την εποχή περίπου 1.000 χιλιόµετρα την 
εβδοµάδα. Έτσι, µέχρι σήµερα η Murciélago έχει περίπου 400.000 χι-
λιόµετρα στο κοντέρ της (µαζί µε τα χιλιόµετρα στην πίστα, κάπου 90 
εκδηλώσεις τον χρόνο) και µετά από έναν πρόχειρο απολογισµό ο 
Simon υπολόγισε µε µια µίνιµουµ κατανάλωση στα 20 λίτρα / 100 χλµ. 
πως ο V12 είχε ρουφήξει περισσότερα από 150.000 δολάρια σε αµόλυ-
βδη. Σε όλα αυτά συνυπολόγισε πως άλλαξε 14 φορές λάστιχα (1.000 
ευρώ τη φορά), τακάκια και δίσκους κάθε 25.000 χιλιόµετρα (1.200 
ευρώ τη φορά), ενώ 8 φορές άλλαξε δίσκο συµπλέκτη. Στα 13 χρόνια 
κυκλοφορίας του αυτοκινήτου τα σέρβις του κινητήρα κόστισαν περί-
που 60.000 ευρώ, η ασφάλεια και τα τέλη κυκλοφορίας περίπου 22.000 
ευρώ, ενώ γενικότερα το συνολικό κόστος ξεπέρασε τα 450.000 ευρώ 
(µαζί µε κάποιες αναµενόµενες ζηµιές), σύµφωνα πάντα µε τον Simon. 
Αναµφίβολα πρόκειται για µία από τις πιο δουλεµένες Lambo, η οποία 
µε το ιστορικό αυτό µε το ζόρι θα πιάσει 70.000 ευρώ. Το κόστος µπορεί 
να ακούγεται εξωφρενικό, από την άλλη όµως ο Simon το χάρηκε µε 
την ψυχή του…

Τι κόστος χρήσης είχε µία 
Lamborghini Murciélago που 
έκανε 400.000 χιλιόµετρα;
Άντε και µε κάποιον µαγικό τρόπο σού χάριζαν 
µία Murciélago. Πόσα χρήµατα θα χρειαζόσουν 
αν έκανες µαζί της περίπου 1.000 χιλιόµετρα την 
εβδοµάδα;

Το Karοq, που παρουσιάστηκε επίσηµα, είναι ο διάδοχος του 
Yeti στη βάση των SUV της Skoda. Αισθητικά το νέο Skoda 
Karoq των 4,382 µέτρων (16 εκατοστά πιο µεγάλο σε σχέση 
µε τον προκάτοχό του) ακολουθεί την επιτυχηµένη γλώσσα 

σχεδίασης των SUV της µάρκας που εγκαινιάστηκε µε το Kodiaq, έ-
χοντας ταυτόχρονα ενδιαφέρουσες λεπτοµέρειες. Όπως π.χ. η χαρα-
κτηριστική τραπεζοειδής µάσκα των Skoda σε συνδυασµό µε τους 
σχετικά στενούς προβολείς, που µπορεί να είναι και φουλ LED, τα 
επίσης χαρακτηριστικά πίσω φώτα, που σχηµατίζουν το περίγραµµα 

To Karoq είναι το νέο SUV 
της Skoda που αντικαθιστά το Yeti

Η βασική έκδοση του νέου Honda Civic στην turbo 
τρικύλινδρη έκδοση των 1.000 κ.εκ. και στην 
έκδοση εξοπλισµού Comfort ξεκινά από τις 
20.650€, ενώ η ακριβότερη Elegance κοστί-

ζει 23.750 €. Η ισχυρότερη turbo τετρακύλινδρη έκδοση 
στα 1.500 κ.εκ. και στην έκδοση εξοπλισµού Sport κοστί-
ζει από 25.650 €, ενώ η ίδια έκδοση µε κιβώτιο CVT δι-
ατίθεται στα 27.150 €. 

Το Civic Sedan διατίθεται µόνο στην έκδοση του 1,5 
λίτρου και κοστίζει 26.650 € στην έκδοση Comfort, από 
28.070 € στην έκδοση Elegance, ενώ η αυτόµατη CVT 
έκδοση στοιχίζει 30.250€. Αξίζει να σηµειωθεί πως στις 
τιµές λανσαρίσµατος περιλαµβάνεται έκπτωση 600€, ενώ 
η ντίζελ έκδοση 1.6 iDTEC θα λανσαριστεί τον Φεβρου-
άριο του 2018.

του C, καθώς και οι τετραγωνισµένοι θόλοι των τροχών.
Στο εσωτερικό το ταµπλό είναι τελείως καινούργιο, µε µια µε-

γάλη οθόνη αφής στο κέντρο, ενώ έχει δοθεί έµφαση στην ποιότητα 
αλλά και στην πρακτικότητα. Χάρη και στο µεταξόνιο των 2.635 χιλι-
οστών οι χώροι για τους επιβάτες είναι ιδιαίτερα άνετοι, ενώ το πορ-
τµπαγκάζ κυµαίνεται από τα 521 έως τα 1.630 λίτρα. Με το σύστηµα 
VarioFlex –τρία ανεξάρτητα και αφαιρούµενα καθίσµατα– το µέγε-
θός του στην πενταθέσια διάταξη µεταβάλλεται, ανάλογα µε τις µε-
ταφορικές ανάγκες, από τα 479 έως και τα 588 λίτρα, ενώ η µέγιστη 

τιµή του φτάνει τα 1.810 λίτρα.
Η γκάµα των κινητήρων βενζίνης περιλαµβάνει τον τρικύλινδρο 

1.0 TSI των 115 ίππων, καθώς και τον ολοκαίνουριο 1.5 TSI µε το σύ-
στηµα αποµόνωσης κυλίνδρων και τους 150 ίππους.

Στους diesel η βάση είναι ο 1.6 TDI των 115 ίππων, ενώ ακολου-
θούν δύο εκδόσεις του 2.0 TDI, µε 150 και µε 190 ίππους. Μάλιστα, 
η ισχυρότερη συνδυάζεται αποκλειστικά µε τετρακίνηση και µε αυ-
τόµατο κιβώτιο διπλού συµπλέκτη DSG, 7 σχέσεων, που είναι δια-
θέσιµο ως εξτρά εξοπλισµός και µε όλους τους άλλους κινητήρες.

To νέο Honda 
Civic ξεκινά 
από τις 20.650 €
H ελληνική αντιπροσωπεία 
ανακοίνωσε τις τιµές πώλησης 
για το νέο Civic που θα διατεθεί σε 
πεντάθυρο και σεντάν αµάξωµα…
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ΜΙΛΤΟΣ ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΗΣ ΣΤΟ ΘΕΑΤΡΟ ΒΡΑΧΩΝ
Γνωστός για την αυθεντική, γεµάτη συναίσθηµα 
σκηνική του παρουσία και τη σύνδεσή του µε τον 
κόσµο, ο Μίλτος Πασχαλίδης έρχεται την Τετάρτη 
7 Ιουνίου στο Θέατρο Βράχων µε «αποσκευές» που 
µετράνε πολλά αγαπηµένα τραγούδια, από το «Πα-
ραµύθι µε λυπηµένο τέλος» ως το «Σ’ τα είπα όλα» 
και από τις «Πεθαµένες Καλησπέρες» ως τις «Βυθι-
σµένες Άγκυρες», καθώς και τα κοµµάτια του νέου 
του δίσκου «Περσείδες». Γενική είσοδος: €14. Προ-
πώληση: €12.

ΓΙΩΤΑ ΝΕΓΚΑ ΣΤΗΝ ΤΕΧΝΟΠΟΛΗ
Την Παρασκευή 9 Ιουνίου, στην Τεχνόπολη του 
∆ήµου Αθηναίων, σε µια µεγάλη συναυλία που θα 
παρακολουθήσει βήµα-βήµα την πορεία της από το 
ξεκίνηµά της έως σήµερα, η Γιώτα Νέγκα θα έχει 
στο πλευρό της µερικούς από τους κορυφαίους συν-
θέτες των τελευταίων ετών, που αποτελούν και πρό-
σωπα-κλειδιά στη δηµιουργία του προσωπικού της 
ρεπερτορίου. Εκεί θα είναι ο Παναγιώτης Καλα-
ντζόπουλος, ο Βαγγέλης Κορακάκης, ο Κώστας Λει-
βαδάς, ο Σταµάτης Κραουνάκης και ο Θέµης Κα-
ραµουρατίδης, για να παρουσιάσουν όλα τα τρα-
γούδια που έγραψαν και αγαπήσαµε από τη φωνή 
της, αλλά και να συµπράξουν µε την ερµηνεύτρια 
σε διασκευές µερικών από τα πιο όµορφα τραγού-
δια τους. Προπώληση ορθίων: €12. Προπώληση κα-
θήµενων: €15. Ταµείο – όρθιοι: €15. Ταµείο – καθή-
µενοι: €17.

«∆ΙΑΒΑΤΗΡΙΟ: ΕΝΑ ΠΡΑΣΙΝΟ ΚΟΥΜΠΙ» 
ΣΤΟ ΘΕΑΤΡΟ ΡΕΜΑΤΙΑΣ ΧΑΛΑΝ∆ΡΙΟΥ
Μια γυναίκα, µετανάστρια από τη Βουλγαρία, περνά τα ελλη-
νοβουλγαρικά σύνορα µέσω Τουρκίας και δύο Έλληνες συνο-
ριοφύλακες τη συλλαµβάνουν. Παρά την εµφανή ταλαιπωρία 
της, οι συνοριοφύλακες της περνούν χειροπέδες και την ανα-
κρίνουν. Κατά την ανάκριση τους διηγείται όλη την ιστορία 
της σχετικά µε το πώς έφτασε µέχρι τον Έβρο µαζί µε άλλους. 
Το θέατρο Τόπος Αλλού και ο σκηνοθέτης Νίκος Καµτσής συ-
νεργάστηκαν και συντόνισαν έξι θεατρικούς οργανισµούς-ε-
ταίρους και τον Ελληνικό Ευρωπαϊκό Οργανισµό Πρίσµα, για 
να παρουσιάσουν το έργο «∆ιαβατήριο: Ένα πράσινο κου-
µπί». Η παράσταση στηρίχτηκε σε πραγµατικές ιστορίες µε-
ταναστών που συνέλεξαν οι επτά οργανισµοί µετά από συντο-
νισµένες συνεντεύξεις µε πραγµατικούς πρόσφυγες σε όλες 
τις χώρες των εταίρων. Στην παράσταση συµµετέχουν Έλλη-
νες και ξένοι ηθοποιοί. Ο καθένας θα παίζει στη γλώσσα του 
και θα υπάρχουν υπέρτιτλοι στα αντίστοιχα σηµεία. 3 & 4 Ι-
ουνίου, στις 21:30, στο Θέατρο Ρεµατιάς Χαλανδρίου. Είσοδος 
δωρεάν. Για κρατήσεις θέσεων: 210 8656004, 210 8679535.

ΘΕΪΚΟΙ ∆ΙΑΛΟΓΟΙ: Cy Twombly και Ελληνική Αρχαιότητα
Έκθεση µε τίτλο «ΘΕΪΚΟΙ ∆ΙΑΛΟΓΟΙ: Cy Twombly και Ελληνική Αρχαιότητα», που συνδυάζει έργα της ελληνικής αρχαιότητας µε 

έργα του σύγχρονου Αµερικανού καλλιτέχνη Cy Twombly, παρουσιάζει το Μουσείο Κυκλαδικής Τέχνης από τις 25 Μαΐου έως τις 3 Σε-
πτεµβρίου. Για πρώτη φορά 27 έργα του Cy Twombly εµπνευσµένα από την ελληνική µυθολογία και την επαφή του µε την Ελλάδα πα-

ρουσιάζονται δίπλα σε 12 έργα της ελληνικής αρχαιότητας, ανοίγοντας έναν µοναδικό και πρωτότυπο διάλογο µεταξύ της αρχαίας ελ-
ληνικής και της σύγχρονης τέχνης. Ξεχωριστή θέση στο κέντρο της έκθεσης έχει ένας απρόσµενος επισκέπτης: το περίφηµο αγγείο 

François, γνωστό και ως Κρατήρας του Εργότιµου και του Κλειτία, ένα ορόσηµο στην ανάπτυξη της αρχαίας ελληνικής κεραµικής και 
αγγειογραφίας που για πρώτη φορά ταξιδεύει εκτός Ιταλίας, από το Αρχαιολογικό Μουσείο της Φλωρεντίας. Για το αγγείο François 

έχει λεχθεί ότι η µοναδικότητά του είναι τέτοια ώστε ακόµη και αν χάνονταν όλα τα άλλα αγγεία και διατηρούνταν µόνο αυτό, θα ήταν 
ικανό να µιλήσει για την ελληνική µυθολογία και για τον κώδικα της αρχαϊκής ελληνικής τέχνης.
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INFO
Το Οινοποιείο Χατζηδάκη 
βρίσκεται στο χωριό 
Πύργος Καλλίστης, στον 
δρόµο για την Ιερά Μονή 
Προφήτη Ηλία. Πρόκειται 
για ένα αυθεντικό δείγµα 
της παραδοσιακής 
αρχιτεκτονικής της 
Σαντορίνης µε τα 
υπόσκαφα κτίσµατα και 
είναι επισκέψιµο κατόπιν 
ραντεβού.
Τηλ. επικοινωνίας: 22860 
32466, 22860 32552
www.hatzidakiswines.gr

Αξιολογήσεις κρασιών
Assyrtiko de Mylos
Ποικιλία: Ασύρτικο
Περιοχή: Σαντορίνη
Τύπος: Λευκό, Ξηρό
Αλκοόλ: 14,5%
Προτεινόµενη θερµοκρασία: 12-14°C

Κίτρινο χρώµα, εξαιρετική πολυπλο-
κότητα στη µύτη, µε όλα τα χαρακτη-
ριστικά του Ασύρτικου. Πολύ γεµάτο 
στόµα, ώριµα φρούτα και έντονη ο-
ξύτητα. Μακριά και ευχάριστη επί-
γευση.

Ταιριάζει µε όστρακα, θαλασσινά, 
λευκά κρέατα, καθώς και µε µεγάλης 
ωρίµανσης κίτρινα τυριά.

Νυχτέρι
Ποικιλία: Ασύρτικο
Περιοχή: Σαντορίνη
Τύπος: Λευκό, Ξηρό
Αλκοόλ: 15%
Προτεινόµενη θερµοκρασία: 
12-14°C

Χρώµα χρυσοκίτρινο, αρώµατα 
κίτρινων φρούτων µε νότες µπα-
χαρικών, µε εξαιρετική ισορρο-
πία οξύτητας και αλκοόλ. Τρα-
γανό και πληθωρικό κρασί, µε 
την παλαίωσή του µας δίνει µια 
άλλη διάσταση της ποικιλίας.

Ταιριάζει µε θαλασσινά και 
ψάρι σχάρας.

Αηδάνι
Ποικιλία: Αηδάνι
Περιοχή: Σαντορίνη
Τύπος: Λευκό, Ξηρό
Αλκοόλ: 14%
Προτεινόµενη θερµοκρασία: 
12-14°C

Χρυσοκίτρινο χρώµα, µύτη µε 
φρέσκες νότες εσπεριδοειδών 
και εξωτικών φρούτων. Ζωηρό, 
ισορροπηµένο στόµα µεγάλης 
επίγευσης, µε νότες καραµέ-
λας βουτύρου και ιωδίου.

Ταιριάζει µε θαλασσινά, 
λευκόσαρκα κρέατα, ζυµαρικά 
µε ελαφριές σάλτσες, φουα-
γκρά και φρέσκα λευκά τυριά.

Χαρίδημος Χατζηδάκης

Ένας Κρητικός 
στη Σαντορίνη

Το Οινοποιείο Χατζηδάκη ιδρύθηκε το 1997 από τον Χαρίδηµο και την Κωνστα-
ντίνα Χατζηδάκη. Το 1996 η Κωνσταντίνα έδειξε στον Χαρίδηµο τον αµπελώνα 
της οικογένειάς της στο χωριό Πύργος Καλλίστης, στη Σαντορίνη, στον δρόµο 
για το µοναστήρι του Προφήτη Ηλία. Ήταν παραµεληµένος, γιατί οι γονείς της 

(Γεώργιος και Αικατερίνη Χρυσού) είχαν φύγει από τη Σαντορίνη µετά τον σεισµό του 1956 
και είχαν εγκατασταθεί στην Αθήνα. Μια σπηλιά στην οποία ο Χαρίδηµος «είδε» µια κάναβα 
στο µέλλον ήταν αρκετή για να ξεκινήσει την αναµπέλωση.

Ξεκινήσατε το οινοποιείο τη δεκαετία του ’90, αλλά είχαν προηγηθεί οι σπουδές σας. 
Τι είναι αυτό που σας ώθησε στην ενασχόληση µε το κρασί;
Γεννήθηκα και µεγάλωσα στην Κρήτη, όπου οι λέξεις ή καλύτερα οι έννοιες «κρασί» και «ε-
λαιόλαδο» κατείχαν εξέχουσα θέση στην κοινωνική και επαγγελµατική ζωή. Σπούδασα στην 
Αθήνα στην Ανώτερη Σχολή Οινολογίας και Τεχνολογίας Ποτών και εργάστηκα ως οινολό-
γος στην Κρήτη και στη συνέχεια στη Σαντορίνη, στο Οινοποιείο Μπουτάρη. Η πρόθεσή 
µου ήταν να διερευνήσω τις γηγενείς ποικιλίες της Σαντορίνης και να αναδείξω τη µοναδική 
πολυπλοκότητα του σαντορινιού οινοπεδίου (terrior). Σχεδόν αµέσως άρχισα να εφαρµόζω 
τις αρχές της βιολογικής γεωργίας, προχωρώντας στην αναµπέλωση ενός µικρού, εγκατα-
λειµµένου από το 1956, λόγω του µεγάλου σεισµού της Σαντορίνης, αµπελώνα. Από τις πρώ-
τες εσοδείες διαπίστωσα τον πολυδύναµο χαρακτήρα του Ασύρτικου και των άλλων ποικι-
λιών του νησιού, καθώς και τη µοναδικότητα των παραγόµενων οίνων, και κάπως έτσι ξεκί-
νησαν όλα σε µια αδιάκοπη πορεία 20 χρόνων.

Μιλήστε µας για το σαντορινιό αµπέλι και το κρασί Χατζηδάκη…
Η ιδιαιτερότητα του σαντορινιού αµπελώνα συνδέεται κυρίως µε τις αυτόχθονες ποικιλίες, 
το µοναδικό οικοσύστηµα του νησιού, το οποίο χαρακτηρίζεται από το ηφαιστιογενές πο-
ρώδες έδαφος, τους δυνατούς ανέµους, τις λιγοστές βροχοπτώσεις, το θερµό και ξηρό καλο-
καίρι, αλλά και το πολύ σηµαντικό γεγονός ότι στη Σαντορίνη ο αµπελώνας δεν προσβλή-
θηκε ποτέ από τη φυλλοξήρα. Τα προφυλλοξηρικά κλήµατα πάνω στη θηραϊκή γη διαµορ-
φώνονται σε σχήµα κουλούρας ή χαµηλού κυπέλλου για προστασία από τον άνεµο και τον 
δυνατό ήλιο και «ποτίζονται» από την καλοκαιρινή υγρασία, που συγκρατείται κατά τη δι-
άρκεια της νύχτας από το ηφαιστειογενές έδαφος. Η χαµηλή δε απόδοση, που κυµαίνεται 
κατά µέσο όρο στους 3 τόνους σταφυλιών ανά εκτάριο (ή 20 hl/ha), προσδίδει στους παρα-
γόµενους οίνους αρωµατική φινέτσα, ορυκτώδη γεύση, πλούσιο όγκο, καθώς και ικανότητα 
για µεγάλη παλαίωση στον χρόνο, κατά την οποία αποκτούν τον πολύπλοκο και έντονο χα-
ρακτήρα τους.

Οι εγκαταστάσεις και οι αµπελώνες του οινοποιείου βρίσκονται εντός της ζώνης προ-
στατευόµενης ονοµασίας προέλευσης (ΠΟΠ) «Σαντορίνη» και συγκεκριµένα στο χωριό 
Πύργος Καλλίστης. Καλλιεργώ συνολικά 10 εκτάρια αµπελιών, µε τις λευκές ποικιλίες Ασύρ-
τικο και Αηδάνι και την ερυθρή ποικιλία Μαυροτράγανο. Εφαρµόζω σε όλους τους αµπελώ-
νες τις αρχές της βιολογικής γεωργίας και συµπληρώνω την παραγωγή µου κατά κύριο λόγο 
από σταφύλια συνεργαζόµενων αµπελουργών. Λειτουργώντας δε στη βάση της συµβολαια-
κής γεωργίας, έχω ήδη συνάψει συµφωνίες µε αµπελουργούς οι οποίοι είναι κι αυτοί ενταγ-
µένοι στο σύστηµα ελέγχου της βιολογικής παραγωγής. Έως τώρα παράγω τρεις βιολογι-
κούς λευκούς ξηρούς οίνους από τις ποικιλίες Ασύρτικο και Αηδάνι, καθώς και οκτώ ακόµη 
ετικέτες που δεν πιστοποιούνται ως βιολογικές. Πρόθεσή µου είναι να αυξήσω το ποσοστό 
των βιολογικών µου οίνων µέσα στα επόµενα χρόνια, στόχος µε ιδιαίτερη δυσκολία, δεδοµέ-
νου του υψηλού κόστους παραγωγής αλλά και εγκατάστασης νέων βιολογικών αµπελώνων.

Οι ετικέτες του οινοποιείου περιλαµβάνουν επίσης το ερυθρό ξηρό «Μαυροτράγανο», 
το παραδοσιακό «Νυχτέρι» και ασφαλώς τον γλυκό επιδόρπιο οίνο «Vinsanto», ο οποίος 
παράγεται µόνο από τα λιαστά λευκά σταφύλια του νησιού, µε το Ασύρτικο να συµµετέχει 
πάνω από 60%.

Το Ασύρτικο έχει κατακτήσει τη θέση που του αξίζει στις επιλογές των φίλων 
του κρασιού παγκοσµίως;
Αναµφίβολα υπήρξε µεγάλη πρόοδος στον τοµέα της αµπελοκαλλιέργειας και της οινοποίη-
σης στη Σαντορίνη τα τελευταία χρόνια, γεγονός που έχει βοηθήσει ώστε να αναγνωρίζεται 
το Ασύρτικο ως µία από τις πλέον εξαιρετικές και πολυδύναµες ποικιλίες λευκού κρασιού σε 
παγκόσµιο επίπεδο. Θεωρώ ότι το οινόφιλο κοινό έχει σε µεγάλο βαθµό αγκαλιάσει τα κρα-
σιά µας, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι δεν υπάρχουν περιθώρια για βελτίωση και εξέλιξη. Ιδι-
αιτέρα στον τοµέα της εδραίωσης του προϊόντος µας στην παγκόσµια οινική αγορά, πιστεύω 
ότι έχουν ακόµη πολλά να γίνουν, παρόλο που τα κρασιά µας βραβεύονται κάθε χρόνο τόσο 
στην Ελλάδα όσο και στο εξωτερικό.

Ποια είναι η γνώµη σας για το ελληνικό κρασί σήµερα και τι πρέπει να γίνει ακόµη;
Τα τελευταία χρόνια έχουν δηµιουργηθεί νέα οινοποιεία από πολύ αξιόλογους συναδέλ-
φους και ιδιαίτερα νέους. Μπορώ να πω ότι αυτή τη στιγµή υπάρχει µια άνθηση στον χώρο 
και παράγονται ποιοτικά κρασιά. Κατά τη γνώµη µου, είναι αναγκαίο να στηριχτούν και να 
αναδειχθούν οι ελληνικές ποικιλίες, τόσο από την πολιτεία και την επιστηµονική κοινότητα 
όσο και από εµάς τους ίδιους τους οινοποιούς και τους συλλογικούς µας φορείς, ώστε να 
φτάσουµε στο σηµείο να µιλάµε για ελληνικούς οίνους υψηλής γαστρονοµικής αξίας. Εµάς 
στη Σαντορίνη µας έχει βοηθήσει προς αυτή την κατεύθυνση και ο οινοτουρισµός, που ανα-
πτύσσεται σχετικά γρήγορα.

  ΣΤΟΝ ΣΠΥΡΟ ΚΟΥΡΟΥΠΗ
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Μύκονος;
  ΙΩΑΝΝΑ ΜΟΥΡΤΑΡΑΚΟΥ

Η Μύκονος τα τελευταία χρόνια της κρίσης έχει συκοφαντηθεί όσο κανένας άλλος προ-
ορισµός. Ωστόσο, την πολυτέλεια δεν την καθορίζει αποκλειστικά το κόστος, αλλά η 
διάθεση να αφεθεί κάποιος στη φροντίδα ανθρώπων που γνωρίζουν καλά την τέχνη 
της φιλοξενίας. Και στους Μυκονιάτες αρέσει να «κακοµαθαίνουν» τους επισκέπτες 
τους. Φέτος 1 εκατοµµύριο περισσότερες πτήσεις πραγµατοποιούνται µε προορισµό 

την Αθήνα και τα ελληνικά νησιά, ενώ, σύµφωνα µε περσινή έρευνα της εταιρείας σύγκρισης τιµών 
trivago, η Μύκονος παραµένει σταθερά στην 4η θέση προτίµησης των ξένων επισκεπτών, ειδικά των 
Αράβων, όταν τελειώνει το ιερό τους ραµαζάνι, γύρω στα τέλη Ιουνίου.

Το νησί των ανέµων, ενώ συστήνεται ως ένα κλειστό κλαµπ προνοµιούχων, καταφέρνει να συνδυ-
άσει ξέφρενη νυχτερινή ζωή και χαλαρωτικές διακοπές.

Σήµερα το νησί της Μυκόνου συµπληρώνει τις υποδοµές του και βελτιώνει τις προσφερόµε-
νες υπηρεσίες του, γι’ αυ τό και κατέχει µια εξέχουσα θέση στον διεθνή τουρισµό, ίσως γι’ αυτό και 
οι ντόπιοι επιχειρηµατίες, µιλώντας «πρόχειρα», κάνουν λόγο για 15% αύξηση των επισκεπτών στα 
καταλύµατά τους για το τριήµερο του Αγίου Πνεύµατος, που παραδοσιακά «ανοίγει» την καλοκαι-
ρινή σεζόν.

ΠΟΥ ΝΑ ∆ΙΑΣΚΕ∆ΑΣΕΤΕ
Kalua Beach-Bar Restaurant: Εδώ και δέκα χρόνια στο µυκονιάτικο τοπίο, συνεχώς κάτι προσθέ-
τει και αναβαθµίζει. Είτε στη διακόσµησή του είτε στο µενού του. Φέτος διαθέτει δυνατή µεταγραφή 
σεφ για την επιµέλεια κυρίως των σαλατών, ενώ το σούσι του θεωρείται από τους γνώστες ένα από 
τα καλύτερα του νησιού. Το σερβίρισµα των πιάτων είναι κάτι που επίσης ξεχωρίζει, ενώ οι φετινές 
φρέσκες ιδέες και προσθήκες του είναι η µπουτίκ του µε επώνυµα ελληνικά και ξένα ρούχα, αλλά 
και το σκάφος που µπορεί να σας παραλάβει από οποιαδήποτε παραλία.

Παραλία Παράγκα, τηλ. +30 22890 23397, +30 6948 313131, https://kalua.gr/

Dk Oyster Bar: Ολοκαίνουρια άφιξη. Στην παραλία Πλατύς Γιαλός, περίπου στη µέση του, ξεχωρίζει 
µε το µοντέρνο ευρωπαϊκό του στιλ, τα ακριβά µοναδικά ψυγεία κρεάτων και κρασιών που διαθέτει, 
αλλά και την τεράστια ποικιλία οστρακοειδών. Κάτι παρόµοιο δεν έχει υπάρξει στη Μύκονο, ενώ τα 
private shisha relaxing rooms στο πίσω µέρος του είναι ο µυστικός του παράδεισος. Παραδίδονται 
και massage sessions σε όσους χρειάζεται έξτρα χαλάρωση.

Παραλία Πλατύς Γιαλός, τηλ. +30 22890 25128, http://www.dkoyster.com/

Koursaros Restaurant: Ανακαινισµένο πολύ όµορφα από πέρυσι. Έχει δύο εισόδους, οπότε δύ-
σκολα θα το χάσετε. Ο σωστός χώρος για κοκτέιλ υπό lounge µουσικές, ενώ αργότερα δυναµώνουν 
οι εντάσεις και οι σφυγµοί, εάν ο DJ έχει κέφια. ∆ιαθέτει και σούσι!

Πλατεία Μελετοπούλου, Χώρα, τηλ. +30 22890 78140, http://koursarosmykonos.gr/

ΠΟΥ ΝΑ ΜΕΙΝΕΤΕ
Branco Hotel: Νέα άφιξη στον χώρο της διαµονής. Πεντάστερη επένδυση στην ήρεµη παραλία 
Πλατύς Γιαλός, µε πισινάτους εξωτερικούς χώρους, ενώ η παραλία είναι στα 10 µέτρα. ∆οκιµάστε το!

Παραλία Πλατύς Γιαλός, τηλ. +30 22890 25500, https://www.brancohotel.com/

Sofia’s Bungalows Mykonos: Στα Κανάλια, κοντά στον Ορνό και στη Χώρα. Με καλαίσθητη παρα-
δοσιακή νότα διακόσµησης, τέσσερις βίλες και τέσσερα διπλά στούντιο δηµιουργούν την αίσθηση 
boutique ξενοδοχείου, όπου η φιλοξενία του ιδιοκτήτη Jimmy και του έµπειρου προσωπικού είναι 
απλόχερη. Τα χρώµατα του ηλιοβασιλέµατος που απολαµβάνει όποιος κάθεται στην εξωτερική πι-
σίνα κλέβουν την παράσταση και θα σας κάνουν οπωσδήποτε να ξανάρθετε. Ο γάιδαρος Μένιος, που 
περιφέρεται στην ιδιοκτησία χωρίς να ανήκει σε κανέναν, είναι σίγουρα η µασκότ της περιοχής και 

των bungalows.
Περιοχή Κανάλια, τηλ. +30 6948 530662, http://

sofiasbungalowsmykonos.com/

Bright Blue Villas: Εάν τυχόν επιθυµήσετε εκείνες τις πολυτελείς 
βίλες που ειπώθηκαν παραπάνω, τότε πρέπει να επικοινωνήσετε µε 
αυτή την εταιρεία. Ακόµη και η επίσκεψη στο επίσηµο site τους σας 
µεταδίδει τον αέρα των ελληνικών νησιών και την εξειδίκευσή τους 
στην καλοπέραση του πελάτη. Η εξειδίκευση αυτή δεν µένει µόνο 
στη Μύκονο αλλά εφαρµόζεται και στη Σαντορίνη, στην Πάρο, στην 
Πάτµο κ.λπ. Τα events είναι κάτι εύκολο και απόλυτα ευχάριστο γι’ 
αυτούς επίσης, στοχεύοντας στην ελίτ παγκόσµια κοινωνία.

Τηλ. +30 6944 796796, +30 6984 053056, http://www.
brightbluevillas.com/

Mykonos Premium Villas: Καινούργια µυκονιάτικη ιδέα στον χώρο 
του real estate και της βίλας. Καταλύµατα που πολλά πορτοφόλια 
µπορούν να αντέξουν, ενώ το δυνατό τους σηµείο είναι οι κεντρικές 
περιοχές όπου διαθέτουν τα σπίτια-εµβλήµατά τους. Οι συµβουλές 
και η µατιά των ντόπιων σάς επιτρέπουν να χαλαρώσετε, εφόσον η δι-
ασκέδασή σας είναι σε έµπιστα χέρια.

Τηλ. +30 6980 600461, https://www.mykonospremiumvillas.
com/

Saint John Hotel: Μην ξεχνάµε και τα πεντάστερα χαρακτηριστικά 
υπερπολυτελή ξενοδοχεία της Μυκόνου. Όλα στο χέρι εδώ και το 
πρωινό απλά ασυναγώνιστο. Πάρα πολλές αίθουσες συνεδριάσεων ω-
στόσο υπάρχουν εδώ για όποιον επιλέγει το νησί for business and 
not for pleasure!

Παραλία Άγιος Ιωάννης, τηλ. +30 22890 28752, http://www.
saintjohn.gr/

Αυτό το καλοκαίρι η Alitalia για πρώτη φορά 
στην ιστορία της προσφέρει απευθείας καθηµε-
ρινή σύνδεση µεταξύ δύο πόλεων εκτός Ιταλίας: 
Αθήνα – Τελ Αβίβ. Οι τιµές των εισιτηρίων της 
νέας αυτής πτήσης ξεκινούν από €98 για αγορές 
µέχρι 16 Ιουνίου 2017, για ταξίδια µε επιστροφή 
στην οικονοµική θέση από 04 Σεπτεµβρίου µέ-
χρι 15 ∆εκεµβρίου 2017. Εκτός από αυτό το ση-
µαντικό νέο, κατά την καλοκαιρινή περίοδο του 
2017, η Alitalia θα πραγµατοποιεί 68 εβδοµαδι-
αίες πτήσεις από επτά ελληνικούς προορισµούς 
προς την Ιταλία. Η Ιταλική Εταιρεία θα συνδέει τα 
έξι ακόλουθα ελληνικά αεροδρόµια της Αθήνας, 
Θεσσαλονίκης, Ρόδου, Ηρακλείου, Μυκόνου 
και Σαντορίνης µε το αεροδρόµιο Fiumicino 
Ρώµης, καθώς επίσης  το αεροδρόµιο Linate 
του Μιλάνου µε την Αθήνα, Θεσσαλονίκη, Κέρ-
κυρα, Ρόδο, Ηράκλειο, Μύκονο και Σαντορίνη. 
Επίσης, από τις 31 Οκτωβρίου, η Alitalia θα συν-
δέει τη Ρώµη µε τις Μαλδίβες  µε απευθείας 
πτήση που θα πραγµατοποιείται τρείς φορές την 

εβδοµάδα. Οι τιµές των εισιτηρίων για Μαλδί-
βες, µε αναχώρηση από Αθήνα και άνετη αντα-
πόκριση στο Fiumicino Ρώµης, ξεκινούν από  
€799 µε επιστροφή στην οικονοµική θέση. 
Το πρόγραµµα πτήσεων και υπηρεσιών της 
Alitalia συνεχίζεται κανονικά, σύµφωνα µε 
τον προγραµµατισµό. Τα εισιτήρια που έχουν 
αγοραστεί είναι πλήρως χρησιµοποιήσιµα και 
όλες οι µελλοντικές πτήσεις είναι διαθέσιµες για 
κρατήσεις και αγορές από τα συνήθη κανάλια 
πώλησης, όπως για παράδειγµα τα πρακτορεία 
ταξιδίων. 
Τα µέλη του προγράµµατος τακτικών επιβατών 
MilleMiglia της Alitalia, καθώς και οι επιχειρή-
σεις που έχουν εγγραφεί στο BusinessConnect 
της Alitalia – το πρόγραµµα κινήτρων που επι-
τρέπει σε µία εταιρεία να κερδίζει µίλια κάθε 
φορά που οι υπάλληλοί της ταξιδεύουν µε την 
Alitalia για επαγγελµατικό σκοπό – µπορούν να 
συνεχίζουν να κερδίζουν και να εξαργυρώνουν  
µίλια σε πτήσεις και υπηρεσίες της Εταιρείας. 

  
 

Alitalia: πρώτη φορά πτήση Αθήνα - Τελ Αβίβ. 
Εισιτήρια µε επιστροφή από €98 

ΑΥΤΟ ΤΟ ΚΑΛΟΚΑΙΡΙ 68 ΕΒ∆ΟΜΑ∆ΙΑΙΕΣ ΠΤΗΣΕΙΣ ΠΡΟΣ 
ΙΤΑΛΙΑ ΑΠΟ ΕΠΤΑ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥΣ ΠΡΟΟΡΙΣΜΟΥΣ
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βάσει είδους και ταµπελών. 
Μόνο βάσει υποκειµενικών 
αισθητικών κριτηρίων. 
Με τις Μέλισσες µπήκαµε 
σε µία πολύ δηµιουργική 
διαδικασία που αφορά 
τη σύνθεση τραγουδιών, την 
ενορχήστρωση, την παραγωγή, 
τη σκηνοθεσία βιντεοκλίπ, 
ακόµα και ταινιών µικρού 
µήκους. Τέτοιες διαδικασίες, 
όταν αφορούν αυτό που 
πραγµατικά αγαπάς, καλύπτουν 
τα κενά σου, αλλά ταυτόχρονα 
ανοίγουν καινούργια.

INFO
ΠΑΝΤΕΛΗΣ 
ΚΥΡΑΜΑΡΓΙΟΣ 
& ΠΛΕΓΜΑ
«ΑΡΕΤΗ»
Μουσική-στίχοι-ερµηνεία: 
Παντελής Κυραµαργιός
Panik Platinum 2017

To καινούργιο single µε τίτλο 
«Αρετή» του Παντελή Κυραµαρ-
γιού και της καλλιτεχνικής κολε-

κτίβας Πλέγµα ακούγεται παντού. Από τις 
Μέλισσες µέχρι το οδοντιατρείο που δια-
τηρεί στο Κερατσίνι, µας εξηγεί πώς συν-
δυάζονται όλα.

Μιλήστε µας για την «Αρετή»… Πώς προ-
έκυψε;
Η µελωδία και τα στιχάκια γράφτηκαν 
πριν από δύο καλοκαίρια και πιο συγκε-
κριµένα τον Αύγουστο του 2015, εν µέσω 
περιοδείας µε τις Μέλισσες. Τα καλοκαί-
ρια µας είναι πολύ κουραστικά, γεµάτα συ-
ναυλίες και καθηµερινά ταξίδια από το ένα 
µέρος στο άλλο. Μου είχαν λείψει τα ξενύ-
χτια στην παραλία µε φωτιές και κιθάρες 
µέχρι το ξηµέρωµα. Έτσι ήθελα να µοιά-
ζει η µουσική. Με την ανατολή του αυγου-
στιάτικου ήλιου που ξεπροβάλλει µέσα 
από τη θάλασσα. Τον Σεπτέµβριο που α-
κολούθησε µπήκα στο στούντιο και το η-
χογράφησα σε µορφή ντέµο. Ήρθαν ε-
ξαιρετικοί µουσικοί και φίλοι να µε βοη-
θήσουν, όπως ο Θανάσης Βασιλόπουλος, 
που έπαιξε νέι, και η Κατερίνα Μητροπού-
λου, που έπαιξε κρουστά. Ήθελα να απο-
τυπωθεί αυτό ακριβώς που ακουγόταν στο 
κεφάλι µου και όχι κάτι πρόχειρο. Ήταν 
η πρώτη φορά που τραγούδησα. Μέχρι 
τότε, ακόµα και στα ντέµο που έφτιαχνα, 
καλούσα άλλους να τα τραγουδήσουν. Το 
τραγούδι έµεινε αταξίδευτο για πάνω από 
έναν χρόνο. Μετά ήρθε ο Μπάµπης Μαρ-
κουλής µε ένα λαούτο σαντορινιό 150 ετών 
να βάλει το στίγµα του και τον Γενάρη που 
µας πέρασε η «Αρετή» άνοιξε τα πανιά της.

Το τραγούδι είναι προάγγελος του επερ-
χόµενου άλµπουµ και του διηγήµατος 
που θα το συνοδεύει. Μπορείτε να µας πείτε περισσότερα και για τα δύο;
Το επερχόµενο δεύτερο άλµπουµ, που θα κυκλοφορήσουµε µε την καλλιτεχνική κολε-
κτίβα Πλέγµα, θα είναι όπως και το πρώτο βιβλίο και CD. To βιβλίο θα είναι ο µονόλογος 
ενός άντρα που εξιστορεί τη ζωή του. Γεννηµένος στην Κρήτη την περίοδο της γερµανι-
κής κατοχής και µεγαλωµένος στη ∆ραπετσώνα, αφιερώνει τη ζωή του στα κοινωνικοπο-
λιτικά κινήµατα που γεννιούνται και αναπτύσσονται σε όλο τον κόσµο τις επόµενες δεκα-
ετίες. Έτσι, η σχέση του µε τον παιδικό του έρωτα, την Αρετή, µπαίνει διαρκώς στον πάγο. 
Θα είναι ένα αρκετά εσωστρεφές, υπαρξιακό διήγηµα. Τα τραγούδια θα είναι κοµµάτια 
της ιστορίας και θα υπάρχουν πολλές συµµετοχές από τραγουδιστές που αγαπώ, και της 
γενιάς µου αλλά και άλλων, µε χρόνια πορείας και προσφοράς στο ελληνικό τραγούδι.

Ως µουσικός έχετε ασχοληθεί µε εντελώς διαφορετικούς µουσικούς τοµείς. Από την 
ποπ µουσική και την επιτυχία που γνωρίζετε µε τις Μέλισσες περνάτε στο έντεχνο. 
Τελικά η µουσική είναι µία; Εσάς ποιο ύφος σάς αφορά περισσότερο;
∆εν χωρίζω τη µουσική σε τοµείς βάσει είδους και ταµπελών. Μόνο βάσει υποκειµενικών 
αισθητικών κριτηρίων. Με τις Μέλισσες µπήκαµε σε µία πολύ δηµιουργική διαδικασία 
που αφορά τη σύνθεση τραγουδιών, την ενορχήστρωση, την παραγωγή, τη σκηνοθεσία 
βιντεοκλίπ, ακόµα και ταινιών µικρού µήκους. Τέτοιες διαδικασίες, όταν αφορούν αυτό 
που πραγµατικά αγαπάς, καλύπτουν τα κενά σου, αλλά ταυτόχρονα ανοίγουν καινούργια. 
Θες διαρκώς να δηµιουργείς κάτι νέο. Εγώ αισθάνθηκα ότι µεγαλώνει µέσα µου και ένας 
άλλος εαυτός που µένει ανέκφραστος. Όφειλα, λοιπόν, να είµαι συνεπής µε τον εαυτό 
µου τη δεδοµένη στιγµή. Προσπαθώ, λοιπόν, σιγά σιγά να απελευθερώσω τα τραγούδια 
που έκλεινα τα προηγούµενα χρόνια σε συρτάρια. H µουσική που µε αφορά είναι αυτή 
που αντικατοπτρίζει τον δηµιουργό, που εκφράζει φανερές αλλά και κρυφές του πτυχές. 
Αυτή που τον αποκαλύπτει.

Έχετε σπουδάσει οδοντιατρική και επιπλέον ασκείτε το επάγγελµα. Πώς συνδυάζο-
νται όλα;
Ναι, σπούδασα οδοντιατρική, στην Αθήνα, και από το 2008 εργάζοµαι στο οδοντιατρείο 

µου στο Κερατσίνι. ∆ίπλα στο γραφείο υπάρ-
χει µια κιθάρα, ώστε ακόµα και το πιο µικρό 
κενό ανάµεσα στα ραντεβού να γεµίζει µε 
µουσική. Πολλές φορές κάνοντας µια οδοντι-
ατρική εργασία σκέφτοµαι νότες. Ποτέ όµως 
δεν σκέφτοµαι δόντια παίζοντας µουσική! 
Συνδυάζονται όλα, αρκεί να υπάρχει θέληση. 
Ο µόνος εχθρός είναι ο χρόνος, ο οποίος, δυ-
στυχώς, δεν είναι άπειρος. Αν η µέρα είχε 30 
ώρες αντί για 24, θα προλάβαινα ίσως και να 
κοιµηθώ.

Πώς φαντάζεστε τον εαυτό σας στο µέλλον; 
Με ποια ιδιότητα;
∆εν ξέρω. ∆εν κάνω µακροπρόθεσµα σχέδια 

και προγραµµατισµούς. Θέλω απλώς να εκφράζοµαι κάθε στιγµή και να αφήνω το παρόν 
να µε αλλάζει. Ιδανικά, λοιπόν, νοµίζω πως στο µέλλον θα ήθελα να είµαι κάτι αρκετά δι-
αφορετικό από αυτό που είµαι τώρα. Αυτό πιστεύω θα σηµαίνει ότι υπάρχει µια φυσιολο-
γική εξέλιξη. Το µόνο σίγουρο είναι ότι η µουσική θα παραµένει το κέντρο του κόσµου.

Στα τηλεοπτικά talent shows εναποθέτουν τις ελπίδες τους εκατοντάδες νέοι, ενώ 
στην κριτική επιτροπή βρίσκονται άνθρωποι επιτυχηµένοι στον χώρο τους. Πιστεύ-
ετε ότι βοηθιέται έτσι ένας νέος καλλιτέχνης;
Τα παιδιά που ξεχωρίζουν στα talent shows έχουν πραγµατικά ταλέντο. Το πρόβληµα 
είναι ότι η τηλεόραση τα στύβει. Το τηλεοπτικό κοινό δεν ανακαλύπτει σιγά σιγά καλλι-
τέχνες αλλά τους βλέπει στη σειρά, σαν σε βιτρίνα, παίρνοντας άπειρες πληροφορίες για 
τον καθέναν, και στο τέλος του παιχνιδιού είναι σαν να γνωρίζει τους διαγωνιζόµενους 
εδώ και χρόνια. Όταν, λοιπόν, µετά δεν υπάρχει έργο καλλιτεχνικό –και πώς να υπάρχει 
όταν είσαι στα πρώτα σου βήµατα–, δεν έχεις τρόπο να θρέψεις το κοινό που σε γνώρισε 
και γκρεµίζεσαι ξαφνικά από την επικαιρότητα. Για όποιον καταφέρει να διαχειριστεί 
αυτή την κατάσταση το talent show είναι µια σηµαντική βοήθεια.

Μόλις κερδίσατε ένα φανταστικό µουσικό ταξίδι στον χρόνο, για να ακούσετε από 
κοντά και να επικοινωνήσετε µε όποιον µουσικό θέλετε. Πού θα πηγαίνατε;
Αυτή είναι πραγµατικά δύσκολη ερώτηση. Είναι πάρα πολλοί αυτοί που θα ήθελα να γνω-
ρίσω και να τους σφίξω το χέρι. Και στην Ελλάδα αλλά και σε όλο τον κόσµο. Αν όµως είχα 
µία και µοναδική ευκαιρία, µάλλον θα ταξίδευα στη Νέα Υόρκη στα τέλη της δεκαετίας του 
’70, για να γνωρίσω τον John Lennon. Θα συµβιβαζόµουν και αν τον γνώριζα στο Λίβερ-
πουλ τα χρόνια που µεσουρανούσαν οι Beatles. Απλώς αργότερα ήταν πιο ολοκληρωµέ-
νος άνθρωπος και καλλιτέχνης. Τον θαυµάζω για τον τρόπο που χώρεσε τα πιο σπουδαία 
νοήµατα στα πιο απλά στιχάκια και για το ότι στρίµωξε πραγµατικά τις πιο προχωρηµένες 
αρµονίες σε κοµµάτια που ακούγονταν εύκολα και ευχάριστα απ’ όλο τον κόσµο. Τον θαυ-
µάζω που πειραµατίστηκε µε ήχους και κάθε φορά χωρούσε τον εαυτό του µέσα στα τρα-
γούδια του. Ήταν καλλιτέχνης που επηρέασε και συνεχίζει να επηρεάζει γενιές και γενιές.

Παντελής Κυραµαργιός

«Αφήνω το παρόν 
να µε αλλάζει»

  ΣΤΗΝ ΝΤΕΠΥ ΚΟΥΡΕΛΛΟΥ

∆ιαβάστε τη συνέχεια στο 
www.free-sunday.gr



www.freesunday.gr 3704.06.2017 FREETIME
ΠΡΟ

ΣΩΠΟ

  ΒΑΣΙΛΗΣ ΣΚΑΡΜΟΥΤΣΟΣ

Η νέα ταινία του Γιώργου Λάνθιµου «The killing of a sacred deer» 
έκανε πρεµιέρα την προηγούµενη εβδοµάδα στο Φεστιβάλ των 
Καννών, κερδίζοντας µάλιστα το βραβείο Σεναρίου.

Το φιλµ αποτελεί την τέταρτη σεναριακή δηµιουργία των Λάνθιµου-
Φιλίππου, που εδώ και οκτώ χρόνια, από το 2009, έχουν στοιχειώσει τις 
κινηµατογραφικές οθόνες. Οι δυο τους έχουν δηµιουργήσει ένα δικό 
τους, µοναδικό και παράξενο, κινηµατογραφικό σύµπαν.

Οι ιστορίες τους αφορούν τη σύγχρονη δυστοπία, διογκώνοντας τις 
καταστάσεις για να δοθεί µεγαλύτερη έµφαση στην κεντρική ιδέα. Η 
πρώτη ταινία του διδύµου δεν ήταν άλλη από τον πολυσυζητηµένο «Κυ-
νόδοντα» (2009). Η ταινία περιγράφει τη ζωή τριών εφήβων που ζουν α-
ποµονωµένοι, καθώς οι υπερπροστατευτικοί και αυστηροί γονείς τους 
τους κρατούν έγκλειστους, χτίζοντας µια ψεύτικη πραγµατικότητα, εντός 
των τειχών του σπιτιού, από το οποίο µπορούν να φύγουν µόνο όταν πέσει 
ο… κυνόδοντάς τους.

Ο «Κυνόδοντας» είναι µια ταινία-γροθιά και ταυτόχρονα ένα σατι-
ρικό σχόλιο στον θεσµό της οικογένειας, ποτισµένη µε µαύρο χιούµορ, 
χαρακτηριστικό όλων των ταινιών του διδύµου. Η ταινία έκανε ισχυρή αί-
σθηση στο Φεστιβάλ των Καννών το 2009, κερδίζοντας το βραβείο στο δι-
αγωνιστικό τµήµα «Ένα κάποιο βλέµµα», για να συνεχίσει την πορεία της 
µέχρι τα Όσκαρ, στην κατηγορία καλύτερης ξενόγλωσσης ταινίας. Ήταν 
µόλις η πέµπτη ελληνική ταινία που κατάφερνε κάτι τέτοιο και µάλιστα 
32 χρόνια µετά την τελευταία υποψηφιότητα της χώρας µας. Κυρίως, µε 
τον «Κυνόδοντα», οι δυο τους δηµιούργησαν αυτό που αργότερα ονοµά-
στηκε «Greek Weird Wave», ένα κινηµατογραφικό ρεύµα που περιλαµβά-
νει τους ίδιους, την Αθηνά-Ραχήλ Τσαγγάρη, τον Αλέξανδρο Αβρανά κ.ά.

Το 2011 Λάνθιµος και Φιλίππου επιστρέφουν µε τις «Άλπεις», µια ι-
στορία γύρω από µία περίεργη επιχείρηση που αναλαµβάνει την αντικα-
τάσταση προσώπων που έχουν πρόσφατα πεθάνει, µε σκοπό τη µείωση 
του θρήνου των αγαπηµένων τους. Ένα αρκετά σκοτεινό σενάριο που 
έθιγε το θέµα της µοναξιάς και της απώλειας, αλλά και των ανθρώπινων 

ορίων. Η ταινία ήταν υποψήφια για τον Χρυσό Λέοντα στο Φεστιβάλ της 
Βενετίας, κερδίζοντας το βραβείο Σεναρίου.

Το 2015 είναι η ώρα του «Αστακού», µία αλληγορική ιστορία αγάπης 
σε έναν κόσµο που αναγκάζει τους ανθρώπους να ζουν ανά ζεύγη, αλλιώς 
τους τιµωρεί µεταµορφώνοντάς τους σε κάποιο ζώο. Η ταινία αποτελεί ένα 
τέλειο παράδειγµα µιας σκληρής, παρεµβατικής κοινωνίας που επιβάλλει 
στους πολίτες πώς θα ζήσουν. Η ιστορία έχει στο επίκεντρο τον έρωτα που 
µοιάζει ανέφικτος, καθώς ελέγχεται από τους σκληρούς νόµους της κοι-
νωνίας, την ίδια ώρα που η αντίσταση των επαναστατών χαρίζει ελπίδα και 
ροµαντισµό. Ο «Αστακός», δικαίως, προκάλεσε µεγάλη αίσθηση, αρχικά 
στο Φεστιβάλ των Καννών, κερδίζοντας το βραβείο Επιτροπής, ενώ έφερε 
τους Λάνθιµο και Φιλίππου για δεύτερη φορά στα Όσκαρ, αυτή τη φορά 
στην κατηγορία του πρωτότυπου σεναρίου.

Φέτος, και µόλις την εβδοµάδα που πέρασε, στο Φεστιβάλ των Καν-
νών και πάλι, παρουσίασαν την τέταρτη δηµιουργία τους, το «The killing 
of a sacred deer», µία ταινία που έχει χαρακτηριστεί σκοτεινή και είναι ε-
µπνευσµένη από τον µύθο της Ιφιγένειας, όπως προδίδεται και από τον 
τίτλο.

Αυτό που είναι σίγουρο είναι ότι οι Λάνθιµος και Φιλίππου έχουν βρει 
τον τρόπο να δηµιουργούν από κοινού ένα σύµπαν σκοτεινό, ενοχλητικό 
και αρκετά ενδιαφέρον. Η πορεία τους µέχρι τώρα δείχνει πως ήρθαν για 
να µείνουν, αν και σύµφωνα µε τα νέα δηµοσιεύµατα το σενάριο της και-
νούργιας ταινίας του Γιώργου Λάνθιµου δεν υπογράφει το µόνιµο συγ-
γραφικό του ταίρι αλλά το δίδυµο Ντέµπορα Ντέιβις - Τόνι Μακ Ναµάρα, 
που έχει µακρά προϋπηρεσία στην τηλεόραση.

Αυτό που µένει σίγουρα ίδιο είναι η σκηνοθετική µατιά του Γιώρ-
γου Λάνθιµου – έχει συγκεκριµένη κατεύθυνση και ιδιαίτερη ταυτότητα 
που τον τοποθετεί στην ελίτ των σηµερινών σκηνοθετών παγκοσµίως. Στη 
«βασανιστική» για το εγχώριο κοινό –και µάταιη– ερώτηση αν το σινεµά 
του Λάνθιµου είναι ελληνικό η απάντηση βρίσκεται σε µια άλλη –επίσης 
µάταιη– ερώτηση: «τι είναι εθνικό σινεµά;».

Το παράξενο κινηµατογραφικό 
σύµπαν του Γιώργου Λάνθιµου 

και του Ευθύµη Φιλίππου
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ΣΚΗΝΟΘΕΣΙΑ: Πασκάλ Μπουρντιό ΣΕΝΑΡΙΟ: Καρόλ 
Ζιακοµπί, Μισέλ Ζιακοµπί, Ζιλιέτ Σαλέ, Φαµπιέν Σου-
άρες ΠΑΙΖΟΥΝ: Ζαν Ρενό, Ριµ Κερισί, Καµίλ Σαµού, 
Μπρούνο Σάντσες, Πασκάλ Ντεµολό ∆ΙΑΡΚΕΙΑ: 91΄ 
∆ΙΑΝΟΜΗ: Odeon

Το 1956 ο διεθνής αποκλεισµός του Φράνκο έχει τελειώσει. Οι αµερικανικές εταιρείες παραγωγής ταινιών 
καταφθάνουν σε µια Ισπανία που βυθίζεται σε µια µακρά και σκοτεινή περίοδο. Ο παραγωγός Σαµ 
Σπίγκελµαν φτάνει στη χώρα µε σκοπό να γυρίσει µία ταινία για τη ζωή του Χριστόφορου Κολόµβου. 
Αναζητώντας κυβερνητικές επιχορηγήσεις, θα ανακαλύψει ότι ο Φράνκο θέλει να τον υποστηρίξει, αρκεί 

το θέµα της ταινίας του να είναι η Ισαβέλλα, η βασίλισσα της Ισπανίας. Η αµερικανική οµάδα παραγωγής φτάνει στην 
Ισπανία µαζί µε καλλιτέχνες που ξέφυγαν από τους «κυνηγούς µαγισσών» του γερουσιαστή Μακάρθι. Μαζί τους 
επιστρέφει και η βραβευµένη µε Όσκαρ Μακαρένα Γκρανάντα, που ζει πάνω από µία δεκαετία στην Αµερική, από 
την εποχή που εγκατέλειψε τη χώρα, κατά τη διάρκεια του εµφυλίου πολέµου. Στη Μαδρίτη θα επανενωθεί µε τους 
παλιούς συντρόφους της από την ταινία «La Nina de tusojos», της οποίας τα γυρίσµατα στο Βερολίνο είχαν απαγο-
ρευτεί, καθώς µε επικεφαλής τη Μακαρένα οι ηθοποιοί είχαν βοηθήσει Εβραίους και Ροµά (που είχαν χρησιµοποι-
ηθεί ως extras στην ταινία) να το σκάσουν από τη χώρα. Ωστόσο, ο σκηνοθέτης Μπλας Φοντιβέρος είχε συλληφθεί 
και είχε µεταφερθεί σε στρατόπεδο συγκέντρωσης. Μετά το τέλος του Β΄ Παγκοσµίου Πολέµου προσπαθεί να έρθει 
σε επαφή µε την οικογένειά του αλλά ανακαλύπτει ότι τον θεωρούν νεκρό. Η σύζυγός του Άνα έχει παντρευτεί τον 
γενικό γραµµατέα του Φράνκο. Όταν µαθαίνει ότι η Μακαρένα επιστρέφει στην Ισπανία, την ακολουθεί, όµως ο 
νέος σύζυγος της Άνα αποφασίζει να τον βγάλει από τη µέση. Βάζει την αστυνοµία του Φράνκο να τον συλλάβει, αλλά 
η Μακαρένα προσπαθεί να πείσει τους συναδέλφους της να φυγαδεύσουν τον Φοντιβέρος από το Cuelgamuros. 
Εκείνοι προσπαθούν να την αποτρέψουν, υπενθυµίζοντάς της το καθεστώς στο οποίο βρίσκεται η χώρα.

ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ ΒΑΝ ΠΕΤΕΓΚΕΜ
MA LOUTE

Καλοκαίρι, 1910. Μια σειρά ανεξήγητων εξαφανίσεων έρχεται να ταράξει τις διακοπές της οικογέ-
νειας Βαν Πέτεγκεµ στο ειδυλλιακό παραθαλάσσιο θέρετρο της Μάγχης. Τουρίστες αρχίζουν να 
εξαφανίζονται µε αινιγµατικό τρόπο. ∆ύο επιθεωρητές ξεκινούν να διερευνούν την υπόθεση και 
σύντοµα ανακαλύπτουν ότι αυτές οι εξαφανίσεις γίνονται σε ένα ιδιαίτερο σηµείο της περιοχής, 

εκεί όπου κατοικεί η οικογένεια ψαράδων των Μπρεφόρ. Στο µεταξύ, ένα παράξενο ειδύλλιο θα προκύψει, 
ανάµεσα στη µικρή κόρη της µεγαλοαστικής και λίγο εκφυλισµένης οικογένειας Βαν Πέτεγκεµ και στον γιο των 
Μπρεφόρ, Μα Λουτ. Μαζί µε το µυστήριο των εξαφανίσεων, ο έρωτας των δύο παιδιών θα επηρεάσει µε απρό-
βλεπτο τρόπο τις δύο τόσο διαφορετικές οικογένειες. Ταξικός, κοινωνικός και θεσµικός κανιβαλισµός δοσµένος 
µε χιούµορ και σουρεαλισµό.

ΣΚΗΝΟΘΕΣΙΑ-ΣΕΝΑΡΙΟ: Μπρούνο Ντιµόν ΠΑΙΖΟΥΝ: Ζιλιέτ Μπινός, Βαλέρια Μπρούνι-Τεντέσκι, Φαµπρίς Λουκινί ∆ΙΑΡΚΕΙΑ: 
122΄ ∆ΙΑΝΟΜΗ: Weird Wave

ΣΚΗΝΟΘΕΣΙΑ-ΣΕΝΑΡΙΟ: Φερνάντο Τρουέµπα ΠΑΙΖΟΥΝ: Πενέλοπε Κρουζ, Κάρι Έλγουες, Μάντι Πατίνκιν, Τζ. Ει. Μπαγιόνα, 
Άνα Μπελέν, Τσίνο Νταρίν, Κλάιβ Ρεβίλ, Σαντιάγκο Σεγκούρα ∆ΙΑΡΚΕΙΑ: 128΄ ∆ΙΑΝΟΜΗ: Tanweer

ΓΙΑ ΟΝΟΜΑ 
ΤΟΥ ΘΕΟΥ!
MES TRÉSORS

Η Καρόλ είναι µια εσωστρεφής ειδικός εφαρ-
µογών πληροφορικής που ακόµα ζει µε τη 
µητέρα της. Η Καρολίν είναι µια αυθάδης 

κλέφτρα που συχνάζει στα πολυτελή ξενοδοχεία 
της Γαλλικής Ριβιέρας. Οι δύο νεαρές γυναίκες δεν 
γνωρίζουν η µία την άλλη, ούτε έχουν τίποτα κοινό. 
Τίποτα, επειδή ο πατέρας τους Πατρίκ έφυγε πριν από 
τη γέννησή τους και δεν τον έχουν δει ποτέ. Μέχρι τη 
στιγµή που εµφανίζεται και πάλι. Ο Πατρίκ έχει απα-
σχολήσει κάθε κλιµάκιο της αστυνοµίας µε τις υψηλής 
λείας ληστείες στις οποίες έχει υπάρξει «εγκέφαλος». 
Όταν ένας φαινοµενικά έµπιστος συνεργάτης του τον 
προδίδει και ο ίδιος γλιτώνει οριακά από τον θάνατο, 
αλλάζει η κοσµοθεωρία του και αποφασίζει να αναπλη-
ρώσει τον χαµένο χρόνο µε τις δύο κόρες του. Φυσικά, 
σε περίοπτη θέση στο µυαλό του βρίσκονται ακόµη οι 
ληστείες και συγκεκριµένα ένα υπερπολύτιµο βιολί 
Στραντιβάριους, αξίας 15 εκατ. δολαρίων. Ανάµεσα σε 
γκάφες, στον ερασιτεχνισµό και στους διαπληκτισµούς 
µεταξύ των κορών του, ο Πατρίκ θα αντιληφθεί πως η 
επιστροφή του κάθε άλλο παρά εύκολη είναι…

Η ΒΑΣΙΛΙΣΣΑ ΤΗΣ ΙΣΠΑΝΙΑΣ
LA REINA DE ESPAΝA
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Καν’ το όπως 
η Christy!
Η Νο1 άσκηση για τέλειους 
γλουτούς µέχρι το καλοκαίρι. 
∆οκίµασέ την κι εσύ!

  ΤΗΣ ΧΡΙΣΤΙΝΑΣ ΜΑΥΡΙ∆ΟΥ

Christy’s Tip
∆οκίµασε να εκτελέσεις την άσκηση 
στηριζόµενη στις φτέρνες και έπειτα στις 
µύτες των ποδιών, όπως στη φωτό.

Ξάπλωσε ανάσκελα µε τα γόνατα λυγισµένα και τα πέλ-
µατα να πατάνε καλά στο πάτωµα. Πάρε βαθιά ει-
σπνοή από τη µύτη και κατά την εκπνοή από το στόµα 
ανασήκωσε σιγά σιγά τη λεκάνη σου προς τα πάνω, 

σφίγγοντας πολύ δυνατά τους γλουτούς σου. Στη συνέχεια κα-
τέβασε σπόνδυλο-σπόνδυλο τον κορµό σου και τελευταία τη λε-
κάνη. Επανάλαβε 20 φορές.

Για να εξελίξεις την άσκηση και να τη δυσκολέψεις, καθώς 
έχεις τη λεκάνη σου ψηλά, σήκωσε το ένα πόδι κάθετα, µε τον 
κορµό σου όσο µπορείς τεντωµένο, και κάνε µικρές κινήσεις 
πάνω-κάτω τη λεκάνη, εκπνέοντας πάντα στο ανέβασµα. Επανά-
λαβε 10 φορές από το κάθε πόδι.

Το Bio-Kult® είναι προηγµένο προβιοτικό συµπλήρω-
µα διατροφής, το µοναδικό µε δεκατετραδύναµη φόρ-
µουλα (περιέχει 14 είδη φιλικών βακτηρίων), το οποίο 
βοηθάει σε ευρύ φάσµα παθήσεων του γαστρεντερικού 
και ανοσοποιητικού συστήµατος. Επίσης, το Bio-Kult® 
βοηθά στη διατήρηση της υγείας του στοµάχου και των 
εντέρων όταν είστε σε ταξίδι, γι’αυτό είναι καλό να το 
έχετε πάντα στις αποσκευές σας. 
∆ιάθεση: HEALTHCODE, T: 2109408880

Το Bio-Colostrum της lifeco2de είναι ιδα-
νικό φυσικό συµπλήρωµα διατροφής, 
υψηλής ποιότητας, βέλτιστης αποτελεσµα-
τικότητας και απόλυτα ασφαλές για όλες τις 
ηλικίες, χωρίς αντενδείξεις ή παρενέργει-
ες. Παράγεται από Colostrum βοοειδών 
(πρωτόγαλα), περιέχει ανοσοσφαιρίνες, 
αυξητικούς παράγοντες, διάφορα ένζυµα, 
πρωτεΐνες, σπάνια πεπτίδια και σειρά άλ-
λων πολύτιµων για τον ανθρώπινο οργα-
νισµό συστατικών και αποτελεί πανίσχυρο 
όπλο της φύσης για τη βέλτιστη ενδυνάµω-
ση του ανοσοποιητικού συστήµατος!.
∆ιάθεση: Healthcode, T: 2109408880

Lifeco2de Bio-Colostrum: φυσικό 
συµπλήρωµα διατροφής από Colostrum 

βοοειδών (πρωτόγαλα) ιδανικό για την ολιστική 
ενίσχυση του ανθρώπινου οργανισµού.

Bio-Kult®

INFO
Η Χριστίνα Μαυρίδου 
είναι καθηγήτρια 
Φυσικής Αγωγής - 
personal trainer.
www.personaltrainerchristy.com
Facebook Page: 
Christy Μαυρίδου




